
رئیس سازمان تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی مطرح کرد
کاهش تأخیر شبکه در نسل پنجم اینترنت

رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفــت: اگر فناوری 
نسل پنجم را در کشــور توسعه دهیم، تأخیر در شــبکه در نسل پنجم به 
۱۲ الی ۱۳ میلی ثانیه کاهش پیدا می کند کــه در واقع نرخ تأخیر نصف 

خواهد شد.
 امیر محمدزاده لاجوردی در همایش ملی نســل پنجــم ارتباطات در 
ایران اظهار کرد: حدود ۱۲ ســال است که توسعه نســل پنجم موبایل 
در دنیا آغاز شده اســت؛ فناوری که سرعت مناســبی دارد و به صورت 
عملیاتی حداکثر ســرعتی که در این نســل اجرا می شــود یک تا سه 

گیگاهرتز است.
وی افزود: در حوزه تعداد کاربران فعــال هم در محدوده جغرافیایی هم به 
این صورت است که اگر در نسل چهارم در هر کیلومتر مربع ۴۰۰۰ گوشی 
هوشمند را پوشش دهد، در نســل پنجم در هر کیلومتر مربع حدود یک 
میلیون گوشی هوشمند پشتیبانی می شود و به همین دلیل هم در حوزه 

ارتباطاتی مورد استقبال قرار گرفته است.
لاجوردی گفــت: در حوزه تأخیر هــم، در واقع تأخیری که در شــبکه و 
دسترســی ایجاد می کند، نســبت به فناوری های دیگر ممتاز و برجسته 
اســت. درحال حاضر در تهران در ســرویس های داخلی متوسط تأخیر 
 ۳G در شــبکه ثابت حدود ۱۰ میلی ثانیه اســت. این فناوری وقتی وارد
می شــود و ۱۰ میلی ثانیه تبدیل به ۴۰ میلی ثانیه می شــود. فناوری که 
یک نسل توسعه پیدا می کند، این چند میلی ثانیه در ۴G در تهران به ۳۰ 

میلی ثانیه می رسد.
 اگر ما فناوری نســل پنجم را در کشور توســعه دهیم، این تأخیر در نسل 
چهارم به ۱۲ الی ۱۳ میلی ثانیه کاهش پیدا می کند و در واقع نرخ تأخیر 

نصف خواهد شد.
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در ادامه گفت: نسل 
پنجم اینترنت نیازمندی ها و زیرســاخت هایی می خواهد که زیرساخت 
  ۵G اصلی آن فرکانس است. در زمینه فرکانس هم می توان گفت سرویس
فرکانس خوبی داریم که ضریب نفوذ و پوشش آن گسترده است و تا بیش 

از ۱۰۰ کیلومتر را می توان با یک سایت پوشش داد.
وی تاکید کرد: مشــکلی که وجود دارد این اســت اگــر بخواهیم این 
فناوری را بــر روی فرکانس گفته ارائــه دهیم، با محدودیت ســرعت 
رو به رو هســتیم. از فرکانس ۱۰۰۰ تا ۶ مگاهرتز باندهای فرکانســی 
خوب داریم که می توانیم ســرعت را افزایش داده و از نظر پوششی هم تا 
چندین کیلومتر یک ســایت و آنتنی که برای نسل پنجم اینترنت است 

را پوشش بدهد.
وی تشــریح کرد: ما در ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی 
مقدمات بررسی و اســتفاده از یک فرکانس را بررسی می کنیم که تا سال 
بعد شاهد اتفاقات خوبی باشــیم. اما این باند فرکانسی هم مشکلات خود 
 ۵G را دارد؛ البته تدبیری اندیشیده شده تا بتوانند چالش سرویس دهی

برروی این فرکانس را حل کند. 
ما در کشــور اپراتورهایی داریم که در حــال ارائه این نســل از اینترنت 
هســتند و الان ۸۰۰ سایت نســل پنجم در کشــور داریم که پیش بینی 

می کنیم تا پایان امسال به ۱۲۰۰ سایت برسد.
لاجوردی افزود: همچنین بررســی کرده ایم به حدود ۴۰۰۰ سایت نسل 
پنجم نیاز داریم و ان شــاالله تا پایان ۱۴۰۳ با همــکاری اپراتورها به این 
میزان دست یابیم. البته پشتیبانی گوشی های هوشمند هم در این زمینه 
بســیار مهم اســت و باید واردکنندگان گوشــی تلفن همراه به آن توجه 
کنند. امیدوار هســتیم در این ســازمان، دو فرکانس ۳۶۰۰ و ۳۷۰۰ که 
مطلوب این فناوری اســت را ارایه دهیم که به زودی مزایده و واگذاری آن 

انجام خواهد شد.

نت افزایش حداقل 60 درصدی دارایی مالکان بافت فرسوده با اجرای طرح کلید به کلید

مسکن فرسوده بدهید؛ خانه نوساز یا زمین بگیرید
خریدار  مالــکان واحدهای مســکونی 
فرســوده با مراجعــه بــه ادارات کل راه و 
شهرســازی اســتان ها می تواننــد پس از 
تحویل واحد مســکونی خود بــا ۴۰ درصد 
تخفیف کلید یک واحد مســکونی نوساز یا 

زمین را دریافت کنند.
بر اساس آمار رسمی ۲۳ درصد از مساحت 
شهرهای کشور را بافت فرسوده و ناکارآمد 

شهری در بر می گیرد.
مســاحت قابل توجــه و وجود مشــکلات 
اساســی در این مناطق، اقدامــات لازم به 
منظور ســامان بخشــی به بافت فرسوده را 
الزامی می کنــد. در همین راســتا، محمد 
آیینی، معــاون وزیر راه و شهرســازی بیان 
کرده اســت، ۱۵ درصد تامین مســکن در 
قالب نهضت ملی مســکن باید در محدوده 
بافت های فرسوده محقق شــود؛ بر اساس 
برنامه نهضت ملی مسکن، سالی ۱۵۰ هزار 
واحد مســکن باید در بافت های فرســوده 

ساخته شود.
طی ســال های مختلف طرح های متعددی 
برای نوسازی بافت فرســوده امتحان شده 
اما به عقیده کارشناسان جلب اعتماد مردم 
تنها در طرح کلید به کلید رقم خورده است.

در طــرح معاوضــه خانه فرســوده با واحد 
نوســاز کلید به کلید، ســاکنان واحدهای 
واقع در بافت فرسوده، می توانند خانه خود 
را با ۴۰ درصد تخفیف، با یک واحد نوساز یا 
یک قطعه زمین دولتــی معاوضه کند. این 
طرح هم در برنامه هفتم توسعه به آن اشاره 
شــده و هم برخی از مدیران شــهری به آن 

توجه نشان داده اند.

قانون حامی طرح کلید به کلید 
در بافت فرسوده

طــرح کلید بــه کلیــد در نوســازی بافت 
فرســوده مورد تاکید قانون گــذار نیز بوده 

است. بر این اساس به استناد بند ث تبصره 
۱۱ قانــون بودجه ۱۴۰۲، جهت تشــویق 
ســاکنان بافت فرســوده به مشــارکت در 
نوسازی محله  های فرســوده و حاشیه  ای، 
وزارت راه و شهرسازی مجاز است در فرایند 
کلید به کلیــد واحدهای بافت فرســوده و 
حاشیه  ای با واحدهای نوســازی یا اراضی 
تحــت مالکیت خــود تا ســقف ۴۰ درصد 
تخفیــف در قیمت کارشناســی واحدهای 

نوساز یا اراضی مذکور اعمال کند.
اوایل امســال محمد آیینی معــاون وزیر 
راه و شهرســازی از اجرای قریــب الوقوع 
طــرح معاوضه خانه های فرســوده واقع در 
محدوده هــای هدف بازآفرینی شــهری با 

واحد نوساز یا زمین خبر داد.
وی بــه تازگی اعلام کرده کــه این طرح در 
قالب یک بسته تشــویقی جدید ابلاغ شده 

که بر اساس آن ساکنان بافت های فرسوده 
می توانند واحد مسکونی فرسوده خود را با 
یک واحد نوساز یا یک قطعه زمین دولتی با 

۴۰ درصد تخفیف تعویض کنند.

افزایش حداقل 60 درصدی دارایی 
مالکان بافت فرسوده با اجرای طرح 

کلید به کلید
بر همین اساس ساکنان بافت فرسوده می

توانند واحد فرســوده خود را تحویل دهند 
)به اداره راه و شهرســازی اســتان( و واحد 
نوســاز یا زمین تحویل گیرنــد. نکته قابل 
توجه آن است که واحد مســکونی نوساز یا 
زمینی کــه به متقاضیان تحویــل داده می 

شود با ۴۰ درصد تخفیف است.
برای مثال، اگر مالک؛ ملک فرسوده خود را 
به قیمت روز و کارشناسی  شده به اداره کل 

راه و شهرسازی استان یا سازمان ملی زمین 
و مسکن به قیمت ۱ میلیارد تومان تحویل 
دهد می تواند به زمین یا ملکی دســت یابد 
که حــدود  ۱ میلیــارد ۶۵۰ میلیون تومان 
قیمت دارد که پس از تخفیف ۴۰ درصدی 
به میزان ۱ میلیارد تومــان تخمین زده می 
شــود.در واقع ســاکنان بافت فرسوده در 
ازای تخفیف ۴۰ درصدی مســکن یا زمین 
تحویلی؛ بیش از ۶۰ درصد به ارزش دارایی 

آن ها اضافه می شود.

مزایای طرح کلید به کلید در یک نگاه
در این راســتا، رحمت صادقی، کارشناس 
حوزه مســکن بــه خبرنگار فــارس گفت: 
طرحی که تحت عنوان کلید به کلید/زمین 
مطرح است علاوه بر ســاماندهی بافت  های 
فرسوده، نقش بی بدیلی در ارتقای کیفیت 

زندگی ساکنان دارد.
این کارشناس مسکن تاکید کرد: با اجرای 
طرح کلید به کلید در بافت فرسوده، از یک 
ســو به ارزش دارایی مردم اضافه می شود و 
از سوی دیگر بخشــی از جمعیت ساکن در 
بافت فرسوده را در نقاط کم تراکم، پرتقاضا 
و مناسب شهر بارگذاری می  کند، همچنین 
اجرای ایــن پروژه موجب می  شــود، تراکم 
محلات فرسوده کمتر شــود و زندگی سایر 

ساکنان بافت فرسوده ارتقا پیدا کند.
طرح کلید به کلیــد برای نوســازی بافت 
فرسوده طرحی است که می تواند از جوانب 
مختلف مورد توجه قــرار گیرد و مزایای آن 
مــورد واکاوی قرار گیــرد. در همین زمینه 
لازم است تاکید شــود که اغلب مزایای این 
طرح شــامل حال مالکین بافت فرســوده 
خواهد شد که لازم اســت به ادارات کل راه 
و شهرســازی اســتان ها مراجعه نمایند و از 

جزئیات مربوط به این طرح بهره  مند شوند.

مردم برای شرکت در طرح کلید به 
کلید به ادارات کل راه و شهرسازی 

مراجعه کنند
به اســتناد اطلاعات شــرکت بــاز آفرینی 
شــهری، متقاضیــان طرح کلید بــه کلید 
می توانند با مراجعه حضوری به ادارات کل 
راه و شهرسازی اســتان ها در این طرح ثبت 
نام کرده و واحد مســکونی نوساز یا زمین را 
در موقعیت هایی که دولــت امکان تحویل 
زمین دارد، نظیر شــهرهای جدید تحویل 

بگیرند.
بر اســاس اطلاعات وزارت راه و شهرسازی 
که در جلسه شورای عالی مسکن ارائه شده 
اســت، هم اکنون ۱۵۱ هزار واحد مسکونی 
فرســوده در کشــور در حال نوسازی است 
که ۳۸ هزار واحد مســکونی از این تعداد در 

پایتخت واقع شده است.

وزیر جهادکشاورزی تاکید کرد

غ تا ماه رمضان تداوم پایداری تولید مر
لوکس سواران اولتیماتوم 
مالیاتی گرفتند
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خانه  هنر   میرا

ونیک  ۱۵ میلیون نفر از کالابرگ الکتر
استفاده می کنند

امیرعبداللهیان: 

تصمیم حماس کاملا فلسطینی بود

سخنگوی صنعت برق خبر داد
پرداخت ۲.۲ هزار میلیارد تومان پاداش 

صرفه جویی برق در سال جاری

انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث با سامانه میراث

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 3

صفحه3

صفحه 3

صفحه 4

امنیت اجتماعی زنان، مولفه ای مهم و مغفول از دیدگان
صغری عاشــوری امنیت اجتماعی زنان مولفه ای اســت که اغلب در میان 
سطور سیاســت گذاری و نخبگانی مورد طرح و بحث قرار می گیرد؛ به طوری 
که عرصه  میدانی و روزمره گویی وجود خارجی ندارد و هیچگونه مســئولیتی 
متوجه افراد جامعه در راستای شــکل گیری امنیت اجتماعی زنان در جامعه 

نیست.

یادداشت

جایگاه گنگ بخش خصوصی در برنامه های توسعه ای
سعید اشتیاقی  بهارستان نشینان مدتی اســت بی وقفه و به صورتی فشرده 
در دو نوبت صبح و عصر ریزِ لایحه برنامه هفتم را با موشــکافی دقیق بررســی 
و تصویب می کنند؛ ایجاد قوانین جدید و تصویــب مفاد، بند و تبصره هایی که 
در این برنامه، دولت و دیگر نهادهای مرتبط مکلف به اجرای آن شــده اند تا با 
رویکردی جدید علاوه بر رفع نواقص و کاستی های برنامه های گذشته، مطابق 

قانون اقداماتی درراستای پیشرفت و اعتلای کشور انجام شود.

دیدگاه

سازمان خصوصی سازی اعلام کرد که از همه ابزارهای 
قانونی در حــوزه اختیارات خود بــرای خروج مدیران 
دولتی از خودروســازی و واگذاری اصولــی و مطابق با 
منافع ملی، اســتفاده خواهد کرد.ســازمان خصوصی 
ســازی پیرامون واگذاری ســهام الباقی دولت در دو 
شرکت خودروســازی اعلام کرد: ســازمان خصوصی 
ســازی خود را موظف بــه پیگیری اوامــر مقام معظم 

رهبری مبنــی بر خــروج دولت از مدیریت شــرکت 
فهرســت واگذاری و دســتور رئیس جمهور مبنی بر 
واگذاری مدیریت دولتی شــرکت های خودروســازی 
ایران خودرو و ســایپا می داند و برای تحقق این دستور 
جلســات متعدد هماهنگی بین وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی و وزارت صنعــت، معدن و تجــارت برگزار و 
تاکنون سه جلسه هم اندیشی با فعالان صنعت خودرو 

و صاحب نظران دانشــگاهی در دانشــگاه های علامه 
طباطبایی، صنعتی شــریف و صنعتی امیرکبیر برگزار 
شده است.محصول این جلســات صورتجلسه ای بین 
وزارتخانه هــای امور اقتصادی و دارایــی و صمت برای 
تحقق الزامات واگذاری خودروسازها بود که لازم است 
با همکاری همه متولیان و فعالان مؤثر بر صنعت خودرو 
هر چه سریع تر به طور کامل اجرایی شود.از جمله مقرر 

شد سهام تودلی و چرخه ای ایران خودرو و سایپا واگذار 
شود.لازم به ذکر است سازمان خصوصی سازی از همه 
ابزارهای قانونی در حوزه اختیارات خود )که بخشــی از 
آن در همان صورتجلسه درج شــده است( برای خروج 
مدیــران دولتی از خودروســازی و واگــذاری اصولی 
و مطابق با منافع ملی که مسیر توســعه پایدار صنعت 

بومی خودروسازی را فراهم کند، استفاده خواهد کرد.

خصوصی سازی

ج شوند وسازی ها خار سازمان خصوصی سازی: مدیران دولتی باید از خودر
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همایش ملی پدافند غیرعامل
سرلشکر باقری: رزمندگان فلسطینی خود سلاح 

می سازند و عملیات طراحی می کنند
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: رزمندگان فلســطینی در 
همین تونل هایی که ساخته اند آمادگی نظامی خود را نشان می دهند، 
خودشان ســلاح می ســازند، خودشــان عملیات طراحی می کنند و 
خودشــان به مبارزه می روند.سرلشــکر محمد باقری در همایش ملی 
پدافند غیرعامل کشــور با بیان این که »فلســطین مهمترین موضوع 
جهان اســلام اســت«، اظهار کرد: هیچگاه نبایــد از اوج اهمیت این 
موضوع کاسته شود. ملت فلسطین پس از یک جنایت بزرگ سرزمین 
خود را ۷۵ سال پیش از دست داد. طوفان الأقصی نتیجه انباشت ظلم و 
کشتار صهیونیست ها بود. نسبت دادن این عملیات به خارج از فلسطین 
صرفاً ســرپوش گذاشــتن بر این شکست بزرگ اســت که رزمندگان 
فلســطینی با عملیاتی کم نظیر، قاطع و با طراحی داخلی خودشــان و 
با سلاح های اکثرا داخلی آن را به دســت آورند.وی افزود: این عملیات 
نشان داد حکومت و کشوری پوشالی امکان سرپا نگه داشتن خود را هم 

ندارد چه برسد به اینکه نقطه اتکای دیگر کشورها باشد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح تاکید کرد: عملیات بمباران هوایی 
صهیونیســت ها در برابر عملیات رزمندگان فلسطینی  که نشانگر عمق 
درک و دریافت آنان از اســتراتژی نظامی اســت، بدون ارزش نظامی 
محسوب می شــود. صهیونیست ها اگر حتی یک ســال این بمباران را 
ادامه بدهد بازهم شکســت خورده این جنگ هستند. زدن بیمارستان 
و آمبولانــس و بمباران هوایی مــردم بی پناه و زنان و کودکان نشــانه 

پیروزی نیست.
باقری ادامه داد: مردم فلســطین و رزمندگان فلسطینی کاملًا مهیای 
پاســخگویی زمینی به حمله نظامی زمینی صهیونیســت ها هستند. 
شــاهدیم به محض آنکه اینترنت در غزه وصل می شــود چه تصاویری 
از ســوختن تانک های صهیونیســت ها منتشر می شــود. حال آنچه 
صهیونیســت ها در برابر تداوم این شکست نشــان می دهند ادامه این 
نسل کشــی جنایت بار است که متاســفانه با ســکوت مجامع جهانی 
مواجه شده است.رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح یادآور شد: البته در 
کشورهای جهان اســلام و نیز در اروپا و آمریکا شــاهد حجم عظیمی 
از مردمی هستیم که با وجدان های بیدار شــده به خیابان آمده اند و به 
جنایات صهیونیســت ها اعتراض می کنند، اعتراضاتی که پیش از این 
هیچگاه در چنین سطحی تجربه نشــده بود.وی تاکید کرد: رزمندگان 
فلسطینی در همین تونل هایی که ســاخته اند آمادگی نظامی خود را 
نشــان می دهند. مگر راهی برای انتقال تســلیحات نظامی به نوار غزه 
وجود دارد؟ رزمندگان فلسطینی خود سلاح می سازند و خود عملیات 

طراحی می کنند و خود به مبارزه با صهیونیست ها می روند.

باقری اظهار کرد: پیشــنهاد جمهوری اســلامی یعنــی برگزاری یک 
همه پرسی برای همه فلســطینیان که برای آینده خود تصمیم بگیرند 
تنها راه حل مسئله فلســطین است.رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
ادامه داد: پیشنهاد جمهوری اســلامی تنها پیشنهاد عادلانه در جهان 
اســت و قطعا نتیجه ای که از این صندوق خارج شــود مورد قبول همه 
خواهد بود.وی تاکیــد کرد: از دلایــل پایداری مقاومــت رزمندگان 
فلسطینی توجه به پدافند غیرعامل است. در همین بخش شمالی غزه 
گزارش رزمندگان فلسطینی این اســت که بیش از ۴۰۰ کیلومتر تونل 
احداث کرده اند که بعضاً خودرو و موتورسیکلت از آن عبور می کند. یک 
سر تونل ها در پشت حصارها و نیروهای صهیونیست است و یک سر آن 
در نوار غزه.باقری افزود: صهیونیســت ها هم میدان را از دست داده اند و 
هم افکار عمومی جهان را و اگر منطقی عمل کنند باید زودتر آتش بس 

را بپذیرند و با مذاکره، مدتی مهلت بگیرند.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح ادامه داد:  آن ارتــش پولادین و آن 
امنیت بی نظیر و قدرت و شوکت صهیونیست ها در ۱۵ مهر فرو ریخت 
و نشان داد سرزمین غصب شده فلسطین جایی برای مهاجران و توسعه 
زیرساختش نیست. اسرائیل پشــتوانه ای برای تکیه دادن حکومتهای 
غیرمردمی در منطقه نخواهد بود.باقــری تاکید کرد: از یکی دو روز بعد 
از عملیات ۱۵ مهرماه توان عمده زمینی صهیونیست ها را دور نوار غزه 
جمع کردند و پنج لشــکر زرهی با ۱۵۰۰ تانک و نفربر را دور این زمین 
مستقر کردند. مکرر می گویند حمله سراسری می کنیم اما چرا این کار 
را نمی کنند؟ چون همه آگاهان نظامی بــه آنان می گویند این عملیات 

شکست دیگری را برای شما رقم می زند.
وی با بیان این که »رزمندگان فلســطین مبارزه خود را با سنگ و مشت 
آغاز کردند و امروز با موشک و ســلاح ضدتانک ادامه می دهند«، اظهار 
کرد: آن چه در جنگ ها سرنوشت ساز اســت وجود انسان های بااراده و 
محکم است و صهیونیســت ها چنین افرادی در دست ندارند. فلسطین 

تصمیم گرفته بجای مرگ تدریجی قیام کند و حق خود را بگیرد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح افزود: چنانچه تعامل، همگرایی و 
هم افزایی میان مجموعه پدافند غیرعامل و دستگاه های اجرایی ضعیف 
باشد، قطعاً نتیجه لازم حاصل نخواهد شــد. همفکری و مشورت باید 
توســعه و تعمیق پیدا کند. پدافند غیرعامل را باید به یک باور عمومی، 
مسئله بسیار حیاتی و اساسی تبدیل کرد. اگر چنین چیزی نباشد ابلاغ 

و تحمیل ابلاغیه ها کاری را به پیش نخواهد برد.

رئیس دیوان عالی کشور:
 جامعه جهانی باید برای محاکمه رژیم 

صهیونیستی متحد شود
رئیس دیــوان عالی کشــور تاکید کرد کــه جامعه جهانــی باید برای 
محاکمه رژیم صهیونیســتی متحد شــود.به نقل از قوه قضاییه حجت 
الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری رئیس دیوان عالی کشور در 
دیدار با کاظم غریب آبــادی معاون امور بین الملل قــوه قضاییه و دبیر 
ستاد حقوق بشر با اشــاره به ضرورت دفاع از مردم مظلوم فلسطین در 
مقابل اقدامات جنایت کارانه رژیم اشــغالگر قدس، بر پیگیری قضایی 
جنایات رژیم غاصب صهیونیستی تأکید کرد و گفت: همانطور که مقام 
معظم رهبری فرمودند، رژیم اســرائیل باید محاکمه شود و این وظیفه 
کشورهای اسلامی همچون جمهوری اسلامی است که از مردم مظلوم 

فلسطین به صورت معنوی و سیاسی حمایت کند.
 منتظری تشکیل کارگروه ویژه پیگیری حقوق مردم فلسطین را امری 
مهم برشمرد و گفت: جامعه جهانی و بین الملل باید برای محاکمه این 

رژیم کودک کش صهیونیستی با یکدیگر متحد شوند.
وی در ادامه با اشــاره به صلاحیت دادگاه های جمهوری اسلامی ایران 
در رســیدگی به پرونده ها و جرایم اتباع بیگانه تصریــح کرد: علاوه بر 
حقوقی کــه در قوانین برای اتبــاع خارجی تصریح شــده، جمهوری 
اسلامی ایران تلاش کرده دستیابی به این حقوق و انجام و پیگیری امور 

مربوطه برای آن ها تسهیل و تسریع شود.

تریبون

ســخنگوی وزارت امــور خارجه جمهوری اســلامی 
ایران با بیان این که حدود ۲۴ روز از آغاز حملات رژیم 
صهیونیســتی به غزه می گذرد، گفت: در این حملات ، 

صهیونیست ها از تمامی خطوط قرمز عبور کرده اند.
ناصر کنعانی در نشســت خبری این هفته خود با بیان 
این که در حملات رژیم صهیونیســتی تاکنون ۸۰۰۰ 
نفر از شــهروندان فلسطینی به شــهادت رسیده اند، 

گفت: از این تعداد بیش از  ۳۰۰۰ نفــر آنها از کودکان 
بوده اند.ســخنگوی وزارت امــور خارجــه جمهوری 
اسلامی ایران گفت: داســتان جنایت صهیونیست ها 
علیه مردم مظلوم اما مقتدر فلســطین داستان دیروز 
و امروز نیســت و رنج ۷۵ ســاله ای اســت که به مردم 

فلسطین تحمیل شده است.
کنعانی همچنین با اشاره به سخنرانی وزیر امور خارجه 

جمهوری اسلامی ایران در نشست ویژه مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد در نیویورک در ارتباط با فلسطین 
گفت: ســخنرانی ایشــان کاملا حقوقی، مســتدل و 

مبتنی بر اصول شناخته شده بود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در مورد  ادامه ادعاهای 
مقامات غربی و آمریکا علیه ایران مبنی بر این که ایران 
در عملیات طوفان الاقصی جریان مقاومت فلســطین 

نقش داشته است و آنها به دستور ایران این کار را انجام 
داده اند در حالــی که ایران بارها اعلام کرده اســت که 
این عملیات توسط جریان مقاومت فلسطین طراحی 
و اجرا شده اســت و تهران به جریان مقاومت و حماس 
دســتوری نمی دهد و اظهارات اخیــر بایدن و هریس 
خطاب به ایران که تاکید کرده انــد که ایران بس کند، 

گفت: من نیز خطاب به آنها می گویم بس کنید.

سخنگو

کنعانی خطاب به مقامات آمریکا: بس کنید

هادی رضایی  وزیر امور خارجه کشورمان 
در گفتگو با بلومبرگ گفــت: تصمیمی که 
حماس گرفت، تصمیمی کاملًا فلســطینی 
بود که عملیات طوفان الاقصی را انجام داد، 
دلایل آن هم کاملًا برای همه جهان روشن 
است. حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه کشــورمان در مصاحبه با بلومبرگ 
در خصوص تحولات فلســطین و جنایات 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم مظلوم غزه 

سخنانی را بیان کرد.

خبرنــگار بلومبــرگ بــه عنوان 
نخستین ســوال از وزیر خارجه ایران 
پرسید که اتفاقات مهمی در 48 ساعت 
اخیر رخ داده و پاســخ ایران به حمله 
آمریکا به شرق سوریه و هدف گرفتن 
مواضع ایران پس از ســخنرانی او در 

مجمع عمومی سازمان ملل چیست؟
وزیر امــور خارجه ایــران پاســخ داد: اولاً 
شــما گفتید اتفاقات مهمی در ۴۸ ساعت 
گذشته رخ، من فکر می کنم این اتفاق مهم 
در مجمع عمومی ســازمان ملل روی داد و 
به هرحال بعد از چالشــی که بین بعضی از 
کنشــگران اصلی و اعضایی که دارای حق 
وتو در شورای امنیت سازمان ملل هستند، 
هیچ قطعنامه ای که به آتش بس و مســائل 
انسان دوســتانه در مورد فلســطین توجه 
کند، در سه هفته گذشــته صادر نشد، روز 
جمعــه در مجمــع عمومی ســازمان ملل 
بالاخره یــک قطعنامه با رأی ۱۲۰ کشــور 
صادر شد که هم به موضوع آتش بس انسانی 
توجه دارد و هم مســائل انســان دوستانه. 
این اتفاق خوبی اســت که در سازمان ملل 
رخ داده اســت اما در مورد ســوال شما اولاً 
ادعای دولت آمریکا، ادعای نادرستی است. 
زمانی کــه داعش در منطقه ما فعال شــد، 
در عراق و ســوریه گروه هایی برای مبارزه 
با تروریســم شــکل گرفت. این گروه ها در 
راستای امنیت کشورشــان اقدام می کنند. 
این گروه هــا مرتبط با کشــورهای خود در 
منطقه هستند. نه از جمهوری اسلامی ایران 
دستور می گیرند و نه ما دســتور العملی به 
آنها می دهیم. طرف آمریکایی مدعی است 
این گروه هــا مرتبط با ایران هســتند. این 
گروه ها راسا خودشــان تصمیم می گیرند و 

اقدام می کنند.

 خبرنگار بلومبرگ پرســید شــما 
می گوئیــد آنها خودشــان تصمیم 
می گیرنــد ولی شــما بــه حماس و 
حزب الله نزدیک هســتید، آیا بر این 

گروه ها تأثیری دارید؟
وزیر خارجه ایران پاســخ داد: من از حماس 
و حزب الله صحبــت نکــردم. از گروه هایی 
می گویم که آمریکا مدعی اســت در عراق و 

سوریه، منافع او را هدف قرار داده اند.
حماس و حزب الله گروه های آزادی بخشــی 
هستند که برای امنیت سرزمین فلسطین و 
لبنان تلاش می کنند. ما رابطه سیاسی قوی 
با آنها داریم. در مورد حماس مایلم این نکته 
را اشاره کنم که حماس از نظر ما، یک جنبش 

آزادی بخش در مقابل اشغالگری است.

اظهــارات  دربــاره  بلومبــرگ   
امیرعبداللهیــان در مجمع عمومی 
سازمان ملل و هشــدارش به آمریکا 
مبنی بر اینکه اگر نسل کشی در غزه 
ادامه یابد، خود نیز از این آتش در امان 
نخواهند بود، پرسید و گفت که منظور 

شما چیست؟
وزیر خارجــه ایــران پاســخ داد: الان چه 
وضعیتــی در منطقــه وجــود دارد. رژیم 
اســرائیل و شــخص نتانیاهو یــک جنگ 
گسترده ای را علیه غیرنظامیان در غزه به راه 
انداخته اند. یک نسل کشی و جنایت جنگی 
که در کمتر از ســه هفته، هفت هزار و ۳۰۰ 
غیرنظامی شامل ۶۴ درصد از زنان و کودکان 
را به شهادت رسانده اند.آمریکا به طور کامل 
در کنار رژیم اســرائیل قرار گرفته در حالی 
که به ایران توصیه می کند خویشــتنداری 
کند. کاخ ســفید به ما پیــام می دهد که ما 
به عنوان آمریکا به دنبال گســترش دامنه 
جنــگ نیســتیم و از ایــران می خواهیــم 
خویشــتنداری کند. در حالــی که خودش 
خویشتنداری نمی کند و در کنار یک طرف 
جنگ، قرار گرفته است. آن هم در کنار یک 

رژیم اشغالگر قرار گرفته است.

 بلومبرگ پرسید که رئیس جمهور 
آمریکا معتقد اســت اســرائیل حق 
دفاع از شــهروندان خود را دارد در 
حالی که تمــام تلاش خــود را برای 
انجام  غیرنظامیــان  از  محافظــت 
می دهد. ایــن خبرنگار خواســتار 
توضیح امیرعبدالهیان درباره سخن و 

هشدارش خطاب به آمریکایی ها شد.
وزیر امــور خارجــه پاســخ داد: جمله ای را 
که گفتم در مصاحبه با شــما تکرار می کنم. 
آمریکا دیگران را توصیه به خویشــتنداری 
می کند امــا خودش بطــور کامــل در کنار 
اســرائیل که از نظر حقوق بین الملل، قدرت 
اشغالگر شــناخته می شــود، قرار دارد. اگر 
رفتار آمریکا را طی ســه هفته گذشته مرور 
کنید، حضور تمام عیــار آمریکا در کنار رژیم 
اشغالگر اسرائیل باعث افزایش شدت جنگ و 
افزایش کشتار زنان و کودکان و غیرنظامیان 
شده اســت. ادامه این روش یعنی کنترل در 
منطقه از دست همه طرف ها می تواند خارج 
شود، در حالتی که آمریکا این رویه و رفتار را 
بخواهد ادامه دهد، توســعه جنگ و باز شدن 
جبهه های جدید، امری اجتناب ناپذیر است 
و در آن حالت، دود این جنگ به چشم آمریکا 

هم خواهد رفت.
بلومبرگ درباره اقدام ایــران برای کاهش 
تنش ســوال کرد کــه وزیر خارجــه ایران 
پاسخ داد: اولاً توصیه ما این است که آمریکا 
منصفانه برخورد کند. قــرار گرفتن در کنار 
یک طرف جنــگ آن هم طرف اشــغالگر 
حمایت عملی از کشته شــدن هفت هزار و 
۳۰۰ زن و کودک و غیرنظامی فلســطینی 
اســت، این امر اعتبار آمریکا را نــه تنها در 
منطقه بلکه در جهان با چالش جدی مواجه 
کرده است. جمهوری اسلامی ایران همواره 
نقش ســازنده در منطقه ایفا کرده است. ما 
معتقدیم راهکار، تداوم جنگ نیســت بلکه 

تمرکز بر راه حل سیاسی است.

 بلومبرگ پرســید کــه دبیرکل 
سازمان ملل حملات ۷ اکتبر را محکوم 
کرده، گروگانگیــری غیرنظامیان و 
پرتاب موشک علیه آنان. شما گفتید 
که حماس آمادگی دارد گروگان های 
غیرنظامی را با 6 هزار اسیر فلسطینی 
مبادله کند، این اتفاق چقدر می تواند 

سریع روی دهد؟
امیرعبداللهیان پاسخ داد: اولاً باید به ریشه 
این وضعیت نگاه کنید. اشغالگری اسرائیل 
ریشه اصلی بحران اســت. نکته دوم اینکه 
ما هیچ گاه از کشــتار غیرنظامیان و زنان و 
کودکان در هیچ جای دنیا حمایت نکرده و 
نمی کنیم. نکته سوم اینکه اقدام حماس در 
مقابله با قدرت اشغالگر در چارچوب حقوق 
بین الملل انجام شــده اســت امــا راهکار، 
تشــدید جنگ نیســت. راهکار، ادامه این 
وضعیت نیســت. ادامه این وضعیت یعنی 

بشکه باروت در منطقه منفجر خواهد شد.
بلومبرگ درباره وضعیــت کنونی و آزادی 
گروگان ها و تنــش زدایی در ایــن زمینه 
ســوال کرد که وزیــر خارجه ایران پاســخ 
داد: کمتر از دو هفته پیــش در قطر با رهبر 
سیاســی حماس ملاقــات داشــتم و به او 
پیشــنهاد کردیم نســبت به آزادی اسرای 
غیرنظامــی بررســی و اقدام کنــد. رهبر 
سیاسی حماس این ایده را پذیرفت و اعلام 
آمادگی کرد که نسبت به آزادسازی اسرای 

غیرنظامی اقدام می کنند.

 بلومبرگ سوال کرد که چه تعداد و 
چه زمانی آزاد خواهند شد؟

امیرعبداللهیان پاسخ داد: من این سخن را 
از زبان آقای اسماعیل هنیه شنیدم که گفت 
ما آمادگــی داریم همه اســرای غیرنظامی 
که در غزه هســتند را آزاد کنیــم. اما حتماً 
آزادی اسرا نیاز به یک آتش بس و ترتیباتی 
دارد تا بتوانند نظامی هــا را از غیرنظامی ها 

شناسایی و سپس اقدام کنند.

 بلومبرگ درباره راه های رسیدن به 
آتش بس و کمک ایــران در این زمینه 

پرسید.
امیرعبداللهیان پاســخ داد: فکر می کنم اولاً 
این امکان باید فراهم شود که یک آتش بس 
فوری برای ارسال گسترده کمک های انسان 
دوستانه برقرار شود یعنی حملات سازمان 
یافتــه رژیم اســرائیل علیــه غیرنظامیان 
متوقف شود و در سایه این آتش بس، ضمن 
ورود کمک های انســانی، اسرای غیرنظامی 

تحویل صلیب سرخ شوند.

 بلومبرگ ســوال کرد تا زمانی که 
آتش بس معتبری وجود نداشته باشد، 

آزادی اسرا وجود ندارد؟
وزیر خارجه ایران پاســخ داد: واقعیت این 
اســت آقای اســماعیل هنیه به من گفت 
مگر در سایه بمباران شدید، امکان تفکیک 
اســرای نظامی از غیرنظامــی وجود دارد؟ 

طبعاً نه.
دوبــاره بلومبــرگ درباره آزادی اســرای 
نظامــی و زمــان آزادی آنهــا پرســید که 
امیرعبداللهیان پاســخ داد: این را باید خود 
حماس تصمیم بگیرد ولی من فکر می کنم 
مساله دیگری که وجود دارد، وجود ۶ هزار 
اسیر فلسطینی در زندان های رژیم اسرائیل 
است. ممکن اســت در مرحله تبادل اسرای 
نظامی، بحث چگونگی آزادســازی اسرای 
فلســطینی بین حمــاس و طــرف مقابل 
مطرح شــود. این چیزی اســت که حماس 
باید در موردش تصمیم بگیــرد. ولی نکته 
مهم این اســت که ما در راه حل سیاسی که 
حقوق ملت فلسطین هم دیده شود، و مانع 
گسترش جنگ شــود، می توانیم نقش ایفا 
کنیم.بلومبرگ درباره واکنش به تشــدید 
حملات اســرائیل پرســید که وزیر خارجه 
ایران پاسخ داد: من نمی توانم وارد جزئیات 
نظامی شوم چون متخصص مباحث نظامی 
نیستم ولی اگر اسرائیلی ها جنگ را متوقف 
نکنند و به کشــتار و جنایت هایشان ادامه 
دهند، باز شــدن جبهه های جدید غیرقابل 
اجتناب اســت و آن موقع، رژیم اسرائیل در 
شــرایط جدیدی قرار می گیرد که قطعاً از 

اقدامات خودش پشیمان خواهد شد.
وزیر امور خارجه در پاســخ به ســوال دیگر 
بلومبرگ درباره بر روی ماشه بودن دست ها 
گفت: الان شــما در کف خیابان های اروپا و 
آمریکا، تظاهرات گســترده و کم ســابقه 
مردمــی را در محکومیــت جنایات جنگی 
علیه مــردم غــزه و فلســطین می بینید. 
احساســات مردم منطقه را می بینید و این 
وضعیت به مرحله انفجار احساسات مردمی 
نزدیک شده اســت. در نتیجه هر احتمالی 
وجود دارد و هر جبهه ای جدید می تواند باز 
شود. راهکار این است تا دیر نشده بر راه حل 

سیاسی متمرکز شوند.
امیرعبداللهیان همچنیــن درباره مرتبط 
بودن این موضــوع با آمریکا گفــت: اولاً بر 
اســاس اطلاعاتی که ما داریم، مدیریت این 
جنگ در اختیار آمریکا اســت و اسرائیل به 
نیابت از آمریکا، این جنگ را انجام می دهد 
ولی مدیریت جنگ با نظامیان آمریکا است 
چون در داخل رژیم اســرائیل وضعیت فرو 

ریخته ای وجود دارد.

 خبرنگار بلومبرگ با تکرار ادعاهای 
آمریکا و برخی کشورها مبنی بر حق 
دفاع از خود و حفاظت از غیرنظامیان 
از سوی اسرائیل و تاکید ایران بر نقش 
نداشــتن در این درگیری ها پرسید 
که تأثیر ایران بــر حماس و حزب الله 

چیست؟
وزیر خارجه ایران پاســخ داد: اولاً تصمیمی 
کــه حمــاس گرفــت، تصمیمــی کاملًا 
فلســطینی بود که عملیات طوفان الاقصی 
را انجام داد. دلایل آن هــم کاملًا برای همه 
جهان روشــن اســت.ثانیاً حماس، جهاد 
اســلامی و حزب الله، گروه هایی هستند که 
در راستای منافع کشورهای خودشان عمل 
می کنند نه از ما دســتور می گیرند نه ما به 

آنها دستور می دهیم.
بلومبــرگ درباره ادعــای وال اســتریت 
ژورنال مبنی بر آمــوزش نظامیان حماس 
قبل از حمله ۷ اکتبر از ســوی ایران سوال 
کرد که امیرعبداللهیان پاسخ داد: ما درباره 
وضعیت موجــود صحبت می کنیــم. آنها 
خودشــان نیروهایی برای آمــوزش دارند. 
آنها ســلاح و امکانات مورد نیازشان را تهیه 
و تولید می کنند. ما ارتباط سیاســی قوی با 
حــزب الله و گروههای مقاومــت داریم. در 
چارچوب حقوق بین الملل از منطق مقابله 
با قدرت اشغالگر استقبال و حمایت سیاسی 
می کنیم. مخالف کشتار غیرنظامیان، زنان و 
کودکان هستیم اما در بعد سیاسی معتقدیم 
راه حل فلســطین، می توانــد دموکراتیک 
باشد. طرح دمکراتیکی که ایران در سازمان 
ملل ثبت کرده اســت، مبتنــی بر برگزاری 
رفراندوم بین ســاکنان اصلی فلســطین 
شامل یهودی، مســیحی و مسلمان است. 
بگذارید فلســطینیان خودشان سرنوشت 

خود را تعیین کنند.

 بلومبرگ با اشــاره به سخنان وزیر 
خارجه ایران مبنی بر اینکه به حماس 
دســتور و آموزش نمی دهیم، درباره 

نقش ایران در منطقه سوال کرد.
امیرعبداللهیان پاســخ داد: مــا از مقابله با 
اشــغالگری که پدیده شومی است، حمایت 
می کنیم. اگر امروز گروهی و فرقه ای بیاید 
و بخشی از نیویورک را اشغال کند، شما در 
آمریکا چه می کنید؟ بــه او می گوئید حق 

دفاع مشروع داشته باشد؟
وزیر خارجه ایران در پاسخ به سوال دیگری 
درباره تهدید آمریکا از ســوی ایران گفت: 
من در نیویــورک با دبیرکل ســازمان ملل 
گفت وگو کردم برای اینکه راهکار سیاســی 
پیدا کنیم. معتقدیم بخشی راهکار سیاسی، 
توقف فوری حملات به غیرنظامیان، ارسال 
کمک های انســان دوســتانه، آزادسازی 
اســرای غیرنظامی اســت. لذا ما از ارتباط 
خود برای راه حل سیاسی و نه افزایش ادامه 
جنگ اســتفاده می کنیم اما آمریکا هم باید 

عیناً این رفتار را داشته باشد.
امیرعبداللهیان در پاســخ به سوال دیگری 
دربــاره میانجیگری ها برای آزادی اســرا 
نیز گفت: ما بــا قطر در این رابطــه، ارتباط 
و مشــورت های نزدیکی داریم. من ۱۰ روز 
پیش در قطر بودم. بــا مقامات قطر صحبت 
کردم. آنها ایده هایی را برای آزادی اســرای 
غیرنظامی داشــتند. ما ایده هایمــان را به 
اشــتراک گذاشــتیم. هم دوســتان ما در 
قطر، و هم ما با آقای اســماعیل هنیه رهبر 
سیاســی حماس برای تســریع و کمک به 
آزادی اسرای غیرنظامی صحبت کردیم اما 
حماس نســبت به آزادی اسرای فلسطینی 
هــم مطالباتــی دارد. مبادلــه یک طرفه 
نمی تواند باشــد. حماس به ما گفت نسبت 

به آزادی اسرای غیر نظامی آمادگی دارد.

 بلومبــرگ درباره توافــق ایران و 
آمریکا و تبادل زندانیان و آزادسازی 
6 میلیارد از پول های مســدود شده 
ایران و آینده روند گفت وگوها پرسید 
که وزیر خارجه ایران پاسخ داد: ایده 

سلطان عمان همچنان روی میز است.
بلومبرگ با توجه به انتقــاد ایران از حضور 
نظامیان آمریکا در منطقــه، در باره حضور 

نظامیان ایران در سوریه پرسید.
وزیر خارجه ایــران پاســخ داد: ا زمانی که 
برای مبارزه با تروریســم، دولت ســوریه از 
ایران درخواست کمک کند، ما در چارچوب 
موافقتنامه همکاری های مشــترک بین دو 

کشور عمل خواهیم کرد.

 خبرنگار بلومبرگ ســوال کرد که 
آیا نیروی بیشــتری به سوریه اعزام 
خواهیــد کرد که وزیر امــور خارجه 
ایران پاسخ داد: اگر مبارزه با تروریسم 
ایجــاب کنــد و اگر دولت ســوریه 
درخواست کند، در چارچوب توافقات 
موجود برای مبارزه با تروریســم به 

دولت سوریه همچنان کمک می کنیم.
خبرنــگار بلومبــرگ دوباره دربــاره اعزام 
نیروی بیشــتر ایران به ســوریه پرسید که 
وزیر خارجه ایران پاسخ داد: تحول جدیدی 
رخ نداده است.در ادامه اصرارهای خبرنگار 
بلومبرگ بر ارســال نیروی جدید ایران بعد 
از عملیات طوفان الاقصی به ســوریه، وزیر 
امور خارجه ایران به او گفت: پاســخ شما را 
دادم اما من از شما می پرسم که آمریکا بعد 
از ۷ اکتبر چه تعداد نیرو و ســلاح به تل آویو 
ارسال کرده است؟ چند هواپیما و کامیون و 

چه نوع سلاح هایی؟

 در این هنگام خبرنــگار بلومبرگ 
گفت که یــک روزنامه نــگارم و این 
ســوالات را برای روشــن شــدن 

موضوعات برای مخاطبان می پرسم.
وزیر خارجــه ایران هم در پاســخ گفت: ما 
نیروی جدید به ســوریه، عــراق و منطقه 
اعــزام نکرده ایم، امــا در خصوص تحولات 
منطقه هم صرفاً تماشــاگر و ناظر نبوده ایم. 
هر زمان که لازم بدانیم، متناسب با مصالح 
و امنیت ملی مان و شــرایط منطقه در زمان 
و مکان لازم خود، جمهوری اســلامی ایران 
تصمیم می گیرد. اما من هشــدار می دهم 
ادامــه این وضعیــت قتل عام مــردم غزه، 
منطقه را از کنترل خــارج خواهد کرد. ما به 
نیویورک آمدیم تا از همه مکانیزم های بین 
المللی برای عدم رسیدن به نقطه انفجار در 
منطقه بهره بگیریم این طــرف آمریکایی 
اســت که باید تصمیم بگیرد آیا می خواهد 
جنگ را تشــدید کند؟ اگر این طور اســت 
پس مســئولیت بین المللــی آن را بپذیرد. 
مسئولیت گسترش دامنه جنگ را بپذیرد. 
اما اگر بــه دنبال تحقق آرامــش در منطقه 
اســت، مســیر آن، راه حل سیاسی و توقف 
نسل کشی و جنایت جنگی در غزه و ارسال 

فوری کمک های انسان دوستانه است.
خبرنــگار بلومبــرگ بــه عنــوان آخرین 
ســوال از وزیر خارجه ایران، نظر جمهوری 
اســلامی ایران را درباره راهکار دو کشوری 
در قبال موضوع فلسطین و اسرائیل پرسید 
که امیرعبداللهیان پاســخ داد: پیشــنهاد 
دموکراتیک و راه حل سیاسی ما، برگزاری 
رفراندوم بین ســاکنان اصیل فلســطینی 
شامل یهودی، مســیحی و مسلمان است. 
یکبــار بگذاریــد، فلســطینی ها دربــاره 

سرنوشت خودشان تصمیم بگیرند.



وزیر جهادکشاورزی تاکید کرد
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جایگاه گنگ بخش خصوصی در برنامه های 
توسعه ای

سعید اشتیاقی  بهارستان نشینان مدتی اســت بی وقفه و به صورتی 
فشــرده در دو نوبت صبح و عصر ریزِ لایحه برنامه هفتم را با موشکافی 
دقیق بررســی و تصویب می کنند؛ ایجاد قوانین جدید و تصویب مفاد، 
بنــد و تبصره هایی که در ایــن برنامه، دولت و دیگــر نهادهای مرتبط 
مکلف به اجرای آن شــده اند تا با رویکردی جدید علاوه بر رفع نواقص 
و کاستی های برنامه های گذشــته، مطابق قانون اقداماتی درراستای 
پیشرفت و اعتلای کشور انجام شــود.البته تلاش مضاعف نمایندگان 
مجلس برای تصویب نهایــی لایحه برنامه هفتم توســعه به دلیل آنکه 
امســال علاوه بر تصویب چنین لایحه مهمی، لایحه بودجه سال آینده 
نیز هم اکنون در نوبت بررســی مجلس قــرار دارد و این لایحه به عنوان 
بزرگترین سند دخل و خرج یک ساله کشــور قرار است برمبنای برنامه 
هفتم توسعه تنظیم و تصویب شــود، کار نمایندگان ملت را در تصویت 

چنین لوایح حساسی، سخت و سنگین کرده است.
مطابق بررســی های به عمل آمده در لایحه برنامه هفتم، این سند مهم 
راهبردی به دلیل رویکردهای جدید و تغییراتی که در متن آن نســبت 
به برنامه های پیشــین ایجاد شده است، نشــان کمتری از کپی سازی 
برنامه های قبلی دارد. با نگاهی به برنامه های توســعه گذشته مشخص 
می شــود که متاســفانه برخی از قوانین و اهداف برنامه های توسعه ای 
کشور همچنان محقق نشده است، اما از آنجا که در برنامه هفتم توسعه، 
تمرکز و توجه دولــت و نمایندگان مجلس بر رفــع چالش ها و نواقص 
برنامه های گذشته است و از طرفی قرار است نظارت ها بر عملکرد دولت 
در اجرای برنامه ها بیشتر و مســیر عملیاتی شدن برنامه های توسعه ای 
با راهکارهای اصولی هموار شود، بنابراین می توان نسبت به تحقق این 
برنامه در افق ۵ ســاله امیدوارتر بود.اهداف اقتصادی چون رسیدن به 
نرخ رشد اقتصادی ۸ درصدی تا سال ۱۴۰۷، کاهش متوسط نرخ تورم 
به زیر ۱۰ درصد، ایجاد اشتغال ســالانه معادل یک میلیون شغل، رشد 
مناسب بهره وری عوامل تولید، رسیدن متوســط رشد صادرات نفتی 
به ۱۲.۴ درصد و همچنین متوســط رشــد صادرات غیرنفتی به ۲۲.۶ 
درصد در ایــن برنامه مدنظر قرار گرفته که البته قرار اســت متوســط 
رشد بخشــی در برنامه هفتم توســعه به منظور تحقق رشد ۸ درصدی 
در بخش کشاورزی ۵.۵ درصد، نفت ۱۳.۳، معدن ۱۱.۸ درصد، صنعت 
۸.۵ درصد، آب، برق و گاز ۸.۱ درصد، ســاختمان ۹ درصد، حمل ونقل 
۹.۷ درصد، ارتباطات ۱۰.۹ درصد و دیگــر خدمات، ۶.۵ درصد محقق 
شود این در حالی است که تحقق چنین اهدافی نیازمند اقدامات جدی 
و برخورداری از توان مدیریتی درست و اصولی است. اقداماتی که مردم 
و فعالان اقتصادی باید تحقق و نتیجه برنامه های توســعه ای را در پایان 
آن به خوبی لمس کنند، نه اینکه برنامه ها نوشته و اجرا شود اما در عمل 

توسعه و پیشرفت آنچنانی برای مردم محسوس و ملموس نباشد.
هرچند برنامه های توســعه ای به طــور معمول برای رفــع چالش ها، 
پیشــرفت و ترقی کشور همچنین نگاه توســعه ای در افق ۵ ساله است 
که در این مســیر دولت ها مکلف به اجرای قوانین بــرای تحقق اهداف 
از پیش تعیین شده هســتند اما به نظر می رســد چنین برنامه ای باید 
به عنوان یک ســند ملی قلمداد شود تا بار ســنگینی که بر دوش دولت 
گذاشته می شود سبک شود و از آن سو ســهم و نقش بخش خصوصی، 
فعالان اقتصادی، تشــکل ها، اصناف و بازرگانان نیــز در تحقق اهداف 
برنامه ۵ ساله به درستی تعیین شود تا با اســتفاده از این ظرفیت ها در 
کنار دولت و با همراهی و همگامی هم، مسیر پیشرفت کشور در اجرای 

برنامه های توسعه ای به خوبی طی شود.
به عنوان نمونه، اینکه دولت مکلف به اجرای قوانین شــود اما توان و یا 
بودجه کافی برای عملیاتی کردن آن را نداشــته باشد، بی فایده است با 
این حال در برنامه توسعه هفتم به مردمی سازی اقتصاد با نقش آفرینی 
بخش خصوصی و ظرفیت هایی که این بخش دارد، توجه چندانی نشده 
در حالیکه پیشرفت و ترقی و مقابله با چالش های اقتصادی با به میدان 
آوردن بخش خصوصی بی تردید بر تحقق اهداف برنامه های توسعه ای 
تأثیر ماندگار به جــای می گذارد.البته تفاوت برنامه هفتم توســعه با 
برنامه ششم در این است که در این برنامه نسبت به بخش های مختلف 
اقتصادی و ... شــاخص گذاری ها مورد توجه بوده و دولت و مجلس در 
کنار هم درصددند تا اجرای برنامه ها منجــر به تحقق اهداف به ویژه در 
شاخص های موثر که تاثیر زیادی بر رشد اقتصاد، اشتغال، کاهش نرخ 
تورم، نقدینگی و ... شــده است، بشــود. یعنی علاوه بر رفع چالش های 
گذشــته، برنامه هایی که به طور مشــخص می تواند اقتصاد کشــور را 

متحول کند مورد توجه قرار گیرد.
توجه به کوچک ســازی و چابک ســازی دولت در برنامه هفتم که قرار 
اســت بر این اســاس تعداد کارکنان دولت تا پایان برنامــه بالغ بر ۱۵ 
درصد کاهش یابد و صد درصد خدمات دولت به شــهروندان به صورت 
الکترونیک انجام شود اقدامی درست و بجاست اما در کنار آن باید فضا 
برای بخش خصوص و تشکل های صنفی نیز به خوبی فراهم شود تا این 

بخش که توان اشتغالزایی بالایی را دارد بتواند از آن بهره گیرد.
جای این پرسش خالی اســت که چرا اهداف بخشی از اهداف برنامه های 
توسعه ای گذشــته محقق نشده است؟ شــاید بتوان گفت دلیل آن نبود 
منابع لازم یا عدم مدیریت درســت در بخش اجرا بوده است با این وجود 
وقتی دولت مکلف به اجرای برنامه ای می شــود، مجلس نیز باید با ایجاد 
قوانین، راهکار و سازوکارهای لازم، مســیر را برای اجرا تسهیل کند.به 
بیان دیگر باید گفت در اجرای برنامه ها نباید متکی به منابع دولتی شــد 
و باید از منابع غیردولتی و بخش خصوصی کــه از ظرفیت، توان و منابع 
مالی زیادی برخوردار است و می تواند نســبت به جذب سرمایه گذاری 
خارجی اقدام کند که برای رسیدن به رشد ۸ درصدی باید سالانه حدود 
۷۰ تــا ۸۰ میلیارد دلار جذب ســرمایه گذاری خارجی نیز انجام شــود 
بنابراین ضروی اســت فرصت برای فعالیت این بخش با تسهیل قوانین 
ایجاد شــود تا بخش خصوصی، اصناف و تشــکل ها نیز بتوانند در تحقق 
اهداف برنامــه نقش آفرینی کنند.البته یکــی از مزیت های برنامه هفتم 
توسعه این اســت که به منظور تأمین حســن اجرای برنامه و درراستای 
هماهنگ کردن فعالیت دستگاه های دولت، شورای عالی راهبری برنامه 
با مسئولیت معاون اول رئیس جمهور تشــکیل می شود تا تحقق اهداف 
برنامه به درستی مشــخص و در صورت عدم تحقق در برخی بخش ها و 

حوزه ها با همیاری مجلس، مشکلات و نواقص بررسی و برطرف شود.

 توافق تجارت آزاد ایران با ۵ کشور در آستانه امضا
مشاور امور بین الملل سازمان توسعه تجارت گفت: بعد از حدود ۶ سال 
مذاکره اولین توافقنامه تجارت آزاد ایران با اوراسیا در آستانه وقوع است. 
میرهادی سیدی، مشاور امور بین الملل ســازمان توسعه تجارت گفت: 
حدود ۶ سال است که با اتحادیه اوراســیا برای موافقت نامه تجارت آزاد 
در حال مذاکره هســتیم. این مذاکرات در دو بخش انجام شده است که 
۸ آبان ۹۸ اولین بخش آن با تصویب مجلس اجرایی شد و حدود ۴ سال 
است که تجارت ترجیحی با اوراسیا داشتیم و منجر به توسعه تجارت دو 
طرف شده است. پیش از این تجارت ایران و اوراســیا ۲.۵ میلیارد دلار 
بود و امروز به ۵ میلیارد دلار رســیده اســت. مطالعات ظرفیت تجارت 
ایران و اوراســیا را حدود ۲۰ میلیارد دلار براورد کرده اســت.وی افزود: 
یک ســال بعد از آغاز تجارت ترجیحی، یعنی آبان ۹۹ مذاکرات ما برای 
تبدیل تجارت ترجیحی به تجارت آزاد آغاز شد؛ امروز میتوانیم بگوییم 
که مذاکرات به اتمام رســیده و ۵ کشــور بلاروس، قزاقستان، روسیه، 
قرقیزســتان و ارمنســتان برای ایجاد تجارت آزاد با ایران توافق دارند. 
انتظار داریم پیش از پایان سال میلادی این موافقت نامه به امضا برسد و 

بعد از تصویب مجالس ۵ کشور اوراسیا و ایران اجرایی خواهد شد.

دیدگاه

تجارت

مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
گفت: مالــکان خودروهای لوکس بالای ســه میلیارد 
تومان تــا پایان بهمن بــرای پرداخــت مالیات مهلت 

دارند.
شــاهین مســتوفی اظهار کــرد: تکالیفــی در قانون 
بودجه به عهده ســازمان امور مالیاتی گذاشــته شده 
که می بایســت، نســبت به مطالبه مالیــات از املاک 
لوکس و گران قیمت با ارزش بالای ۲۰ میلیارد تومان 
و همچنیــن خودروهای لوکس با ارزش ســه میلیارد 

تومان، اقدام به محاسبه و مطالبه مالیات شود.
وی افزود: ســازمان امــور مالیاتی در ســال ۱۴۰۲ با 
دریافت اطلاعــات بالغ بر ۱۵۱ هزار خــودرو از طریق 

ناجا، بالغ بر ۲۸۰۰ میلیــارد تومان مالیات 
از مالکین خودروهــای لوکس و گران قیمت 

مطالبه کرد.
مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی در خصــوص خانه های لوکس 
و گــران قیمت گفــت: با تکلیفــی که برای 
سازمان امور مالیاتی مشخص شده، از مالکان 

واحدهای مسکونی گرانقیمتی که بیش از ۱۰ سال در 
ملکشان ساکن هستند، مالیاتی مطالبه نمی شود.

وی بابیان اینکه متاســفانه اطلاعات مالکان خانه های 
لوکس در اختیار ســازمان امور مالیاتی قــرار نگرفته 
اســت، گفت: به همین دلیل نتوانســته ایم برای سال 

۱۴۰۲ مطالبه مالیاتی داشــته باشیم، اما در 
ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۴۰ هزار واحد مسکونی 
لوکس و گران قیمت شناســایی شــده که 
نســبت به مطالبه یک و یک دهــم همت از 

مالکان این واحدها مطالبه شد.
مستوفی گفت: به مالکان خودرو و خانه های 
لوکس و گــران قیمتــی که مالیاتشــان را 
پرداخت نکرده اند، اعلام کــرده ایم که در صورت عدم 
پرداخت، بــا محدودیت هایی در نقــل و انتقال موجه 

می شوند.
وی با اشــاره دریافت ۸۰۰ میلیارد تومــان مالیات از 
مالکان ۶۷ هزار خودرو لوکس در ســال گذشته گفت: 

در بحث خانه هــای لوکس و گران قیمــت نیز درحال 
بررسی اعتراض مودیان در هیئت حل اختلاف مالیاتی 

هستیم.
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
گفت: درســال ۱۴۰۰ قانون چنــد خودوریی وجود 
داشت، اما در قانون بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، مالیات هر 

خودرو به صورت مجزا بررسی می شود.
طبق اعلام روابط عمومی ســازمان امــور مالیاتی وی 
همچنین گفــت: مالکان خوردهای لوکــس تا بهمن 
ماه امســال فرصت پرداخت مالیاتشان را دارند و بعد از 
پایان این مهلت قانونی، برگه مطالبه بصورت پیامکی و 

الکترونیکی صادر و ابلاغ می شود.

دبیر کل کانون کارگزاران گفت: بــا اعمال تنش های 
سیاســی، اثرپذیری بازارهای مالی در مقایسه با سایر 
بازارها افزایش می یابد و این مســاله تنهــا مربوط به 
بازار سرمایه ایران نیست.عظیم ثابت، دبیر کل کانون 
کارگزاران مســائل بین المللی را دلیــل اصلی ریزش 

بازار ســرمایه طی چند هفته اخیر ذکر کرد و گفت: با 
اعمال تنش های سیاسی، اثرپذیری بازارهای مالی در 
مقایسه با سایر بازارها افزایش می یابد و این مساله تنها 
مربوط به بازار سرمایه ایران نیست بلکه در نماگر بازار 
سرمایه سایر کشورهای همسایه نیز این موضوع کاملًا 

محسوس است.ثابت افزود: بازار سرمایه کشورهایی که 
با محل اصلی تنش ها به لحاظ اســتراتژیک سیاسی و 
جغرافیایی همسو باشند بیش واکنش هایی را علی رغم 
نبود درگیری نشــان می دهند، زیرا سرمایه گذاران در 
بازار سهام به نسبت سایر بازارها با حساسیت بیشتری 

به معامله می پردازند.
در حال حاضر تمام ارکان نظام اعم از نهادهای اجرایی 
و نظارتی باید در راستای خارج نشدن نقدینگی از بازار 
سرمایه، بازگشت اعتماد سهامداران و ثبات بخشی به 

بازار اقدامات لازم را انجام دهند.

مالیات

بازار

خریدار  وزیر جهادکشــاورزی با تاکید بر 
اینکه ظرفیت های تولید مرغ در کشور باید 
بازسازی شده و تا پایان اســفند ماه تجهیز 
در جوجه ریزی مرغ مادر و اجداد ســرعت 
گیرد، گفت: شــرایط پایــدار تولید مرغ در 
کشور باید برای ســال نو و ماه رمضان تدوام 

یابد.
محمدعلی نیکبخت در جلســه شــورای 
معاونین و ســازمان های تابعه به اجرای به 
موقع و منطبق با برنامــه ۱۰ محور)اجرای 
کامل رفع تداخــل و صدور ســند اراضی، 
کاشــت یک میلیارد درخت، مولدســازی، 
تداوم پایــداری بازار مرغ و گوشــت قرمز، 
نهاده هــای کشــاورزی، خودکفایــی در 
محصولات راهبــردی و افزایــش ضریب 
خودکفایــی در تولید ســایر محصولات، 
توسعه کشــت گلخانه ای، آموزش و ترویج، 
احیــای واحدهای تعطیــل و نیمه تعطیل 
تولیــدی و مدیریت عرضــه و تقاضای بازار 
محصولات کشــاورزی( تاکید کرد و گفت: 
همه ظرفیت وزارت و ســازمان ها در اختیار 
اولویت هــای مورد بحث قــرار دارد و انجام 
تعهدات در موعد مقرر مــورد رصد و پایش 

قرار می گیرد.
وی ادامه داد: در بحث امــور اراضیِ قرارگاه 
صدور سند و رفع تداخل، پایان سال جاری 
برای رفع تداخــلات در نظر گرفته شــده 
و عملیات صدور ســند هم در ســال آینده 

خاتمه خواهد یافت.
 وزیر جهادکشــاورزی اضافه کرد: در طرح 
کاشــت یک میلیارد درخت سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری ظرفیــت وزارتخانه، 
بســیج، آموزش و پرورش، شــهرداری ها و 
مشــارکت مردمی را پــای کار آورده تا این 
طرح بزرگ ملی و مــورد تاکید مقام معظم 

رهبری را با موفقیت به پایان رساند.

وی در ادامــه بــه مولدســازی نیز اشــاره 
کرد و گفــت: در این مــورد ۲۵ تا ۳۰ همت 
پیش بینــی بودجــه بــرای وزارت جهاد 
کشاورزی شده و مســئولیت اجرای آن بر 

عهده قائم مقام وزیر است.
نیکبخت در بخش دیگری از صحبت هایش 
تداوم افزایش تولیــد و جوجه ریزی را عامل 
مدیریت عرضه و تقاضــا عنوان کرد و گفت: 
روند موفقیت آمیــز تنظیم بــازار مرغ در 
ماه های پیش رو بــا توجه بــه حجم بالای 
مصرف این ماده غذایی در کشــور، منوط به 
حفظ میزان مرغ پای کشــتار با کمک همه 
عوامل دخیل از جملــه بازرگانی و تامین به 

موقع نهاده است.
وی افزود: باید بازسازی ظرفیت های تولید 
انجام شــود و تا پایان اســفند سال جاری 

تجهیز در جوجه ریزی مادر و اجداد سرعت 
گرفته و شــرایط پایداری تولید مرغ کشور 
برای سال نو و ماه مبارک رمضان تداوم یابد.

وزیر جهادکشاورزی به تولید گوشت قرمز 
نیز اشــاره کرد و گفت: با توجــه به زمان بر 
بودن ایجــاد چرخــه صنعتــی در تولید 
گوشت قرمز، شرکت پشــتیبانی امور دام 
با رویکرد جدید در تولید قــراردادی برای 
کوتاه شــدن دست ســوداگران و برچیدن 
واســطه ها از مســیر تولید تا ســفره، بازار 
آن را به ثبات خواهد رســاند کــه ورود به 
واحدهای صنعتی، پرواری بندی، عشایری 
و بنگاه های اقتصادی بــرای انعقاد قرارداد 
تولید گوشــت و دام نرینه برای کشــتار از 

جمله این راهکارها است.
وی  از لزوم خودکفایــی در تامین کود مورد 

نیاز کشــاورزی ســخن گفت و عنوان کرد: 
بیش از ۳۰ کارخانه برای تولید کود پتاس و 
فسفات در کشور ایجاد شده است و با توجه 
به فراوانی معادن پتــاس می توانیم در این 
ماده علاوه بر تامین نیاز داخل، صادرکننده 

آن هم باشیم.

وارد کنندگان روغن خام و دانه روغنی 
موظف به خرید دانه داخلی شوند

نیکبخت با بیــان اینکه حمایــت از تولید 
وزارت  برنامه هــای  ســرلوحه  داخــل 
جهادکشاورزی اســت، گفت: باید صنعت و 
بازرگانی در خدمــت تولید داخل قرار گیرد 
و بازرگانان برای کسب مجوز واردات و ثبت 
ســفارش تعهد خرید محصول داخلی ارایه 
دهند. این موضوع در مرکبــات، دانه های 

روغنــی، چــای، برنــج و دیگــر کالاهای 
کشــاورزی تولید داخل مــورد توجه قرار 
گیرد و وارد کننــدگان روغن خــام و دانه 

روغنی موظف به خرید دانه داخلی شوند.
وزیر جهادکشــاورزی در بخش دیگری از 
صحبت هایش به معطــل ماندن طرح های 
صنعتی اشــاره کرد و گفت: بیش از ۵۰۰۰ 
طرح صنعتی نیمه کاره بــا ۴۰ ۹۵ درصد 
پیشــرفت کار به ارزش ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان معطــل مانده که ایــن طرح ها برای 

بهره برداری نیازمند ۱۸۰ همت است.
بــه گفتــه وی این طــرح هــا در صورت 
اختصاص منابــع می تواند با فــراوری ۳۰ 
میلیــون تن محصــول کشــاورزی از خام 
فروشــی جلوگیری کرده و با ایجاد اشتغال 
و خلق ثــروت، ارزآوری قابل توجه از طریق 

صادرات فراورده را برای کشور فراهم کند.
نیکبخــت تصریح کرد: کشــاورزی مزیت 
مطلق نسبت به ســایر بخش های اقتصادی 
کشور، حتی بخش خدمات دارد و می توان 
با به کارگیری ســرمایه مردمــی و ترغیب 
دولت بــه اختصــاص منابع بــرای احیای 
طرح های بزرگ معطل مانده با تعهد ایجاد 
اشــتغال و ثروت در میان مدت، گام بزرگی 

در توسعه کشور برداشت.

اجرای برنامه خودکفایی در ۵ محصول 
راهبردی 

وزیر جهادکشــاورزی در پایان به ســرعت 
بخشــیدن به آموزش و ترویج در واحدهای 
خدمات کشاورزی اشــاره کرد و بر اجرای 
برنامه خودکفایی در ۵ محصول راهبردی؛ 
گندم، برنج، جــو، پنبه و شــکر و افزایش 
ضریب خودکفایــی در ســایر محصولات 
کشــاورزی با شــروع فصل زراعــی جاری 

تاکید کرد.

لوکس سواران اولتیماتوم مالیاتی گرفتند

ح کرد؛تنش های سیاسی گریبان بازارهای مالی را گرفت دبیر کل کانون کارگزاران مطر

ونیک استفاده می کنند ۱۵ میلیون نفر از کالابرگ الکتر
فاطمه امیــر احمدی  تا کنون بــا افزوده 
شــدن دهک های ششــم و هفتم به طرح 
کالابــرگ الکترونیــک ۶۱ میلیــون نفر 
مشمول دریافت کالابرگ الکترونیک شدند 
که از ایــن جمعیت حــدود ۱۵ میلیون نفر 

کالابرگ الکترونیک دریافت کردند.
 دولت ســعی دارد تا از طریق یارانه ها سبد 
غذایی مورد نیاز مردم را در حد قابل قبولی 
تأمین کند. بر این اســاس طــرح کالابرگ 
الکترونیکی را اجرا کرد. این طرح برای همه 
یارانه بگیران اعتبــار کالابرگ الکترونیکی 
یک ماه زودتر از یارانه نقدی شــارژ می شود 
به این معنــا افرادی که هنــوز یارانه نقدی 
آبان مــاه را دریافت نکرده اند اما اســتفاده 
کننــدگان از کالابرگ یارانــه آذرماه را هم 
دریافت کرده انــد. اســتفاده کنندگان از 
کالابــرگ الکترونیکی می تواننــد با کارت 
بانکی سرپرســت خانــوار ۱۱ قلم کالای 
مورد نظر شــامل مرغ، تخم مرغ، گوشــت 
منجمد، قند و شــکر، روغن، ماست، شیر، 
پنیر، ماکارونی و حبوبات را خریداری کنند. 
این اقدام دولت بــه منظور افزایش کمک به 

دهک های پایین جامعه انجام شده است.
هدف دولــت از اجــرای طــرح کالا برگ 
الکترونیکــی این اســت که مــواد مغذی 
موردنیــاز در ۱۱ قلم کالای ســبد مدنظر 
کالابرگ الکترونیکی به جامعه هدف برسد 
و دهک های کم درآمد از نظر تغذیه شــامل 
پروتئین، ویتامین و ریزمغذی ها مشــکلی 

پیدا نکند.

گفتنی است اگر افراد حداقل به میزان ۲۰۰ 
هزار تومان در قالــب کالابرگ الکترونیکی 
از ۱۱ قلم کالای موردنظر خریداری کنند، 
آنگاه ۱۲۰ هزار تومان شارژ اضافه برای آنها 
واریز می شــود و درواقــع کل یارانه آنها که 
صرف کالاهای مدنظر می شود به ۵۲۰ هزار 

تومان در ماه افزایش می یابد.

استقبال از کالابرگ الکترونیک
علیرضا عســگریان، معــاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
درباره تعداد افرادی که مشــمول دریافت 
کالابرگ الکترونیک شــدند به مهر گفت: 
تا کنون با افزوده شــدن دهک های ششــم 
و هفتم بــه طرح کالابــرگ الکترونیک ۶۱ 
میلیــون نفر مشــمول دریافــت کالابرگ 
الکترونیک شدند که از این جمعیت حدود 
۱۵ میلیــون نفــر یارانه خود را به وســیله 

کالابرگ الکترونیک دریافت می کنند.

استقبال فروشگاه های زنجیره ای
عموماً مقامــات دولتی علاقه بیشــتری به 
گفت وگــو با رســانه های تصویــری دارند 
و کمتــر بــا رســانه های بر خــط و چاپی 
گفت وگــو می کنند. معاونت هــای وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعــی از آن جمله 
هستند. عسگریان درباره جزئیات کالابرگ 
الکترونیک در برنامــه ای تلویزیونی گفت: 
۱۴۵ هزار فروشگاه در طرح کالابرگ تجهیز 
شدند و حدود ۲۰ هزار فروشــگاه در نوبت 

هســتند. تعداد فروشــگاه ها زمانی بیشتر 
می شــود که کار خرید با دشــواری همراه 
شــود.وی افزود: ابتدا کار با ۳۴ یا ۳۵ هزار 
فروشگاه آغاز شــد که میزان دسترسی هر 
نفر به این فروشــگاه ها چیزی حدود ۹۰۰ 
متر تا یک کیلومتر بود. هم اکنون این عدد 
کاهش پیدا کرده و به زیر ۲۵۰ متر رســیده 
اســت.وی ادامه داد: اگر برنامــه کاربردی 
این طرح در تلفن همراه نصب شــود افراد 
می توانند با مشــخص کردن موقعیت خود، 

نزدیک ترین فروشگاه ها را مشاهده کنند.
وی تصریح کــرد: در حال حاضــر با افزوده 
شدن دهک ششــم و هفتم جمعیت آماری 
کالابرگ الکترونیــک از ۴۱ میلیون نفر به 
۶۱ میلیون نفر رسید که بیش از ۷۵ درصد 
از کل جمعیت کشور را شــامل می شود. از 
۲۰ آبان مــاه هم اعتبار ۱۲۰ هــزار تومانی 
کالابرگ این افراد )دهک ششــم و هفتم( 

شارژ می شود.

کالابرگ الکترونیک و یارانه
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون 
خاطرنشــان کرد: طرح کالابرگ برشی از 
شبکه ملی اعتبار اســت. ما از اینکه برنامه 
جامع و شــبکه کاملی در ایــن خصوص در 
کشور داشته باشــیم، غافل شــده بودیم. 
کارکردهــای مختلفی روی همین شــبکه 
موجود اســت کــه یکــی از بخش های آن 
کالابرگ است.عســگریان با بیــان اینکه تا 
زمانی که کالابرگ وجــود دارد، یارانه هم 

واریز می شــود، اظهار کرد: هــدف تقویت 
و توجه ویژه بر ســبد غذایی مردم است. به 
همین جهت ۱۱ قلم تصویب و این موضوع 
در لایحه وجــود دارد.معاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزارت تعاون درباره فروشگاه های 
متصل به کالابــرگ الکترونیک عنوان کرد: 
به تازگی با تعاونی توســعه روستای شهری 
مذاکره شــده اســت. تا کنون ۴۰۰ تعاونی 
شهر و روســتا به این طرح متصل شدند. در 
این برنامه کاربــردی هم می توان به صورت 
فردی و هم یک فروشــگاه ثبت نام کرد. در 
حال حاضر ۲۰ هزار فروشگاه اعلام آمادگی 
کردند که فروشــگاه هایی که دارای ۱۵۰۰ 

شعبه هستند به این طرح متصل شدند.
به گفته این مقام دولتــی وضعیت موجود 
فروشگاه ها مطلوب است چرا که ۱۴۵ هزار 

فروشگاه با تمام ظرفیت فروشندگی موجود 
به این طرح وصل شدند. از این تعداد نزدیک 
بــه ۶۰ درصد از آنهــا در مناطــق محروم 

روستایی هستند.
عسگریان درباره اضافه شــدن نان به سبد 
کالابرگ الکترونیک عنوان کرد: اگر زمانی 
بخواهیم خط فقر شــدید تغذیه را مشخص 
کنیم نان را به این اقلام اضافه خواهیم کرد. 
اما با توجه به ســاز و کار طولانی که دارد از 
جمله شــورای آرد و نــان و وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت که متولی ایــن امر بوده و 
آن را مدیریــت می کنند، یارانــه آن کاملًا 
متفاوت است.وی ادامه داد: در واقع قیمت 
خریدار با کف بــازار ۱۶ برابر تفاوت دارد؛ از 
این رو ساز و کار مدیریتی و نیز نوع ورود نان، 

آن را از بین این اقلام جدا کرد.



و تغییر کرد مسیر واریز یارانه دار

رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره :

وانشناسی بالینی و سلامت تحت پوشش بیمه قرار گرفت خدمات ر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 امنیت اجتماعی زنان، مولفه ای مهم و مغفول 
از دیدگان

صغری عاشــوری امنیت اجتماعی زنان مولفه ای است که اغلب در 
میان سطور سیاست گذاری و نخبگانی مورد طرح و بحث قرار می گیرد؛ 
به طوری که عرصــه  میدانــی و روزمره گویی وجود خارجــی ندارد و 
هیچگونه مســئولیتی متوجه افراد جامعه در راســتای شــکل گیری 

امنیت اجتماعی زنان در جامعه نیست.
در این سطور قصد داریم وجوه دیگری از مولفه  امنیت اجتماعی زنان را 
مورد وارســی قرار دهیم که باوجود مهم بودن این موضوع، مورد غفلت 
بسیاری از شــهروندان جوامع کنونی قرار گرفته است. این مولفه را در 
مردان باید جست؛ مردانی که خود صاحب خانواده هستند و در جوامع 
رفت و آمد می کنند. چندسالی است که این مولفه به شکل های مختلف 
مورد هجمه های ســنگین عده ای در داخل و خارج از کشور قرار گرفته 
و سبب ایجاد حس نفرت قابل توجهی نسبت به ماهیت این مولفه شده 

است. مولفه مدنظر ما »غیرت مردان« است.
طی چندین سال گذشته اتفاقات دلخراشــی در خانواده هایی با سطح 
فرهنگی و دینی پایین اما تعصبات جاهلانه بالا، به وقوع پیوست که در 
طی آن دختر و یا زن آن خانواده توسط محارمش )پدر، برادر یا همسر( 
کشته شده اســت. گاه این تعصبات جاهلانه به قدری اعمال می شد که 
روح و جسم دختر و زن خانواده را مورد آزردگی فراوان قرار داده و سبب 

خودکشی او می شد.
اصطلاحی که بیشتر جامعه شناسان برای چنین بحران های دردناکی 
به طور مرتب به کار می برند، اصطلاح »قتل های ناموسی« است. اساسا 
ناموس تلقی شــدن زنان برای مردان محارم شــان به واسطه  »عنصر 
غیرت« در مردان رخ می دهد. عنصرغیرت از ویژگی های مورد تمجید 

مردان در فرهنگ کهن ایرانی و فرهنگ اسلام ناب محمدی بوده است.
البته باید چنین گفت که تعاریف غیــرت در فرهنگ کهن ایرانی دارای 
اشکالات معنایی است، درحالی که در فرهنگ اسلامی، آن اشکالات و 
معنایی و رفتاری را ندارد. مثلا در فرهنگ ایرانی، غیرت با تعصبات کور 
به نوعی آمیخته اســت و حد افراط گونه  توامان بــا زورگویی و تحمیل 
نظرات مدنظر مردان خانواده بر زنان و دختران خانواده شان را به همراه 

خشونت و آسیب برای زنان و دختران به همراه دارد.
در غیرت ورزی های متعصبانه، مساله صرفا حفاظت از آبروی خانوادگی 
است اما در اسلام غیرت ورزی مرد در راســتای حفاظت از دختر و زن 
صورت می گیرد. به همین دلیل خشــونت، تعصب و آسیب رساندن به 
زن و دختر را به دنبال ندارد و این امر خود سبب علاقه زنان و دختران به 

آن مرد و حمایتگری محترمانه او منجر می شود.
در دو دهه  اخیر و به ویژه در دهه  اخیر شــاهد آن هســتیم که اصطلاح 
»قتل های ناموسی« در راســتای هجمه  گسترده به عنصر غیرت ورزی 
مردان شده اســت؛ به گونه ای که با فراگیر شــدن )ترند( هشتک هایی 
چون )#منناموسکسینیســتم( در تلاشی هماهنگ برای منفور 
جلوه دادن غیرت ورزی مردان بودیم؛ تلاشــی که اغلب از ســوی زنان 
ناآگاه از تفاوت تعصب با غیرت ورزی دینی مردان و نسبت آن با امنیت 
اجتماعی شان است.این امر سبب شــد تا برخی دختران و زنان جامعه 
به طور ناآگاهانه اما مســتقیم و خودخواســته خط مسلم و مستحکم 
امنیتی خود را به واســطه خشونت تلقی شــدن غیرت و تغییر مفهوم 
آن از حمایت به تعصب، به واســطه اصطلاح گذاری غلط ناشی از عدم 
شناخت دقیق فرهنگی جامعه را بشــکنند.زمانی که بر غیرت مردان، 
غیرت حمایتگری که اســلام آن را مدح می کند، برچسب خشونت زده 
و تعصب کور آن را می خوانند، شاهد بی تفاوت کردن مردان به حرمت 
داشــتن حریم زنان در جامعه خواهیم بود. حال این زنان می خواهند از 

اعضای خانواده شان باشند یا از افراد جامعه.
جلوه گری  این بی تفاوتــی صورت های مختلفی دارد و به چند شــکل 
ظهور می کند. مثلا حجاب زنان را عنصر بی اهمیتی دانســته و جایگاه 
آن را به لباســی که نهایتا بخش هایــی از بدن زن را بپوشــاند، تقلیل 
می دهند؛ تقلیلی که تنها در پوشــش فاصله دار از حجاب نمی ماند و به 
تقلیل حریم زن در جامعه منتهی می شود؛ امری که بروز آن را در مترو 
و اتوبوس های خطی مشــاهده می کنیم. در مردانی که به خودشان این 
جرئت را می دهنــد در حریم واگن های مخصوص زنان وارد شــوند، با 
نگاه ها، تنه ها و متلک های عامدانه شــان حریم هر زنی را نقض کنند و 

ناراحت لکه دار شدن مردانگی خود نباشند!
علت آن است که زنان در پس ذهن آنان، ناموس نیستند و غیرت، عنصر 
خوبی نیســت. زیرا تجلی تعصبات کهنه و محدود کننده زنان است. بر 
این اســاس حتی تعدی مردان در مترو، اتوبوس، معابر و خیابان ها چه 

بسا لطف به زنان نیز برای مردان متعدی به دور از غیرت تلقی شود.
زیرا این امر دربر دارنده  آزادی زن اســت! به دور از تصور نیســت که در 
انتهای چنین راه معیوبی روزی فرا رســد که مردان متعددی که پیشه 
آنان، مزاحمت در خیابان به شکل های مختلف شده حتی انتظار داشته 
باشــند که زنان مورد آزارگری شان از آنان تشــکر کنند که با تعدی و 
آزارگری شان؛ آزادی را برایشان به ارمغان آورده اند؛ همانطور که امروزه 
همراهی مــردان در تردد بدون حجاب زنان و دخترانشــان و گاه اجبار 
زنان و دختران به بی حجابی در جامعه توســط مردان خانواده شــان، 
حرکتی در راســتای آزادی و اســتقلال زنان عنوان می شود! برخی از 
این مردان نیز معتقدند حتی زنان و دختران شان در آینده از آنان بابت 
اجبار در بی حجاب تــردد کردن و یا همراهی در این امر از آنان تشــکر 
خواهند کرد!مشاهده می کنیم که اصطلاحات و الفاظ، زمانی که برای 
پدیده ها به دقت انتخاب نشــوند و به صورت مرتب اســتفاده شوند، نه 
تنها نمی توانند مشــکلات اجتماعی را فهم و حل نمایند، بلکه مشکلی 

روی مشکلات جامعه می افزایند!

مراجعه ۴۰۰ موتورسیکلت به مراکز معاینه فنی 
در سال جاری!

حدود ۵ میلیون دســتگاه موتورســیکلت در تهران وجــود دارد اما از 
ابتدای ســال جاری تاکنون فقط ۴۰۰ دســتگاه به مراکز معاینه فنی 

مراجعه کرده اند!
 هرگاه صحبت از آلودگی هوای تهران می شــود، با وجود اینکه عوامل 
متعددی در بروز این معضل دیرینه نقش دارنــد اما بیش از هر چیزی 
انگشت اتهام به ســمت خودروها و موتورســیکلت های فرسوده نشانه 

می رود چراکه سهم بیشتری در تولید آن دارند. 
در این بین موتورسیکلت های فرســوده سهم بالاتری در تولید آلودگی 
هوا دارند و گزارش های متعدد حاکی از این است که  بیش از ۱۰ درصد 
از آلودگی هوای شهر تهران ناشــی از این موتورسیکلت های فرسوده و 
کاربراتوری اســت که هر کدام از آنها حدود ۵ تــا ۷ برابر یک خودروی 

یورو ۴ آلایندگی ایجاد می کنند.
طبق آمار در ســال ۹۶ یک میلیون و ۵۰۰ هزار موتورسیکلت فرسوده 
وجود داشــت که این رقم در ســال ۱۴۰۱ به ۲ میلیون موتورسیکلت 
رســید و در ســال جاری به ۲ میلیون و ۴۰۰ دســتگاه خواهد رسید و 
مراجعه آنها به مراکز معاینــه فنی برای رفع مشــکلات برای دریافت 
برگه معاینه فنی ضروری اســت اما از میان حدود ۵ میلیون دســتگاه 
موتورسیکلت در تهران، رقم قابل توجهی از دارندگان این وسیله خود 

را ملزم به مراجعه به مراکز معاینه فنی نمی دانند. 
این در حالی است که برابر با ماده ۲ قانون معاینه فنی، رانندگی با وسیله 
نقلیه فاقد گواهی معاینه فنی معتبر ممنوع اســت؛ دارندگان وســایل 
نقلیه موتوری) بدون اشاره به استثنا( مکلف هستند وسایل نقلیه خود 
را برای انجــام دوره ای معاینه فنی در مراکز معاینه فنی تعیین شــده 

حاضر و پس از احراز شرایط، گواهی معاینه فنی دریافت کنند.

یادداشت

معاینه

معــاون پارلمانی رییــس جمهــور از افزایش جذب 
معلم برای ســال تحصیلــی آینده خبــر داد و گفت: 
برنامه ریزی هــا از اکنون تا مهر ســال آینده برای حل 
مشکل کمبود معلم انجام شده است تا با این مشکلات 
مواجه نباشیم.سید محمد حسینی درباره اقداماتی که 
قرار است برای کمبود معلم در آموزش و پرورش انجام 
شود، اظهار داشت: کمبود معلم از ســال ۹۳ به بعد به 
دلیل بی توجهی به دانشــگاه فرهنگیــان اتفاق افتاد 
و این دانشگاه به میزان کافی دانشــجو معلم پذیرش 

نکرد.
وی افــزود: دولت ســیزدهم به مســئله معلمان ویژه  

اهمیت می دهد و در این راستا، سال گذشته 
موضــوع رتبه بنــدی معلمان را بــه نتیجه 
رســاندیم؛ هر چند که این حوزه ضعف هایی 
هم داشت اما کار بر زمین مانده ای بود که در 

این دولت انجام شد.
معاون پارلمانی رییس جمهور با بیان اینکه 
در آغاز امســال با مســئله جبــران کمبود 

معلمان مواجه بودیم، یادآورشــد: اکنون با استخدام و 
گزینش معلمان جدید، مســئولان آموزش و پرورش 
وعده دادند کــه کمبودها را برطرف کننــد و از اکنون 
برنامه ریزی و تلاش شــود تا مهر ســال آینــده با این 

مشــکلات مواجه نباشیم.حســینی درباره 
افزایش ظرفیت جذب معلم در ســال آینده، 
گفت: قرار اســت جذب برای ســال آینده 
افزایش یابد همچنین در این ۲ ســال اخیر 
هم تعداد مجوزهایی که به آموزش و پرورش 
داده شــد، چندین برابر ســال های گذشته 
بود اما با توجه به کمبود ســال های گذشته و 
اینکه تعداد قابل توجهی از معلمان بازنشسته شده اند، 
امسال این مشکل ایجاد شد.وی اظهار امیدواری کرد 
با برنامه ریزی هایی که صــورت می گیرد و تدابیری که 
اندیشیده شده، فرصتی فراهم شود تا بازنشستگان به 

خدمت خود ادامه دهند تا نیروهای جدید جذب شوند.
معاون پارلمانی رییس جمهور در پاسخ به این  پرسش 
که آیا ظرفیت استخدام سال آینده مشخص شده است 
یا نه گفت: این را ســازمان امور اداری و اســتخدامی 
در توافق با آموزش و پرورش اعلام می کنند. امســال 
همزمان با آغاز ســال تحصیلی بسیاری از کلاس های 
درس خالی از معلم ماند و با توجه به اینکه نتایج آزمون 
استخدامی آموزگاری و دبیری هم در اواخر مهر اعلام 
شــد، این کمبود معلم در کلاس های درس تا یک ماه 
پس از آغاز سال تحصیلی ادامه داشت که این موضوع 

انتقادات بسیاری را به همراه داشت.

معاون بیمه و خدمات سلامت ســازمان بیمه سلامت 
ایــران ضمن تشــریح چگونگی حق بیمــه پرداختی 
دهک های مختلف درآمدی و تخفیف های اعمال شده 
در آن، در عین حال از هزینه کرد بیش از ۳۷۵ میلیارد 
تومانی بیمه ســلامت برای درمان ناباروری در شــش 
ماه اول امســال خبر داد.  دکتر مهدی رضایی، درباره 
پوشش بیمه سلامت در دولت ســیزدهم گفت: برای 
ایجاد عدالت در سلامت پوشــش جمعیتی بیمه یکی 
از گام های نخســت دراین زمینه محسوب می شود و 
خوشبختانه سازمان بیمه ســلامت طی ۳ سال اخیر 
قدم های خوبی برای ایجاد فراگیری پوشــش بیمه ای 
برداشته است.وی افزود: در همین راستا در حال حاضر 

بیش از ۲۰ میلیون روستایی تحت پوشش بیمه رایگان 
بیمه ســلامت هســتند؛ ضمن اینکه ۱۷ میلیون نفر 
جمعیت شهری شاغل غیر رســمی نیز تحت نام بیمه 
همگانی سلامت شناخته شدند که طی سال های اخیر 
با توجه به سیاست ها و اولویت دولت ها پوشش بیمه ای 

آنها تغییر کرده است.
معاون بیمه و خدمات سلامت ســازمان بیمه سلامت 
ایران افــزود: حدود ۴۵ میلیون نفر از جمعیت کشــور 
تحت پوشش بیمه سلامت هســتند. در سال گذشته 
طبق مصوبــه مجلــس ۶ میلیون نفر تحت پوشــش 
بیمه قرار گرفتند که از این تعــداد ۳ میلیون نفر بیمه 
شده جدید محسوب می شــوند. همچنین با تمهیدات 

قانونی، دهک های رایگان از دهک های اول تا ســوم به 
۵ دهک یعنی بالــغ بر ۱۲ میلیون نفــر دیگر نیز تحت 
پوشش بیمه رایگان قرارگرفتند.وی تاکید کرد: دهک 
۶ تا ۱۰ نیز شامل تخفیفات بیمه ای شدند. بنابراین در 
مجموع پنج دهک اول جامعه به طــور کامل و رایگان 
تحت پوشــش بیمه قــرار گرفتند. بــرای دهک های 
بالاتر نیز تخفیف حق بیمه در نظر گرفته شــده است، 
بنابراین در مجموع ۹۰ درصــد هزینه های درمانی در 
بخش بستری و ۷۰ درصد هزینه ها در حوزه سرپایی در 
مراکز دولتی دانشــگاهی توسط بیمه سلامت پرداخت 
می شود.رضایی افزود: بر همین اساس میزان پرداختی 
دهک ششم از ۳۰ درصد به ۲۰ درصد، پرداختی دهک 

هفتــم از ۴۰ درصد بــه ۳۰ درصــد و پرداختی دهک 
هشتم از ۶۰ درصد به ۴۰ درصد و پرداختی دهک نهم 
از ۸۰ درصد به ۵۰ درصد کاهش یافت و در مجموع هم 
براســاس رصدهای صورت گرفته و برآوردها، جمعیت 
قابل قبولی از کشور تحت پوشش بیمه هستند.رضایی 
با بیان اینکه در خدمات درمــان ناباروری نیز قدم های 
خوبی برداشته شده اســت، گفت: در این زمینه بیش 
از ۶۳ قلم داروی تخصصی، ۲۸ قلم لــوازم و تجهیزات 
پزشــکی، ۵۶ قلم آزمایشــات تخصصــی، ۷ خدمت 
تصویربرداری و بیش از ۲۰ کد خدمت جراحی با تعرفه 
دولتی در مراکــز دولتی و در ســایر مالکیت ها با تعرفه 

عمومی غیردولتی تحت پوشش بیمه است.

معلم

بیمه

خریدار   رئیس سازمان نظام روانشناسی 
و مشــاوره گفــت: خدمات روانشناســی 
بالینی و ســلامت تحت پوشــش بیمه قرار 
گرفته اســت و این خدمات شــامل افرادی 
که مدرک کارشناســی ارشــد و دکترای 
بالینی روانشناســی دارند می شــود البته 
در حال مذاکره هســتیم تمام گرایش های 

روانشناسی مشمول بیمه شوند.
علی فتحی آشتیانی در یک نشست خبری 
افــزود: روانشناســی تربیتی، کــودکان، 
مشــاوره تحصیلی و غیره کــه بیش از ۱۰ 
گرایش است همگی کار ســلامت را انجام 
می دهند و باید بــزودی خدمات آنها تحت 

پوشش بیمه قرار گیرد.
وی اظهارداشــت: شــورای پنجم سازمان 
روانشناســی و مشــاوره را بــا انتخابــات 
مردادماه امســال آغاز کردیم و سعی داریم 
در جهت ارتقای ســلامت روانــی جامعه و 
افزایش دانش روانشناسی اقدامات مفیدی 

انجام دهیم.
وی ادامه داد: قانون ســازمان روانشناسی و 
مشاوره که مصوب ۱۳۸۲ اســت را در این 
دوره بازنگری می کنیم تا چالش های دوره 

پیش برطرف شود.
فتحی آشتیانی تصریح کرد: این سازمان 
بیش از ۵۷ هزار عضــو دارد، از این تعداد 
۲۰ هزار نفر پروانه کار تخصصی دارند که 
مشــغول بکار بوده که از مجموع ۲۰ هزار 
نفر ۱۱ هزار و ۲۴ نفــر از درگاه ملی مجوز 
پروانه گرفتــه و بیش از هشــت هزار نفر 
نیز از ســازمان روانشناسی مجوز فعالیت 

دارند.
وی با بیان اینکــه فرایند اخذ پروانه فعالیت 
با برگزاری آزمون تســریع می شود، اظهار 
داشت: پیش بینی می شود حدود ۱۰ هزار 
نفر در این آزمون شــرکت کنند و با درگاه 
ملی مجوزها مشکلی نداریم، سعی داریم با 

تعامل پروانه تخصصی را صادر کنیم.
رئیس ســازمان نطام روانشناسی و مشاوره 
افزود: در برنامه هفتم توسعه نیز بحث بیمه 
خدمات سلامت روانی که پیش نویس اولیه 

آن وجود داشته و توسط کمیسیون تلفیق 
مجلس حذف شــده در ایــن برنامه تعریف 

شود.

اخذ پروانه فعالیت منوط به پذیرش 
در آزمون صلاحیت حرفه ای 

روانشناسان و مشاوران
فتحی در مورد برگــزاری آزمون صلاحیت 
حرفه ای روانشناسان و مشاوران گفت: این 
آزمون در جهت صلاحیت حرفه ای برگزار 

و اخذ پروانه فعالیت برگزار می شود.
وی توضیح داد: بــرای اینکــه پروانه کار 
تخصصی روانشناسی و مشاوره صادر شود 
باید شــرایطی مانند عضویت در سازمان، 
دارای مدرک تحصیلی ارشــد و دکتری و 
کســب حد نصاب آزمون صلاحیت حرفه 
ای داشته باشد و در مصاحبه بعد از آزمون 
مورد پذیــرش ارزیابی قرار مــی گیرد و 
مجوز پروانه فعالیــت را دریافت می کند و 
مهمترین هدف آن اســت زمانی طولانی 
که افــراد برای مصاحبه طــی می کردند، 

کوتاه می شود.
اخذ پروانه روانشناسی و مشــاوره از درگاه 

ملی بسته است.
فتحی با یادآوری اینکه اکنون درگاه مجوز 
پروانه فعالیت برای روانشناسان و مشاوران 
بسته اســت و با برگزاری آزمون صلاحیت 
حرفه ای و مصاحبه مــی توانند وارد درگاه 
و مدارک خــود را بارگذاری شــده و مجوز 
دریافت کنند، تاکید کرد: ضرورت فعالیت 
به عنوان روانشناس و مشاوره منوط به اخذ 
مجوز از سازمان روانشناسی و مشاوره است 
و در غیر اینصورت فعالیــت آنها غیر قانونی 

است.
به گفتــه فتحی، بحــث بازرســی دفاتر و 
کلینیک هــای روانشناســی در این دوره 
جدی گرفته می شــود و معاونت انتظامی 
و رســیدگی به تخلفــات ســازمان نظام 
روانشناســی آماده دریافت شکایت مردم را 
دارد و موارد خلاف قانون را بررسی می کند.

وی ادامــه داد: افــراد قبــل از مراجعه به 
روانشــناس می توانند از ســایت سازمان 

نظام روانشناسی و مشاوره استعلام بگیرند 
تا دچار مشــکل نشــوند و بصورت آنلاین 
پیامک بــرای گیرنــده خدمت از ســوی 
سازمان ارسال می شــود تا میزان رضایت از 

روانشناس مربوطه اعلام کند.

تاسیس مدرسه توانمندسازی
 حرفه ای و بازآموزی

فتحــی تصریــح کــرد: ســازمان نظــام 
روانشناســی به دنبال آن است که مدرسه 
توانمندســازی حرفــه ای و بازآمــوزی را 
تأسیس کند و دوره های آموزشی نیز برای 
مشاوران و روانشناســان بزودی برگزار می 

شود .
وی با اشــاره به ضرورت شناسایی و ارتقای 
سلامت روانی جامعه و امید بخشی به قشر 
نوجوان و جوان کشــور ادامه داد: ترســیم 
ســیمای ســلامت روانی جامعه و ارتقای 
ســطح ســواد مردم در این جهت با کمک 
رســانه ها و انتشــار مجله های پژوهشی و 
تعامل با ســازمانها با توجه به  اینکه نیازمند 

مشــاوره هســتند، از دیگر برنامــه های 
ســازمان اســت تا امید و خــوش بینی در 
جامعه افزایش یابد و تــاب آوری مردم نیز 

بالا رود.
فتحــی در مــورد تعرفــه هــای خدمات 
روانشناســی و مشــاوره گفت: ۲۳۰ هزار 
تومان برای کارشناســی ارشد و ۲۷۰ برای 
دکتری روانشناسی و مشاوره هزینه ویزیت 
بر اســاس مصوبه دوات اســت، ابعاد تعرفه 

خدمات گسترش بابد.
وی یادآور شــد: ۷۰ درصد افراد جامعه به 
دلیــل ناتوانــی در پرداخت هزینــه ها به 
مشاوره و روانشــناس مراجعه می کنند که 
سعی داربم پوشش بیمه ای این خدمات را 

گسترش دهیم .
فتحی افزود: برخی هزینه های جانبی دفاتر 
روانشناسی و مشــاوره زیاد است و برخی از 
همکاران بیش از تعرفه تعیین شده از بیمار 
هزینه دریافت می کنند که امیدواریم سال 

آینده تعرفه منطقی تر شود.
پرویز آزاد فلاح معاون نظام روانشناســی و 
مشاوره نیز در این نشست خبری گفت: اگر 
روانشناسان و مشاوره فخر بفروشد با توجه 
به نقش مهمی کــه ایفا می کننــد در برابر 
جامعه مخدوش می شود و برگزاری آزمون 
صلاحیت حرفــه ای در این جهت بیشــتر 

انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه آزمون صلاحیت حرفه 
ای متقاضیان کار در حوزه روانشناســی و 
مشاوره ۲ بار در سال برگزار می شود، ادامه 
داد: این آزمون هر ســال اواسط تیر و دی با 
اجرای سازمان ســنجش و آموزش کشور، 

برگزار می شود .
معاون سازمان نظام روانشناسی با یادآوری 
اینکه صلاحیــت و ارزیابــی علمی آزمون 
مورد تاکید است و شــرکت کنندگان بعد از 
پذیرش و کسب حد نصاب نمره وارد مرحله 
مصاحبه می شــوند، گفت: توانمندسازی و 
بازآموزی روانشناســان امری مهم اســت، 
از اســاتید دانشــگاهی می خواهیم در این 

جهت به ما کمک کنند.

خریدار   پرداخت یارانــه دارو از بیمه ها 
به حســاب داروخانه ها تغییر مسیر داده و 
دیگر، بیمه ها پاســخگوی تاخیــر در واریز 
یارانه دارو نخواهند بود. در شــهریور امسال 
بود که موضوع تغییر مســیر واریــز یارانه 
دارو از سوی رئیس سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها مطرح و عنوان شــد کــه دیگر قرار 
نیســت این یارانه به حســاب بیمه ها واریز 
شــود.علی عســگری گفته که قرار است از 
مهــر ۱۴۰۲ یارانه دارو به جــای پرداخت 
به بیمه هــا، به مصرف کننــده نهایی یعنی 
داروخانه هــا و مراکز درمانی و بهداشــتی 

اختصاص پیدا کند.
رئیس ســازمان هدفمندســازی یارانه ها، 
در پاســخ بــه این ســوال که چــرا چنین 
تصمیمی اتخاذ شده اســت، عنوان داشت 
که با اختصاص یارانه دارو به مصرف کننده 
نهایــی، داروخانه هــا و مراکــز درمانی و 
بهداشتی دلگرم می شــوند که اگر دارویی 
را عرضه کردنــد، مطالبات آنهــا می تواند 
به ســرعت بازگردد. البته آنها هم باید به ما 

تضمین بدهند که در زنجیــره عمل کنند 
و بعد از دریافت مطالبات خــود، مطالبات 
شرکت های توزیع دارو را بپردازند تا توزیع 
کننده هــم مطالبات تولیدکننــده دارو را 
بپردازد و در ایــن صورت زنجیــره تأمین 
دارو به درســتی عمل خواهــد کرد.حالا با 
گذشت بیش از یک ماه از طرح این موضوع، 
محمدمهدی ناصحی مدیرعامل ســازمان 
بیمه ســلامت ایران، ماجرای تغییر مسیر 
واریز یارانــه دارو را تأییــد کرد.مدیرعامل 
ســازمان بیمه ســلامت ایران، در پاسخ به 
ســوال خبرنگار مهر، مبنی بــر اینکه گفته 
می شــود چنین طرحی پیشــنهاد بیمه ها 
برای فرار از مشــکلات بودجه در نیمه دوم 
سال بوده است، گفت: چنین چیزی نیست 
و ما حاضریم همچنان نســبت به پرداخت 
یارانه دارو به داروخانه ها از مســیر بیمه ها 
اقدام کنیم.امــا، چنین ادعایــی در حالی 
مطرح می شــود که ســیدحیدر محمدی 
رئیس ســازمان غــذا و دارو، در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، عنوان داشــت که به دنبال 

بودجــه متمم برای پایان ســال هســتند.
بودجه ای که مجلس شورای اسلامی برای 
دارو، تجهیزات پزشــکی و شیرخشــک در 
ســال ۱۴۰۲ مصوب کرده بــود، ۶۹ همت 
اســت.همان ایام که لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
مطرح بود، دســت اندرکاران و کارشناسان 
حوزه ســلامت نســبت به کمبــود بودجه 
هشــدار داده بودند و حداقــل ۱۰۵ همت 
بودجه پیشنهاد شده بود.با این حال، رئیس 
ســازمان غذا و دارو، پیشــنهاد ۸۵ همت 
بودجه متمم را مطرح کرده است که به نظر 
می رسد با توجه به مشکلات دولت در پایان 

سال، بودجه متمم تأیید شود.
حــالا در نیمــه دوم ســال قــرار داریم و 
زمزمه های کمبود بودجه به گوش می رسد 
و بیمه هــا هم بــرای خلاص شــدن از بار 
مشــکلات بودجه ای و دور ماندن از تقابل 
با داروخانه ها، نســبت به تغییر مسیر واریز 
یارانه دارو، هیچ عکس العملی نشان ندادند 
و حتی خوشحال هم شدند. زیرا، بعد از این 
قرار اســت داروخانه ها برای دریافت یارانه 

دارو، با ســازمان هدفمندســازی یارانه ها 
طرف حساب باشند.

محمدرضــا کشــاورز عضو هیــأت مدیره 
انجمن داروســازان تهران، ، گفت: چالش 
اصلی داروخانه ها، نقدینگی اســت و تأخیر 
بیمه ها در پرداخــت مطالبات داروخانه ها، 

مشکلات را تشدید کرده است.
وی در واکنش به تغییر مســیر واریز یارانه 
دارو از بیمه ها به حساب داروخانه ها، افزود: 
این طرح باید با کارشناسی دقیق، بررسی و 

سپس جایگزین شود.
در شــرایط کنونی، بیمه تأمین اجتماعی 
در پرداخت مطالبــات داروخانه ها چند ماه 
عقب اســت و سازمان بیمه ســلامت هم تا 
پایان تیرماه را تسویه کرده است. حالا، باید 
منتظر بمانیم و ببینیم تغییر مسیر پرداخت 
یارانه دارو، می تواند مشکلات را مرتفع کند، 
یا اینکه در نیمه دوم سال باید شاهد چالش 
در تأمین دارو باشــیم کــه در نهایت، این 

مردم هستند که آسیب می بینند.

معاون رییس جمهور:جذب معلم برای سال تحصیلی آینده افزایش می یابد

وضعیت حق بیمه پرداختی دهک های درآمدی
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مشاور وزیر فرهنگ:
 هنرمندان با آثارشان راوی جنایت  

صهیونیست ها باشند
 مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و مدیرعامل صندوق اعتباری هنر 
گفت: هنرمندانی که شــاهد جنایت های رژیم صهیونیستی هستند و 
درک می کنند که چه اتفاق هایی در غزه بر ســر مردم فلسطین می آید 
می توانند بــا آثار خود در رشــته های مختلف این پیــام را به جهانیان 

رسانند.
سیدمجید پوراحمدی درباره رسالت هنرمندان در مقابل جنایت های 
رژیم صهیونیستی اظهار داشــت: هنرمندان دو نوع رسالت می توانند 
داشــته باشــند که یکی فردی اســت و از آنجایی که بــرادران دینی 
خودشان اینجا مورد حمله و شــقاوت قرار گرفتند، هر فردی خودش 
می تواند حضور داشــته باشــد، ورود و ابراز تنفر کند. یکی هم موضوع 

رسالت فرهنگی و هنری افراد است.
وی افزود: در حوزه رسالت فرهنگی و هنری، هنرمند زبان گویای مردم 
است که به بهترین شکل می تواند احساسات و عواطف جامعه را به دنیا 

منتقل کند.
پوراحمــدی گفت: اکنون در یــک جنگ رســانه ای و آپارتاید بزرگی 
هستیم که با استفاده از حجم گســترده ای از سرمایه های مردم جهان 
آمده اند و رسانه های بزرگی را ایجاد کردند تا با القای مطالب دروغ افکار 
عمومی را گمراه کنند. این یک موضوع کلانی است که جریان استکبار 

در دنیا تلاش می کند خودش را قالب کند.
مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: یکی از بارزترین نمونه های 
آن فعالیتی تحت عنوان یک رژیم جعلی به نام رژیم صهیونیستی است 
که رسانه تلاش می کند این را به عنوان یک حکومت مشروع در دنیا جا 

بیاندازد.
وی ادامه داد: رسانه های مستقل، خبرنگاران بزرگ و توانمند بسیاری 
هم در ایران و همه جای دنیا هستند که آزاده و آزاد مرد هستند و رسالت 
آنها این اســت که هر آنچه می توانند با شیوه های مختلف چه به صورت 
مجازی و چه غیر مجازی، پیام، اخبار و احساســات همــه مردم دنیا را 

نسبت به اتفاقاتی که در غزه می افتد منتقل کنند.
پوراحمدی گفــت: خبرنــگاران در ایــران منعکس کننــده صدای 
آزادمردان دنیا هستند که انشــاءالله بتوانند به نحو احسن این را محقق 

کنند.

آغاز نمایش بزرگ میدانی »بازگشت«
 نمایش بزرگ میدانی »بازگشت« از  امروز سه شنبه ۹ آبان ماه کار خود 

را در بوستان ولایت تهران آغاز می کند.
به گزارش روابط عمومی نمایش »بازگشــت«، در آستانه آغاز نمایش 
میدانی »بازگشــت« به کارگردانی حســن بــزرا و تهیه کنندگی علی 

اسماعیلی از پوستر این اثر نمایشی رونمایی شد.

جدیدترین نمایــش میدانی ســازمان هنری رســانه ای اوج با عنوان 
»بازگشت« از سه شــنبه ۹ آبان ماه ســاعت ۱۸:۰۰ در بوستان ولایت 

تهران به روی صحنه می رود.
»بازگشت«، روایتی است از ســرانجام راه و انتخابی اشــتباه، از آغاز تا 
پایان راه. روایت آن لحظات از زندگی که ممکن است هر کدام از ما در آن 
مورد آزمایش روزگار قرار گیریم . این داستان روایت صبر و امید و توکل 

است در برابر یاس و نا امیدی.
علاقه منــدان می تواننــد بــرای تهیــه و رزرو بلیط خود به ســامانه 

NAMATICKET.IR مراجعه نمایند.
ســایر عوامل این نمایش عبارتند از تهیه کننده: علی اسماعیلی، 
کارگردان: حسن بزرا ، جانشین تهیه و تولید: امیرحسین طهرانی، 
مجری طرح: داود طامهری ، طراح نور: عباس رحمانی پور ، طراح 
صحنه و دکور: مرتضی پورحیدری ، طراح صدا: عرفان حسن زاده 
، طراح جلوه های ویژه میدانی: یاســر یارمحمــدی ، مدیر تولید: 
تورج ســلیمانی ، مجری صدا: علی بیرنگ ، طراح گریم: هاشــم 

جوری
»بازگشت« تازه ترین اثر سازمان هنری رسانه ای اوج است که به همت 

موسسه هنری رسانه ای سیمای ققنوس روی صحنه خواهد رفت.

حامد بهداد: 
»گیج گاه« یک کمدی نوستالژیک شریف است

حامد بهداد درمراسم اکران مردمی فیلم »گیج گاه« گفت: همانطور که 
در گذشته ابراز عشق و احساسات، از حرمت برخوردار بود، این کمدی 

نوستالژیک هم قصه شریفی دارد و حرمت عشق را حفظ می کند.
مراسم اکران مردمی فیلم ســینمایی »گیج گاه« به کارگردانی عادل 
تبریزی که از ۱۸ مهر ماه در حال اکران است، یکشنبه شب در پردیس 
سینمایی ملت برگزار شد. این اکران مردمی با استقبال گرم مخاطبان 

رو به رو شد.
عــادل تبریزی کارگــردان، حنیف ســروری تهیه کننــده و حامد 
بهداد بازیگــر نقش اول و مریم همتیان و علــی راد از دیگر بازیگران 
این فیلم، ضمن حضور در مراســم در کنار مردم به تماشــای فیلم 

. نشستند
تبریزی پیــش از نمایش فیلم در جمع تماشــاگران گفــت: هدفم از 

ساخت گیج گاه این بوده است که فیلم با اخلاق و محترمی بسازم.
وی ضمن تشــکر از حامد بهداد گفت: من از او بســیار یاد گرفته ام، او 
بسیار باسواد است و با ادبیات و شــعر آشناست. من سال ۹۳ ایده »گیج 
گاه« را به او گفتــم و حامد آن ایده را تحلیل کرد و انگیزه و مشــوق من 

برای ساخت این فیلم شد.
حامد بهداد نیز از صحبت های عادل تبریزی در مورد خودش تشــکر 
کرد و فیلم »گیج گاه« را یک فیلم کمدی نوستالژیک خواند  و گفت: این 
فیلم هیچ رقابت و مسابقه ای با هیچ اثر دیگری ندارد، نه قبل از خودش 
و نه بعد از خودش؛ در ژانر خودش بسیار با ادب، با اخلاق، با حیا و نجابت 

ساخته شده است.
بهداد افزود: مدتی بود که به ســینما می رفتم در آثــاری که می دیدم 
و می خواســتم بخندم، حس میکردم که این خنده مشــروع نیست و 
عشــقی که به نمایش در آمده پاکیزه نیست. بعد از مدت ها می بینم که 
خنده ها و شادی ها برای تماشــای یک فیلمی مثل »گیج گاه«، مشروع 
و مجاز است. همانطور که در گذشته ابراز عشق و احساسات، از حرمت 
برخوردار بود، این کمدی نوســتالژیک هم قصه شریفی دارد و حرمت 

عشق را حفظ می کند.
در انتهای مراسم کارگردان »گیج گاه« با تشکر از همه عوامل، از حضار 
خواســت به احترام کارگردان فقید داریوش مهرجویی دست بزنند و 

یک دقیقه سکوت کنند.

قاب

 برنامه ای ۵ ماهه برای اکران منظم و صحیح فیلم های 
ســینمایی تا پایان ســال ۱۴۰۲ در نشست صمیمانه 
مدیــرکل اداره نظــارت بــر نمایش فیلم ســازمان 
ســینمایی با مدیران اجرایی دفاتر پخش ســینمایی 
تنظیم شد.روح اله ســهرابی مدیرکل اداره نظارت بر 
نمایش فیلم سازمان ســینمایی در نشستی صمیمانه 
با مدیــران اجرایی مهمترین دفاتر پخش ســینمایی 

کشورگفتگو کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان سینمایی، 
نشست صمیمی روح اله سهرابی مدیر کل اداره نظارت 
بر نمایش سازمان ســینمایی با مدیران اجرایی دفاتر 
پخش سینمایی با هدف بحث و گفتگو پیرامون شرایط 
اکران در ســینمای ایران و بررســی روند فعلی توزیع 
و پخش آثار ســینمایی و به منظــور هماهنگی هر چه 

بیشتر دفاتر پخش با سازمان سینمایی برگزار شد.
مدیــران پخش در این نشســت به توضیح و بررســی 
پیرامون روند و شــرایط کنونی اکران آثار سینمایی در 

سراسر کشور پرداخته و در خصوص ضرورت 
حمایت و مســاعدت ســازمان ســینمایی 
در ایجــاد تعامــل و هماهنگــی بیشــتر با 

سینماهای کشور گفتگو کردند.
همچنیــن در ادامه این نشســت در زمینه 
نقــص و خلاهای مســیر موجــود مطالبی 
مطرح شد تا با تعامل ویژه سازمان سینمایی 

با دفاتر پخش مشکلات مرتفع شــود. از دیگر مباحث 
مطروحه در این نشست تنظیم برنامه ای ۵ ماهه برای 
اکران منظم و صحیح فیلم های سینمایی تا پایان سال 
۱۴۰۲ و همچنین به روزرسانی دانش پخش با توجه به 

تحول جهانی در این عرصه مهم بود.
در ادامه سهرابی با اشاره به ضرورت هماهنگی و تعامل 
دوســویه مابین پخش کنندگان به عنوان حلقه اتصال 
سازمان ســینمایی و بدنه ســینما با اداره کل نظارت 
بر نمایــش گفت: همــکاری دفاتر پخش با ســازمان 
سینمایی به طور بی سابقه ای افزایش یافته است. اتفاق 

بســیار امیدبخش در این زمینه این است که 
حل و فصل مســائل و مشــکلات و اختلاف 
نظرهــای احتمالی درون جلســات داخلی 
اتفاقــی امیدبخش در این زمینه اســت که 
رویکرد هم افزایی را در پی داشــته و کماکان 

این همکاری ادامه دارد.
وی با تاکیــد بر نگاه ویژه و مســاعد مدیران 
سازمان سینمایی به عرصه مهم و تعیین کننده پخش 
در ســینمای ایران افــزود: موفقیت امروز ســینمای 
ایران در جابجایی پی در پی رکورد فروش چهل ســاله 
و بازگرداندن رونق اقتصادی به ســینماهای کشــور 
مرهون تلاش جمــع قابل توجهی از اهالی ســینما از 

جمله دفاتر پخش و مدیران اجرایی این دفاتر است.
مدیــرکل اداره نظــارت بــر نمایش فیلم ســازمان 
ســینمایی در خصوص بروز رسانی صنعت پخش فیلم 
عنوان کرد: فعالســازی روش های نوین توزیع و پخش 
در ســینمای ایران و ایجاد یا ارتقای زیرســاخت های 

چنین اقدامی جزو ملزومــات غیرقابل انکار این حوزه 
اســت که خوشــبختانه هم سازمان ســینمایی و هم 
خود پخش کننــدگان در حال حرکت به آن ســمت و 
ســو هســتند.وی ضمن موافقت با طرح پیشنهادی 
تشــکیل کارگروه رصد پخش با هــدف جلوگیری از 
ناهماهنگی هــا یا تخلفات احتمالــی در عرصه فروش 
فیلم، از مدیران اجرایی پخش خواســت تا ضمن حفظ 
وحدت رویه در نوع و نحــوه تعامل با ســینماداران و 
تهیه کننــدگان، برای حل و فصــل موضوعات مربوط 
به پخش با بخش هــای مرتبــط در اداره کل نمایش، 
پیوســته در ارتباط باشند.در این جلســه که با حضور 
مصطفی کمیجانی معاون دفتر نظارت بر نمایش فیلم 
سازمان سینمایی برگزار شد، سیدعلی طباطبایی نژاد 
مدیراجرایی شــهرفرنگ، محسن غفاری مدیراجرایی 
فیلمیران، نیما واعظی مدیراجرایی خانه فیلم، محرم 
براتی مدیراجرایی شایســته فیلم و مجتبی بهزادیان 

مدیراجرایی بهمن سبز نیز حضور داشتند.

سینما

خریدار   امروزه و با تغییر ســبک زندگی 
نوجوانان، شــخصیتی می تواند برای آنان 
جذاب باشــد که علاوه بــر دارا بودن وجه 
قهرمانی و جســارت، دل مشغولی های یک 
نوجوان معمولی را نیز مورد توجه قرار داده 

باشد.
 در دو دهه اخیر و پس از تولید انبوه فیلم ها 
در ژانــر دفاع مقــدس و جنگ کــه عمدتا 
قهرمانانشان بزرگسال بودند، موج دیگری 
از فیلم ها شروع به تصویرسازی از قهرمانان 
نوجوان در اثنای جنــگ کردند. فیلم هایی 
مانند کانیمانــگا، دوئل، مهاجــر و... دیگر 
نیاز نسل جدیدتر و نوجوان امروزی را برای 
شــناخت جنگ و آســیب های آن برآورده 
نمی کرد و سینما در زمینه بازنمایی جنگ 
و تلخی های آن نیازمند قهرمانان نوجوانی 
بود تا کودک و نوجوانان نسل اول و دوم بعد 

از جنگ را با آن آشنا کند.
بنابراین ایــن دهه به شــکلی خودجوش 
شــرایط را برای خلق شــخصیت نوجوانان 
قهرمانــی فراهــم کــرد کــه از دل جنگ 
ســربرآورده بودند. نوجوانی که جوشــیده 
و خروشــیده و با تفنگی که هم قــد و قواره 
خودش اســت، بــه دل جنــگ زده و حالا 
صفحه ای ســفید از جنس ســینما منتظر 

روایت رشادت های اوست.

 اتوبوس شب؛ 16 ساله ای که دیگر
 بچه نیست!

یکی از فیلم هــای قابل تامــل در این دهه 
اتوبوس شــب اســت. فیلم اتوبوس شــب 
ســاخته مرحــوم کیومــرث پوراحمد در 
ســال ۸۵ در ادامه همین مسیر قرار گرفته. 
شــخصیت محوری فیلم، عیسی، نوجوانی 
۱۶ ســاله اســت که قرار است اســرا را با 
اتوبوســی از مرز عقب ببرد. علاوه بر اینکه 
در ســکانس های ابتدایی، عیسی بر »دیگر 
بچه نبودن« خودش اظهار می کند، راننده 
اتوبوس با بازی مرحوم خســرو شــکیبایی 
نیز این را تایید می کند و دیگران نیز توقعی 
جز این از او ندارند. در قســمتی از دیالوگ 
معروف فیلــم، مهرداد صدیقیــان، بازیگر 
نقش عیســی می گوید: »روزی ۱۶ ســاله 
بودم، دو روز بعدش باز هم ۱۶ ســالم بود اما 

دیگر بچه نبودم. بزرگ شده بودم.«
این تاکید بر پیوســتن نوجوان ۱۶ ســاله 
به جرگــه رزمنده های واقعی کــه البته در 
فیلم نیــز رگه هایی از تمایــلات نوجوانانه 
او را می بینیم، نشــانه از ادامــه همان رویه 

فیلم های دهه هفتاد بــا قهرمانان مردانه اما 
در شکل و شمایلی نوجوانانه است که نقش 
نوجوان در محوریت روایــت فیلم هایی در 
این ژانر، قهرمان پرورانه و به سمت اسطوره 

و الگو شدن متمایل می شود.

بزرگ مرد کوچک؛ رشد جهش گونه
 از دنیای نوجوانی به بزرگسالی

بزرگ مــرد کوچــک فیلمــی اســت که 
زندگینامــه شــهید بهنام محمــدی را در 
اوج قهرمــان پروری این دهه در ســال ۹۰ 
روایت می کند. فیلمی به کارگردانی صادق 
صادق دقیقی که زندگی شهید محمدی را با 
همه آنچه بر وی گذشته به تصویر می کشد. 
در اینجا نیز ادامه همان قهرمان ســازی از 
نوجوانانی را شــاهدیم که بی مقدمه به دل 
جنگ می زننــد، از بعثی هــا می گریزند و 
گویی جهان فیلم با عظمــت میدان جنگ 
در دســت آن هاســت. نام فیلم نیز گویای 
همین رشــد جهش گونه از دنیای کودکی 
و نوجوانی به بزرگسالی اســت. رشدی که 
جنگ و شــرایط منحصر به فرد آن موجب 
رقم زدنش می شــود که البته در سال های 
اخیر دستخوش تغییرات جالبی شده است.

میانه دهه 90 و دو تعبیر متفاوت
از نوجوان قهرمان!

ســال ۹۶ بود که دو فیلم تنگــه ابوقریب و 
بمب، یک عاشــقانه تولید و راهی سینماها 

شــد. تنگه ابوقریب روایتی واقعی داشت از 
دفاع لشکر عماریاسردر تنگه حساس و مهم 
به نام ابوقریب و بمب، یک عاشقانه، از فضای 
خط مقدم جبهه به شهری جنگ زده با تمام 
مصائب اش پرتاب شــده بــود و قصه هایی 
از زندگــی آدم هــا در دل شــب و روزهای 
جنگ و بمباران روایت می کرد. هر دو فیلم 
نوجوانانی داشــتند که اینبار به جای اصل 
قصه، در حاشــیه روایت اصلی قرار داشتند 
اما نقشی مهم و پیشبرنده در کلیت داستان 

ایفا می کردند.

عکاسی به جای تیراندازی
 ثبت واقعیات جنگ اهمیت می یابد

علــی، با بــازی مهــدی قربانــی، در تنگه 
ابوقریب نوجوان عکاســی بــود که پدرش 
جانبار شــده بــود. او برای ثبــت عکس و 
فیلم به جبهه آمده بود و طــی اتفاقاتی که 
رخ می دهد به خط مقدم هــم می رود و در 
جنگ هم شــرکت می کند. اما تفاوت این 
فیلم با موارد قبلی در این است که علی برای 
هدف دیگری به جبهه امده و آن هدف برای 
او مهم تــر از جنگیدن جلــوه می کند. علی 
برای ثبت فیلــم و عکس به جبهــه آمده تا 
روایتگری باشــد بــرای نســل های بعد از 
خــودش. روایتگــری که جنــگ را با تمام 

واقعیتش برای آیندگان ثبت می کند.
در حقیقت آنچــه در اینجا بــار محتوایی 
نسبت به قهرمان پروری های فیلم های دهه 

گذشته ایجاد می کند، تغییر نقش نوجوانان 
در جبهه و جنگ و به تصویر کشیدن وجهه 
دیگری از حضور موثر آنان در این فضا است. 
حضوری کــه اتفاقا با مذاق نســل فعلی که 
هیچ رنگ و بویــی از جنگ ندیده بیشــتر 

خوش می آید و همذات پنداری می کند.

حکایت زیست مدام با مرگ بر صدام!
فیلم بمب، یک عاشــقانه اما کاملا از فضای 
جنگ و خط مقدم به معنای مواجه مستقیم 
با گلولــه و زیر آتــش جنگ بــودن فاصله 
می گیــرد و شــهری جنــگ زده را روایت 
می کند. شــهری که بخشی از نوجوانان اش 
را به جبهه می فرســتد و یا فرســتاده، که 
برادر ایرج نیز یکی از آنهاســت، و بخشی از 
نوجوانــان اش را راهی مدرســه وکلاس و 
کتاب می کند تا میان پنجره های چســب 
زده و زنگ آژیر خطر درس بخوانند. درست 
اســت که ماجرای فیلم میان بزرگسالانش 
در گیر و دار همــان نوجوانان به جبهه رفته 
می گذرد، اما ماجرای اصلی میان بچه هایی 
اســت که مانده اند و به هر دلیلــی به جای 

تفنگ، کتاب در دست دارند.
فیلم وجه پررنگ و متمایزی دارد و آن نحوه 
تربیت و پــرورش همین نوجوانــان نرفته 
به جنگ اســت. نوجوانانی که با سیســتم 
تربیتــی دهه ۶۰ ســرکوب می شــوند و با 
شــعارها و مرگ بر صدام ها روزشان را شب 
می کنند. شــرایطی انکارناپذیر که البته به 

تصویر کشــیدن آن موجب شد پای بخش 
مغفولــی از نوجوانان ســال های جنگ با 
رفاقت ها، عشق و عاشقی ها، دلمشغولی ها 

و مشکلات شان به سینمای ایران باز شود.

جای خالی فیلمی درخور درباره 
زندگی شهید فهمیده

در ســال های بعد نیز همان طــور که جای 
خالــی فیلمی داســتانی و درخــور درباره 
شــهید نوجوان حســین فهمیده در میان 
آثار ســینمایی دفاع مقدس شــدیدا حس 
می شــود، فیلم های قابــل تاملی چون ۲۳ 
نفر، موقعیت مهدی و یدو ساخته می شوند. 
۲۳ نفر با روایتی حقیقی از آنچه بر ســر ۲۳ 
نوجوان در اســارت آمده ، باز از خط مقدم 
فاصله می گیرد و در ســاختاری متفاوت به 
اصل انگیزه حضور پسران نوجوان در جنگ 
می پــردازد. ۲۳ نوجوان کامــلا متمایز که 
حالا در اسارت، دوربین به هر کدام به نوعی 
نزدیک می شود و ناشناخته بودن شخصیت 
قهرمانان فیلم های پیشــین اندکی تسیهل 

می یابد.

یک نوجوان قهرمان با تمام 
دلمشغولی هایش بسازیم

در تمام این آثار نوجوانــان دو گونه با جنگ 
مواجه می شــوند؛ یا قهرمان انــد و رودر رو 
به جنگ با دشــمن رفته اند، یا پشت جبهه 
مانده اند و اثرات جنــگ را در لحظه لحظه 
زندگی شان حس می کنند. دو دسته با ابعاد 
متفاوت از زندگی و شــرایط کــه هر کدام 

می توانند مخاطب زیادی داشته باشند.
اما آنچه واضح اســت دور بودن و عدم درک 
درست نوجوان فعلی از شرایط جنگ است. 
آن هم نه شــرایط جنگ به صورت کلی بلکه 
شــرایط جنگ برای آمال و آرزوها و شرایط 
نوجوانانی چون خودش. طبعا در حال حاضر 
با توجه به زیســت متفاوت و سبک زندگی 
دگرگون شــده، شــخصیتی می تواند برای 
نوجوانان جذاب باشد که علاوه بر دارا بودن 
وجه قهرمانی و جســارت، که در فیلم های 
»اتوبوس شــب« و »بزرگ  مرد کوچک« به 
آن اشاره شد، دلمشــغولی های یک نوجوان 
معمولی را نیز در بطن پرداخت شــخصیتی 
خود داشته باشــد. چنانچه در»بمب، یک 
عاشــقانه« و »تنگه ابوقریب« ایــن مهم با 
شــخصیت پردازی جزئی تر و توجه به دیگر 
ابعاد حضور نوجوانان در جنگ، به درســتی 

مورد اشاره قرار گرفته بود.

تنظیم برنامه ۵ ماهه اکران منظم آثار سینمایی تا پایان ۱۴۰۲

 دل خوش به گرانی بلیت و فروش فیلم های سطحی

پلتفرم ها تهدید نیستند
خریدار  حســن محمدی تهیــه کننده 
سینما معتقد است مدیران و تصمیم گیران 
با گــران کــردن بلیت و فــروش فیلم های 
کمدی ســطح پاییــن، خودشــان را گول 
می زنند و به ارائــه گزارش هــا و آمارهای 

عددی دل خوش کرده اند.
حســن محمدی تهیه کننده فیلــم کوتاه 
درباره توســعه تکنولــوژی در ســینما و 
تاثیرش بــر این عرصه هنــری توضیح داد: 
در ســال های اخیر به ویژه یک دهه اخیر، 
سالن های سینما در آمریکا و اروپا مجهز به 
پخش سه بعدی شده اند و مخاطبان سینما 
می توانند فیلم های مــورد علاقه خود را به 
صورت سه بعدی هم تماشــا کنند و با توجه 
به این که هنوز این تکنولوژی در پخش های 
خانگی و از طریق پلتفرم ها میســر نیست، 
همیــن امر مهم موجب شــده که ســینما 
همچنان در کشــورهای مدرن رونق داشته 

و مورد توجه باشد.
وی بــه تولید فیلم ها به صــورت دوبعدی و 
ســه بعدی به صورت هم زمان اشاره کرد و 
افزود: سرمایه گذاری و کمپانی های بزرگ 

تولیدکننــده فیلم ها با ایــن روش، اقتصاد 
سینماداری را منطقی کرده اند.

محمدی با بیان اینکه توســعه پلتفرم ها و 
تمرکز روی ساخت سریال به چرخه صنعت 
فیلم و ســریال و اقتصاد سینما کمک کرده 
اســت، عنوان کرد: نباید بــه پلتفرم ها به 
چشــم تهدید نگاه کرد بلکه با شــیوه های 
مــدرن و ایده هــای نــو هنوز می شــود 

سالن های سینما را پرُ رونق کرد.
تهیه کننــده فیلــم کوتــاه »تطبیق« به 
سودآوری ســینما در کشــورهای در حال 
توسعه مانند ترکیه، هند و کره جنوبی اشاره 
کرد و گفت: این کشــورها علاوه بر توسعه 
ســینماهای مدرن و ایجاد دسترســی در 
همه نقاط کشورشــان به سینما، فیلم های 
روز دنیــا را نیز نمایــش می دهند. نمایش 
فیلم هــای روز دنیــا و آثار ســینماگران 
مطرح جهان توانسته اســت پیوند مردم با 
سینما را در این کشــورها حفظ کند و این 
در حالی اســت که ســینماهای ما هنوز با 
استانداردهای جهانی فاصله دارند و مدرن 
شــدن ســالن ها به تعویض صندلی ها در 

سینما ختم شده است.
وی با بیــان اینکه ســینماداری ســنتی 
نمی توانــد بار بــزرگ ســینما را به دوش 
بکشد، تاکید کرد: سینماداری در سال های 
اخیر نتوانســت هم پای ســینما رشد کند 
و ســینماداری هنوز در ایران سنتی است و 
متأســفانه مدیران و تصمیم گیران، با گران 
کردن بلیت و فروش فیلم های کمدی سطح 
پایین، خودشــان را گول می زنند و به ارائه 
گزارش هــا و آمارهای عــددی دل خوش 
کرده اند، در حالی که ســینما با این آمارها 
رشــد نمی کند و این اعداد و ارقام به رشــد 

سینما کمک نمی کند.
تهیه کننده فیلم کوتاه »ســور بز« با انتقاد 
از وضعیت کمی و کیفی ســالن های سینما 
گفت: با این وســعت ایــران و علاقه مندی 
مردم به ســینما و توان بالقــوه تولید فیلم، 
حدود ۷۰۰ سالن ســینما در کشور داریم 
که بســیاری از آن ها امکانات اولیه و عادی 
برای صدای خوب و رنگ و تصویر مناســب 
را ندارنــد ضمن آنکه با دور شــدن از مراکز 
شــهرها به ویژه شــهر تهران، سالن های ما 

حتی صندلی های ســالمی هــم ندارند، به 
همین دلیل اگر ســینماداران طرحی نو در 
نیندازند نســل جدید ارتباطش را با سینما 

به طور کلی از دست می دهد.
محمدی با بیان اینکــه ما هنوز نه در کمیت 
و نه در کیفیت ســالن های ســینما نزدیک 
کشــورهای همســایه خود هم نیســتیم، 
توضیح داد: در همین نزدیکی مان کشــور 
ترکیه با بیش از ۲۵۰۰ ســالن سینما علاوه 
بر رشــد کمی در این حوزه، بعد از آمریکا به 
دومین صادرکننده سریال های تلویزیونی 
در جهان تبدیل شده و توانسته محصولاتش 
را به بیش از ۱۵۰ کشور جهان ارسال و برند 

ملی ترکیه را هم برجسته تر کند و در جذب 
گردشــگر و بازاریابی اقتصادی موفق عمل 

کرده است.
به گفته وی، گریزی از ســینمای دیجیتال 
و توســعه پلتفرم هــا نیســت و فرهنــگ 
زیســت با این پلتفرم ها، دنیــای جدید را 
برای ما می سازد پس ســینماداران سنتی 
باید از ایــن فرصت بهره بــرداری کنند و از 
پلتفرم های دیجیتال و رسانه های اجتماعی 
بــرای بازاریابی، توزیع و دسترســی به آثار 
ســینمایی بدون محدودیت مکانی و زمانی 
کمــک بگیرند و به گســترش بــازار خود 

بپردازند.
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میدان

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید دو تیم به 
دنبال این بودند که بازی بدون گل به پایان برسد. فقط 

خود را زمین می زدند تا زمان بازی بگذرد.
حمید درخشان، درباره تساوی بدون گل پرسپولیس 
برابر ملوان در هفته هشــتم لیگ برتر اظهار کرد: بازی 
زیبایی ندیدیم و دو تیم به دنبال ایــن بودند که بازی 
بدون گل به پایان برســد. فقط خود را زمین می زدند 
تا زمان بازی بگذرد. با این شــیوه بــازی همان نتیجه 
صفر بر صفر عادلانه بود.وی در ادامه گفت: در این بازی 
پرسپولیس فرصت چندانی برای گلزنی نداشت و حتی 
وقتی مهاجم خارجی پرســپولیس هم بــه زمین آمد 
چیزی از او ندیدیم. واقعا نمی دانم دلیل جذب مهاجم 

خارجی با این کیفیت چیست؟ وقتی تجربه 
خوبی در جذب مهاجم خارجی نیست، چرا 

باز هم چنین کاری را می کنند؟
درخشان در ادامه به حواشــی پرسپولیس 
قبل از بازی برابر ملوان اشــاره کرد و گفت: 
بحث ناهار و شام و تغذیه بازیکنان در دنیای 
فوتبال حل شــده اســت. واقعا چرا بر ســر 

مباحث کوچک باید تا این حد حاشــیه ایجاد شــود. 
وقتی تیم تمرین می کند مباحــث تغذیه تیم از طریق 
پزشــک تیم پیگیری می شــود و نباید در این مسائل 
حاشیه ای وجود داشته باشد. هر کســی در این موارد 

حاشیه ایجاد می کند به تیم ضربه می زند.

او در ادامه گفت: پرســپولیس نیاز به آرامش 
دارد و اگر می خواهد روند خوب خود را ادامه 
دهد، همه ارکان باشگاه و تیم نیاز به آرامش 
دارند. همــه مجموعه باشــگاه باید به دنبال 
این باشــند که تیم در آرامش به کارش ادامه 

دهد تا نتیجه حاص شود.
درخشــان دربــاره مباحــث مطرح شــده 
پیرامون یحیی گل محمدی و اینکه مربی پرسپولیس 
اذعان دارد کــه قراردادی با این تیم نــدارد گفت: فکر 
می کنم ما درگیر مسائل بســیار جزئی هستیم که در 
دنیای حرفه ای منســوخ شده اســت. مربی و بازیکن 
سر تاریخ مشــخص حق و حقوق خود را می گیرد و کار 

خودش را می کند. مدیرعامل هم تلاش می کند که تیم 
در آرامش به کارش ادامــه دهد. اگر فوتبال ما حرفه ای 
است، اصلا نباید بر سر ناهار و شام صحبت کنیم. همه 
این ها به تیم لطمه می زند. هرکسی مقصر این جریان 

است اشتباه می کند و این اشتباه قابل گذشت نیست.
وی ادامه داد: هر کســی بــه هر نوعی حاشــیه ایجاد 
می کند به پرســپولیس لطمه می زند. مــا آنقدر عاقل 
و بالغ هســتیم که برخی مســائل را اصلا نباید مطرح 
کنیم. یعنی چه مســائل ناهار پرســپولیس رسانه ای 
می شود؟ جای تاســف دارد که این مســائل را ایجاد 
می کنند. مدیرعامل باید وظایف خــود را انجام دهد و 

سرمربی هم باید به وظایف خود آگاه باشد.

پرسپولیس

خریدار  دروازه بان ســابق و کروات تیم 
فوتبال پرسپولیس که طی ۶ فصل تنها ۴۳ 
بازی برای این تیم انجــام داد، در مجموع و 
با لحاظ کــردن رای اخیر فیفــا مبلغ یک 
میلیون و ۲۰۰ هــزار یورو بایــد از این تیم 

دریافت کند.
»بوژیدار رادوشــوویچ« دروازه بان کروات 
در لیگ شــانزدهم پس از جدایی »لوبانف« 
ازبکســتانی به پرســپولیس پیوست و به 
عنوان گلــر دوم بعــد از علیرضــا بیرانوند 
عملکرد بســیار خوبی را از خود نشــان داد 
و توانســت در مقطعی به یکی از مهره های 

ثابت پرسپولیس تبدیل شود.

شرایط متفاوت »رادوشوویچ«
 با سه مربی

رادوشــوویچ ســه فصل زیر نظــر برانکو 
ایووانکوویچ در پرسپولیس حضور داشت اما 
بعد از جدایی برانکو از کادر فنی سرخپوشان 
و با روی کار آمدن »گابریل کالدرون«، این 
مربی آرژانتینی نارضایتی خود را از عملکرد 
ایــن دروازه بان اعــلام کرد و بــه مدیران 
پرسپولیس اطلاع داد تا به سراغ جانشینی 

برای او بروند.
پــس از جدایی کالــدرون و روی کار آمدن 
یحیی گل محمــدی، ناگهــان ورق برای 
رادوشــوویچ برگشــت و ایــن دروازه بان 
توانســت رضایت یحیــی گل محمدی را 
جلب کند و در زمان مدیریت محمد حسن 
انصاری فرد در حالی که یک ســال دیگر از 
قراردادش باقی مانــده بود، قــرارداد این 

بازیکن برای سه فصل دیگر تمدید شد.

990 هزار یورو برای چهار فصل
طبــق قــرارداد جدیــد رادوشــوویچ با 

پرســپولیس، مدیران این باشــگاه متعهد 
شــدند که برای فصل ۱۳۹۹۱۴۰۰ مبلغ 
۲۱۰ هزار یورو، برای فصل ۱۴۰۰۱۴۰۱ 
مبلغ ۲۵۰ هزار یورو، بــرای فصل ۱۴۰۲
۱۴۰۱ مبلغ ۲۶۰ هزار یــورو و برای فصل 
۱۴۰۲۱۴۰۳ مبلــغ ۲۷۰ هــزار یورو به 
رادوشوویچ دستمزد پرداخت کنند. یعنی 
رقمی معــادل ۹۹۰ هــزار یورو کــه برای 
پرسپولیس بسیار ســنگین بود اما انصاری 
فرد این قرارداد ســنگین را بــا دروازه بان 

کروات منعقد کرد.

ترک ایران و شکایت به فیفا
در سال ۱۴۰۰ و به دلیل نوسانات شدید ارز 
در کشور، مدیران پرســپولیس نتوانستند 

به موقع دســتمزد دروازه بان کروات خود 
را پرداخت کنند. در همین راســتا و در آذر 
۱۴۰۰ رادوشــوویچ ایران را تــرک کرد و 
حاضر نشد در تمرینات پرسپولیس حضور 

یابد. 
رادوشوویچ همانند دیگر بازیکنان خارجی 
شــاغل در لیگ برتر برای دریافت مطالبات 
خود به فیفا شــکایت کرد تا پرونده ای دیگر 
برای فوتبال ایران و باشــگاه پرسپولیس در 

فدراسیون جهانی فوتبال باز شود.

جریمه 200 هزار یورویی پرسپولیس 
به دلیل تأخیر در پرداخت قسط سوم

در فروردین ۱۴۰۱، کمیتــه وضعیت فیفا 
بعد از بررسی شــکایت بوژیدار رادوشوویچ 

از پرســپولیس، این باشــگاه را محکوم به 
پرداخت ۸۶۶ هزار یورو به دروازه بان سابق 

کروات خود کرد. 
همچنین پرســپولیس باید پنــج درصد 
سود سالیانه نیز به رادوشــوویچ پرداخت 
می کــرد که ایــن رقــم را به حــدود یک 
میلیون یورو افزایش مــی داد. پس از اعلام 
قطعی ایــن رأی، مدیران پرســپولیس با 
وکیل رادوشــوویچ وارد مذاکره شــدند و 
قرار شــد مبلغ یک میلیون یورو طی چهار 
قســط ۲۵۰ هزار یورویی به این دروازه بان 
پرداخت شــود منوط بر اینکه اگر در زمان 
مقرر این رقم به حساب بازیکن واریز نشود 
۲۰۰ هزار یوروی دیگر بــه عنوان جریمه 
پرسپولیســی ها بایــد به ایــن دروازه بان 

پرداخت کنند.
مدیــران پرســپولیس دو قســط ابتدایی 
رادوشــوویچ را طبــق تاریخــی کــه در 
تفاهمنامه آنها آمده بود به حســاب وکیل 
بازیکن واریز کردند اما در پرداخت قســط 
ســوم تعلل کردند و فیفا به دلیل نرسیدن 
پول و ارائه رســید غیر قابل قبول، باشــگاه 
پرســپولیس را محکــوم بــه پرداخت این 

مطالبات کرد.
بدین ترتیب باشــگاه پرســپولیس موظف 
اســت ۴۰۰ هــزار یــورو به رادوشــوویچ 
پرداخت کنــد که ۲۰۰ هزار یــورو جریمه 
و ۲۰۰ هزار یــورو پرداخت نهایــی به این 
بازیکن محســوب می شــود. البته سرخ ها 
پیش از این توانســته بودنــد ۵۰ هزار یورو 
از قســط ســوم رو زودتر از موعد به حساب 
دروازه بان سابق خود واریز کنند و به همین 
دلیل ۲۰۰ هزار یورو باقی مانــده بود که با 
تعلل مدیــران این عدد به رقــم ۴۰۰ هزار 

یورو تبدیل شد.

66 میلیارد تومان در جیب 
دروازه بان کروات

فیفــا  حکــم  طبــق  و  مجمــوع  در 
پرسپولیســی ها باید به دروازه بان ســابق 
خود که طی ۶ فصل تنها ۴۳ بازی برای این 
تیم انجام داد رقمی معــادل یک میلیون و 
دویســت هزار یورو پرداخــت کنند که از 
این رقم تاکنون ۴۰۰ هزار یورو به حساب 
دروازه بان کروات واریز شده و اکنون ۸۰۰ 
هزار یــورو دیگر باقی مانده اســت که اگر 
قیمت هــر یورو را ۵۵ هــزار تومان در نظر 
بگیریم رادوشوویچ، مجموعاً رقمی معادل 
۶۶ میلیارد تومان از پرســپولیس دریافت 

خواهد کرد.

درخشان: پرسپولیس و ملوان دنبال زمین خوردن بودند!

 فدراســیون جهانی والیبال و کنفدراســیون والیبال 
آســیا محدوده زمانی مسابقات ســال ۲۰۲۴ را اعلام 
کردند که قهرمانی باشــگاه های مردان و زنان آســیا 

نخستین تورنمنت سال جدید میلادی خواهد بود.
کنفدراســیون والیبال آســیا محدوده زمانی مسابقات 
ســال ۲۰۲۴ را اعــلام کرد کــه مســابقات قهرمانی 
باشــگاه های مردان و زنان آســیا به عنوان نخســتین 

تورنمنت ســال جدید میلادی باید تا ۱۶ اردیبهشــت 
ســال ۱۴۰۳ برگزار شــود.در این برنامه برای ماه های 
ژوئن و جولای ۲۰۲۴ )۱۲ خــرداد تا ۱۰ مرداد ۱۴۰۳( 
چهار تورنمنت درنظر گرفته شــده اســت که شــامل 
پانزدهمین دوره مســابقات والیبال قهرمانی نوجوانان 
پسر و دختر آســیا و بیســت ودومین دوره رقابت های 
قهرمانی جوانان آســیا در دو گروه مردان و زنان است.

مسابقات والیبال چلنج کاپ آســیا در دو گروه مردان و 
زنان نیز از اواخر می تا پایان هفته نخســت ژوئن برگزار 
می شود که محدوده زمانی اول تا ۱۸ خرداد سال ۱۴۰۲ 
خواهد بود.همچنین پنجمین دوره مســابقات والیبال 
ساحلی زیر ۱۹ سال آســیا قرار اســت در دوره زمانی 
ماه های می و ژوئن )۱۲ اردیبهشــت تا ۱۷ تیرماه سال 
۱۴۰۳( برگزار شــود.مهمترین رویداد والیبالی ســال 

۲۰۲۴ مســابقات والیبال بازی هــای المپیک پاریس 
است که بر اســاس اعلام فدراســیون جهانی از تاریخ ۵ 
تا ۲۱ مرداد ســال آینده برگزار خواهد شــد.همچنین 
لیگ ملت ها ۲۰۲۴ از روز سه شــنبه ۲۵ اردیبهشــت 
با مســابقات هفته نخســت گروه زنان آغاز خواهد بود 
و مرحله مقدماتی این رقابت ها ســوم تیــر با برگزاری 

دیدارهای هفته پایانی گروه مردان به اتمام می رسد.

والیبال

والیبال در ۲۰۲۴؛ از لیگ ملت ها تا المپیک پاریس

ایمان عالمی:

پرسپولیس چطور بعد از هشت هفته علیه استقلال مدرک دارد؟!
خریدار   پیشکســوت اســتقلال معتقد 
است بلانکو بازیکن خارجی جدید استقلال 
می تواند به تیــم کمک زیــادی کند.ایمان 
گودرزی؛اســتقلال با برد مقابل آلومینیوم 
اراک هجــده امتیازه شــد تا بیــش از پیش 
خیالش بابت حضور در صــدر جدول راحت 
باشد. در شرایطی که تیم پرسپولیس مدعی 
شد علیه اســتقلال مدرک دارد و باید از این 
تیم امتیاز کم شــود، شــاگردان نکو بدون 
توجه به تهدید تیم رقیب در زمین مســابقه 
ســه امتیاز گرفتنــد و این روزها بــا روحیه 
خودشــان را برای بازی با شــمس آذر آماده 
می کنند. اما اســتقلال تا رســیدن به بازی 
دربی ســه بازی پیش رو دارد و هر سه دیدار 
بیرون از خانه باید برگزار شود و حتی در دربی 
هم تیم اســتقلال میهمان اســت. بازیکنان 
استقلال باید خودشان را برای گرفتن امتیاز 
به دور از حمایت هواداران شان آماده کنند و 
با بهترین نتایج به مصاف پرســپولیس بروند. 
البته تا اینجای کار نکونام )در بیســت و سه 
فصلی که از لیگ برتر می گذرد( بهتر از تمام 
مربیان این تیم بوده و تنها با یک باخت و شش 
برد همچنــان مقتدرانه به کار خــود ادامه 
می دهد. در خصوص مسائلی که مطرح شد و 
همچنین عملکرد نکو با ایمان عالمی بازیکن 

سابق استقلال گفت وگو کردیم.

 اســتقلال با شــش برد و تنها یک 

باخت توانســته هجده امتیاز بگیرد. 
در خصوص شــرایط این تیم صحبت 

می کنید؟
ابتــدای فصل یکســری مشــکلات وجود 
داشته، اما هفته به هفته شــرایط بهتر شد 
و در نهایت اســتقلال با عملکرد خوب خود 
توانست هجده امتیاز کسب کند و بالانشین 
باشد. اگر مسائل جانبی مثل داوری بگذارد 

استقلال همچنان مقتدرانه پیش می رود.

نفــری   9 جــزو  هــم  شــما   
به  معتــرض  بودید)پیشکســوتان 
داوری( که به فدراسیون نامه زدید و 
خواهان نظارت بیشــتر شدید. یعنی 
همچنان معتقدید داوری ها پراشتباه 

است؟
ابتدای فصل این اشــتباهات بیشــتر بود، 
اما همچنان به صورت کامــل از بین نرفته 
اســت. شــما نگاه کنید اگر دقیقه ۶ بازی 
با آلومینیــوم آن پنالتی به نفع اســتقلال 
گرفته می شد، نتیجه چیز دیگری نمی شد و 
استقلال با گل های بیشتر حریف را شکست 
نمی داد؟ به هر حال هنوز مشــکلاتی وجود 
دارد که باید رســیدگی شود. به نظر من نکو 
بهترین شروع را در بین تمام مربیان فصول 
داشته است و نباید این عملکرد او با مسائل 
جانبی خراب شــود. البته رفته رفته شرایط 
استقلال بهتر هم می شــود و اگر مهاجمی 

مثل بلانکو به تیم استقلال اضافه شود قطعاً 
بهتر هم خواهد شد.

 شما از بلانکو شناخت دارید؟
بلــه این بازیکن هــم رزومه خوبــی دارد و 
هم اینکه با توجه به شــناختی که از او دارم 
توانمند اســت چون تمرینــات او را هم از 
نزدیک دیده ام و فکــر می کنم بتواند کمک 

زیادی به استقلال بکند.

 قرار بــود کمیته فنی اســتقلال 
تشکیل شود و رابطی باشد بین نکونام 
و خطیر، پس چرا همچنان این کمیته 

تشکیل نشده است؟
ما در جلسه ای که با خطیر و نکونام داشتیم 
قرار شد کمیته فنی تشکیل شود تا اتفاقات 
افتاده به کمیته فنی انتقال داده شــود و ما 

هم بتوانیم در این میــان به دو طرف کمک 
کنیم، اما نمی دانم چرا هنوز تشکیل نشده 
است، به دنبالش هســتیم که هر چه زودتر 

این اتفاق بیفتد.

 اســتقلال تا بازی دربی )حتی خود 
دربی( بازی خانگی نــدارد و در چهار 
بازی میهمان است نظرتان در خصوص 
این نحوه برنامه ریزی ســازمان لیگ 
چیســت و آیا این مســأله به ضرر 

استقلال تمام نمی شود؟
به خاطر بــازی تیم ملی، جام باشــگاه های 
آســیا و همچنین بازی تیم امیــد یکدفعه 
برنامه ها بــه هم ریخت و حــالا باید در این 
برنامه ریزی به هــم ریخته تیم ها بازی خود 
را برگزار کننــد و نتیجه اش این اســت که 
استقلال در چهار بازی آینده خود میهمان 
است، اما اســتقلال تیم بزرگی است و این 
مســائل نباید روی این تیم تأثیر بگذارد. در 
حال حاضر بازیکنان و کادرفنی اســتقلال 
همدل و هماهنگ و حتی از خود گذشــته 
هســتند و این برای اســتقلال خیلی مهم 
اســت. نمونه بارز آن کســر مبلــغ قرارداد 
بازیکنان و کادرفنی اســتقلال اســت که 

نشان می دهد گذشت دارند.

 شما با کسر قرارداد بازیکنان موافق 
هستید؟

از نظر حرفــه ای نباید این اتفــاق می افتاد، 
اما همان طور که گفتم آنها گذشــت کردند 
و این مستلزم آن است که فصل آتی قانون را 
دوباره بازبینی کنند و اشکالاتش را برطرف 

کنند تا تیم ها متضرر نشوند.

 تیم پرســپولیس به تازگی مدعی 
شده استقلال هم تخلف کرده و باید از 

این تیم امتیاز کم شود!
اگر پرســپولیس مدرک داشت چرا هشت 
هفته این مدارک را ارائه نــداد و حالا بعد از 
گذشت هشــت هفته تازه یادش افتاده که 
استقلال تخلف کرده اســت. همان طور که 
آقای خطیــر گفت اســتقلال هیچ تخلفی 
انجام نداده و پرسپولیس در این شکایت به 

هیچ جا نمی رسد.

 استقلال بازی شمس آذر را در پیش 
دارد که از پنج بازی اخیر خود سه برد 
ارزشمند داشته اســت، نظرتان در 

خصوص این بازی چیست؟
شمس آذر تیم بســیار خوب و جوانی است. 
شــما نگاه کنید شــمس آذر تیم های مس 
رفسنجان، تراکتور و فولاد را برده است و این 
نشــان می دهد که این تیم بسیار تیم خوبی 
است ولی اســتقلال هم در این شش هفته 
اخیر بسیار خوب کار کرده است و می تواند 

شمس آذر را شکست دهد.

طارمی، اولادقباد و تاج در انتظار جوایز 
بهترین های سال آسیا

مراســم اعلام بهترین های فوتبال در قاره آســیا  امروز در قطر برگزار 
خواهد شد که نمایندگانی از ایران نیز در آن نامزد هستند.

 بهترین های سال فوتبال آســیا در بخش های مختلف در قطر گرد هم 
می آیند تا بدین ترتیب پس از چهار سال وقفه مراسم برترین های سال 
آسیا امروز سه شنبه )۹ آبان( برگزار شــود. نامزدهای عناوین مختلف 

جوایز کنفدراسیون فوتبال آسیا به شرح ذیل است:
مرد سال فوتبال آسیا

متیو لکی )باشگاه ملبورن سیتی، تیم ملی استرالیا(
المعز علی )باشگاه الدحیل، تیم ملی قطر(

سالم الدوسری )باشگاه الهلال، تیم ملی عربستان(
بانوی سال فوتبال آسیا

سامانتا کِر )باشگاه چلسی، تیم ملی استرالیا(
ژانگ لینیان )باشگاه های گوانگژو، ووهان و گراسهوپر، تیم ملی چین(

ساکی کوماگای )باشگاه بایرن مونیخ، تیم ملی ژاپن(
بهترین لژیونر فوتبال آسیا

مهدی طارمی )باشگاه پورتو، تیم ملی ایران(
کائورو میتوما )باشگاه های سن ژیلوا و برایتون، تیم ملی ژاپن(

کیم مین جائه )باشگاه های فنرباغچه و ناپولی، کره جنوبی(
بازیکن برتر سال فوتسال آسیا

مسلم اولادقباد )ایران(
سعید احمد عباسی )ایران(

گیلرمه کوروموتو )ژاپن(
بهترین مربی آسیا در بخش مردان

گراهام آرنولد )استرالیا(
هاجیمه موریاسو )ژاپن(
سعد الشهری )عربستان(

بهترین مربی آسیا در رده بانوان
شوی کینگیا )چین(

تومومی میاموتو )ژاپن(
اون جونگ کیم )کره جنوبی(

بهترین بازیکن جوان آسیا
امین حزباوی )باشگاه فولاد، تیم ملی ایران(

کوریو ماتسوکی )باشگاه های آئوموری یامادا و اف سی توکیو، تیم ملی 
ژاپن(

سئونگ وون لی )باشگاه گانگوون اف سی، تیم ملی کره جنوبی(
بهترین بازیکن جوان آسیا در رده بانوان

ماری فولر )باشگاه منچسترسیتی، تیم ملی استرالیا(
هو یوکسین )باشگاه جیانگسو، تیم ملی چین(

مایکا هامانو )باشگاه ایناک کوبه لئونسا، تیم ملی ژاپن(

بهترین فدراسیون فوتبال آسیا )پلاتین(
فدراسیون فوتبال ایران
فدراسیون فوتبال ژاپن

فدراسیون فوتبال ازبکستان
جایزه برترین رئیس فدراسیون برای رده پایه )برنز(

فدراسیون فوتبال برونئی دارالسلام
فدراسیون فوتبال هند

فدراسیون فوتبال ایران
فدراسیون فوتبال سوریه

جایزه برترین رئیس فدراسیون برای رده پایه )نقره(
فدراسیون فوتبال گوام

فدراسیون فوتبال فیلیپین
فدراسیون فوتبال تایلند

فدراسیون فوتبال سال )یاقوت قرمز(
فدراسیون فوتبال گوام

جایزه برترین رئیس فدراسیون برای رده پایه )طلا(
فدراسیون فوتبال استرالیا

فدراسیون فوتبال چین
فدراسیون فوتبال ژاپن

جایزه برترین رئیس فدراسیون برای رده پایه )الماس(
فدراسیون فوتبال قرقیزستان

فدراسیون فوتبال لبنان
فدراسیون فوتبال ویتنام

بهترین فدراسیون فوتبال منطقه ای
فدراسیون فوتبال آسه آن )جنوب شرقی آسیا(

فدراسیون فوتبال آسیای مرکزی
فدراسیون فوتبال جنوب آسیا

جایزه ویژه داوران
کریس بت )استرالیا(  داور وسط

آنتون شتینین )استرالیا( کمک داور
اشلی بیچام )استرالیا( کمک داور

عمار الجنیبی )امارات( کمک داور ویدئویی

مفقودی
رنگ  به   ۱۴۰۱ مدل   SAINA سایپا  سواری  سبز  برگ 
شاسی  شماره  و   953۴638/M۱5 موتور  شماره  به  سفید 
NAS83۱۱۰۰N578۱835 و شماره پلاک ایران6۴-۴36ب88 

به مالکیت محمد محمودی مفقود گردیده و فاقد اعتبار میباشد.
یزد

مفقودی
برگ سبز سواری پیکان تیپ ساده کار مدل ۱36۲ به رنگ سفید 
یخچالی روغنی به شماره موتور ۱۴۱6۲۲8۰9۲ و شماره شاسی 
مالکیت  به  ایران6۴-588ب۲۲  پلاک  و شماره   ۱5۱8۲538

عباس شاکر اردکانی مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد



استان

گــرگان- مهنــاز محمــد زمانــی   مدیــرکل منابــع 
طبیعی و آبخیزداری گلستان در گردهمایی دهیاران 
گرگان گفت: دهیاران گلســتانی عرصه های مناســب 
روســتاها جهــت کاشــت درخــت را شناســایی کننــد.

حمیــد ســامتی در گردهمایــی دهیاران شهرســتان 
گرگان جهت اجرای طرح مردمی کاشــت یک میلیارد 
درخت اظهــار کرد: دهیــاران در اجرای طــرح مردمی 
کاشــت یــک میلیــارد درخــت نقــش مهمــی دارنــد و 
دهیــاران روســتاها عرصــه هــای کاشــت درخــت را در 
روستاهای خود شناسایی کنند تا ما در بحث تامین 

نهال اقدامات اولیه را انجام دهیم. 
کید بــر اینکــه منفعــت کاشــت درخــت برای  وی بــا تا
همــه اهالــی روســتا اســت، ادامــه داد: بــا توجــه بــه 
خشکسالی های اخیر کشــت درخت در قالب زراعت 
چوب مــی توانــد هــم بــه بحــث هــای منابــع طبیعی 
و محیط زیســتی کمــک کند و هــم توجیــه اقتصادی 
دارد. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلســتان با 

اشــاره به اینکه برش اســتانی تولید نهال در گلســتان 
6 میلیــون و 800 هــزار اصلــه نهــال اســت، تصریــح 
کرد:امســال 7میلیــون نهــال جنگلــی در نهالســتان 
های دولتــی و خصوصی تولید شــده است.ســامتی 
ادامه داد: گلســتان در بحث تولید نهال جزو اســتان 
های شاخص در کشــور است و امســال تولید نهال در 

گلستان 5 برابر شده است.
کیــد بــر اهمیــت کاشــت درخــت در روایات و  وی با تا
ک استان گلستان تحت  احادیث افزود: 70 درصد خا
پوشــش منابــع طبیعــی اســت و بایــد بــه این مســاله 
توجه شــود و درختکاری مــی تواند به افزایش ســطح 

سرانه فضای سبز نیز کمک کند. 
ســامتی بــا بیــان اینکــه بــرای اجــرای طــرح مردمــی 
کاشــت یک میلیارد درخت همه باید پای کار باشند، 
گفــت: در اجــرای ایــن طــرح بانــوان و دانشــجویان 
بســیاری در ســطح کشــور در بحث تولید نهــال فعال 

شده اند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل آبفامازندران :

هفته پدافند غیرعامل فرصت مناسبی برای 
ویج گفتمان در بین مردم است فرهنگ سازی و تر

ســاری- امیــری فــر    مدیرعامــل آب وفاضــاب مازنــدران بــا اشــاره بــه فــرا 
رســیدن هفتــه پدافنــد غیرعامل)ســوم تا دهــم آبان مــاه( گفت: ایــن هفته 
گاه ســازی، فرهنگ ســازی و ترویج گفتمــان پدافند  فرصت مناســبی برای آ

غیرعامل در بین مردم است.
 مهندس برارزاده  اظهار داشــت: پدافند غیرعامل به مجموعه اقدامات نرم 
افزاری و ســخت افزاری دفاعی غیرمســلحانه گفته می شــود که موجب ارتقا 
و افزایش ســطح پایداری ،افزایــش بازدارنگی،کاهش آســیب پذیری، تداوم 
فعالیت هــای ضروری، ارتقا پایــداری امنیت و تســهیات مدیریت بحران در 

برابر تهدید و اقدامات خرابکارانه می شود.
وی با اشــاره بــه اینکــه هفته پدافنــد غیرعامــل به منظــور یــادآوری اهداف، 
ســطح  در  کشــور  غیرعامــل  پدافنــد  ســازمان  هــای  برنامــه  و  راهبردهــا 
دســتگاههای اجرایی بوده و همه ســاله از ســوم لغایت دهم آبان مــاه برگزار 
می شــود، افزود: شــرکت آب و فاضاب اســتان مازندران این هفته را فرصت 
مناســبی برای فرهنگ ســازی این اصل مهم می دانــد، لذا با توجه به شــعار 
، به وسعت  نکوداشــت پدافند غیرعامل در ســال ۱۴0۲ با عنوان" ایران پایدار
ایمان به بلندای امید "، برنامه های متعددی را متناســب با رویکرد کان در 
وزارت نیرو تدوین نمــود. مهندس بــرارزاده ادامــه داد: افتتــاح و راه اندازی 
مولــد بــرق اضطــراری خریــداری شــده از محــل اعتبــارات پدافنــدی قانون 
بودجه ۱۴0۱، افتتاح ســامانه ســنجش و پایش برخط)آنایــن( کلر و کدورت 
در تصفیــه خانــه کاردشــت، افتتــاح دوربیــن مــدار بســته و سیســتم هــای 
، برگــزاری مانــور اطفای حریــق و آماده  حفاظتــی ســاختمان اداری جویبــار
بکاری ناوگان آبرســانی ســیار در ســطح امورات تابعه، برگزاری دوره آموزشی 
تخصصــی پدافنــد غیرعامــل ویــژه معاونیــن و مدیــران ، برگزاری مســابقات 
و اطــاع رســانی و فرهنــگ ســازی ایام هفتــه و نصــب بنــر و ... بخشــی از این 
برنامه ها می باشد. مدیرعامل آبفا مازندران تصریح کرد: با توجه به اهمیت 
موضوع پدافند غیرعامل از نظر مقام معظم رهبری و مســئولان ارشــد نظام 
گاه سازی، فرهنگ سازی و ترویج گفتمان  این هفته فرصت مناسبی برای آ
پدافند غیرعامل در بین مردم می باشــد. بــا توجه به اینکــه هزینه پیگیری، 
مصون سازی و ایمن سازی پیش از وقوع حادثه هزینه بسیار کمتر از مقابله 
بــا تهدیدات احتمالی اســت، اقدامــات در حــوزه پدافند غیرعامــل و اجرای 
برنامــه در این حــوزه به نوعی ســرمایه گــذاری محســوب می شــود و با توجه 
اینکــه تأسیســات آب و فاضاب از زیرســاختهای حیاتی و حســاس اســتان 
بوده و ایــن شــرکت بــرای اجــرای سیاســتها، اصــول و ماحظــات پدافندی 

تاش نموده تا خللی در ارائه خدمات به مردم بوجود نیاید.

مدیر منطقه هشت شهرداری اصفهان خبر داد:

 اختصاص اعتبار ۱۸۵ میلیارد ریالی 
برای احداث مجموعه فرهنگی نوش

اصفهــان - مریــم مومنــی   مدیــر منطقــه هشــت شــهرداری اصفهــان از 
اختصــاص ۱85 میلیارد ریــال اعتبار بــرای احداث مجموعــه فرهنگی نوش 

در این منطقه خبر داد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، علی باقری با بیان 
اینکــه توســعه زیرســاخت های فرهنگــی در محات و توجــه ویژه بــه اجرای 
پروژه هــای فرهنگــی در دســتور کار مدیریــت ایــن منطقــه قــرار دارد گفــت: 
پــروژه مجموعه فرهنگــی نوش کــه عملیــات اجرایــی آن از نیمه تیرمــاه آغاز 
شــده اســت، با هزینــه ای بالــغ بــر ۱85 میلیــارد ریــال و در بافــت پرجمعیت 
محله خانــه  اصفهــان در حال اجراســت. او افــزود: مجموعــه فرهنگی نوش 
شامل سه طبقه و زیربنای 800 متر مربع اســت که کاربری طبقه زیرزمین آن 
بازارچه محصــولات زنان سرپرســت خانــوار و کاربری طبقــات همکف و اول 

شامل سالن بازی و تفریح کودکان و کاس های آموزشی است.
به گفته مدیر منطقه هشــت شــهرداری اصفهــان، پیش بینی می شــود این 

پروژه تا پایان سال جاری تکمیل شود و به بهره برداری برسد

با همکاری سازمان بهداشت و درمان صنعت نفت غرب کشور؛

 همایش تغذیه و سلامت بانوان در شرکت بهره 
برداری نفت و گاز غرب برگزارشد

کرمانشاه- حسنافخارزاده   همایش تغذیه و ســامت بانوان با همکاری 
امــور بانــوان و خانــواده شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز غــرب و ســازمان 

بهداشت و درمان صنعت نفت غرب کشور برگزار گردید.
در ابتــدای ایــن همایــش مهنــدس محمــود نصیــری سرپرســت مدیریــت 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب ضمن قدردانی از اقدامات انجام شــده 
در حوزه ســامت بانوان این شــرکت، گفــت: در یک ســال اخیــر برنامه های 
ارزشــمندی نظیر پیــاده روی خانوادگی، نشســت های تخصصــی، برگزاری 
جشــن های مناســبتی برگزار شــده که با برنامه ریزی های صورت گرفته این 
روند باید ادامه داشته باشــد. در ادامه، لیا گمار مشــاور مدیر عامل در امور 
بانــوان و خانواده شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز غــرب گفت: توجــه به همه 
ی جنبه های ســامت بانوان از جمله سامت جســمی، روحی و روانی زنان 
شــاغل بســیار با اهمیت اســت؛ از این رو به مناسبت هفته ســامت بانوان، 
همایشــی با همین عنوان را در ســتاد کرمانشــاه برگزار کردیم و مشاور تغذیه 
ســازمان بهداشــت و درمــان نیز آمــوزش هایــی در خصــوص تغذیــه و پوکی 
اســتخوان و نقش تغذیه در ســامت بانوان شــاغل ارائه کــرد. وی همچنین 
پیرامون مفاهیم مرتبط با ســامت بانوان و تاثیر ورزش در افزایش ســامت 
بانــوان پرداخــت و گفــت: بــا برنامــه ریــزی هــای انجــام شــده درتاشــیم تــا 
فعالیت های ورزشــی را در ســبد ســامت زندگی زنان بــه ویژه بانوان شــاغل 

قرار دهیم.

احداث ۵۸ دستگاه پل در سطح محورهای مختلف 
این استان ایلام

ایلام - حسن بیگی    مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایام گفت: 
عملیات احــداث، تعریض، تعمیر و ایمن ســازی 58 دســتگاه پل در ســطح 

محورهای مختلف این استان طی سال جاری انجام شده است.
ســید زاهدین چشــمه خاوراظهار داشــت: به منظور صیانت، ارتقــا ایمنی و 
، تعریض و ایمنی سازی 58 دستگاه  تســهیل تردد، عملیات احداث، تعمیر
پل جاده ای در استان ایام اجرایی شد. وی افزود: از این تعداد ۳0 دستگاه 
پل تعریض، ۲۲ دســتگاه پل تعمیرات اساســی و 6 دســتگاه پل در سطح راه 
های استان ایام در ســال جاری نیز احداث شده است. مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای ایام یادآور شــد: همچنین عملیات اجرایی و تعریض 
۹5 دستگاه پل در ســطح راه های اســتان در سال جاری در دســتور کار این 
اداره کل قرار دارد. چشــمه خاور اضافه کرد: اعتبار هزینه شده برای تکمیل 
این پروژه هــا از محل اعتبارات ســازمان راهــداری و حمل و نقــل جاده ای و 
به صــورت امانی انجام شــده اســت. وی با اشــاره بــه اقدامات ایــن اداره کل 
در ســال جاری گفــت: در نیمه نخســت ســال جاری نزدیــک بــه ۳8 کیلومتر 
روشــنایی تونل ها، ۱7۴ چشــمک زن، ســه هــزار و ۱55 عــدد تعمیــرات تابلو 
و عائــم ایمنــی و 86 عــدد ایمن ســازی گاردریــل پل ها انجام شــده اســت. 
چشــمه خاور از نصــب ۱۴ کیلومتر نیوجرســی در ســطح راه هــای مواصاتی 
اســتان در نیمــه نخســت ســال جــاری خبــر داد و افــزود: راه هــای ارتباطــی 
شهرســتان ایام به عنوان مرکز اســتان به دلیل تردد زائران عتبات عالیات و 

کنگره عظیم اربعین از اهمیت خاصی برخوردار است.

کرمانشاه-حســنافخارزاده   کرمانشــاه-  مدیــرکل راهــداری و حمــل و 
نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: ۲۴ مجتمــع خدماتــی در محورهای 

مواصاتی کرمانشاه در حال ساخت است.
فریبــرز کرمــی  اظهار کــرد: بــا توجه بــه نقــش مجتمع هــای خدمــات رفاهی 
در کاهــش تصادفــات جــاده ای ۲۴ مجتمع خدمــات رفاهــی در محورهای 
مواصاتی اســتان در حــال ســاخت اســت. وی دربــاره تعــداد مجتمع های 
خدمــات رفاهــی اســتان کرمانشــاه، افــزود: در حــال حاضــر ۳۴ مجتمــع 
خدمــات رفاهــی در محورهای مواصاتــی اســتان در حال ارائــه خدمات به 
کاربــران جاده ای اســت. مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه تصریــح کــرد: در ترددهــای جــاده ای یکــی از اصلــی تریــن عوامل 
تصادفات جاده ای، خســتگی و خواب آلودگی اســت که خســتگی می تواند 

موجــب تصادفــات مرگبــار شــود بــه صورتــی کــه بخــش زیــادی از تصادفات 
رانندگی در محورهای مواصاتی کشــور به عامل خســتگی و خــواب آلودگی 
راننده بر می گردد. کرمی بیــان کرد: مجتمع های خدمــات رفاهی در مرحله 
اســتعام را ۲0 بــاب ذکــر کــرد و گفــت: طــی هفــت ماهــه ســال جاری بــرای 6 
مجتمع خدمات رفاهــی موافقت اصولی صــادر و تعــداد ۳۱ موافقت اصولی 
تمدید، ۱۱ پروانــه بهره بــرداری تمدید و یــک پروانه بهره برداری صادر شــده 
اســت. وی ادامــه داد: مجتمع هــای خدماتــی رفاهــی، مجموعه هایــی از 
امکانات است که در جهت ارائه خدمات متمرکز مورد نیاز کاربران جاده ای 
در محورهای مواصاتی کشور احداث می شــود هر مجتمع خدمات رفاهی 
دارای امکانــات همچــون نمازخانــه، رســتوران، فروشــگاه، جایــگاه عرضــه 

سوخت، پارکینگ، سرویس بهداشتی و سایر خدمات رفاهی است.

- مظفری   سرپرست اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری  البرز
کرج اعام کرد: بــه منظور ارتبــاط نظام مند و دوســویه مجموعــه مدیریت 
شــهری بــا رســانه هــا و خبرنــگاران حــوزه مدیریــت شــهری کــرج، بانــک 

اطاعاتی خبرنگاران این حوزه راه اندازی شد.
ســید جمال بهشــتی ضمــن قدردانــی از زحمــات اهالی رســانه اســتان در 
انعــکاس رویدادهــای شــهری، بــا اعــام ایــن خبــر اظهــار کــرد: بــه منظــور 
هماهنگــی و انسجام بخشــی در زمینــه اطــاع رســانی از فعالیت هــای 

خانــواده بــزرگ شــورا و شــهرداری کــرج همچنیــن حفــظ شــأن و منزلــت 
خبرنــگاران حــوزه مدیریــت شــهری، ایجــاد فضــای بانــک اطاعاتــی و 

ساماندهی رسانه ها در دستور کار قرار گرفت.
وی افــزود: در ایــن زمینــه ضــروری ســت تمامــی رســانه هــای اســتان و 
https:// خبرنــگاران حــوزه مدیریــت شــهری کــرج بــا مراجعــه بــه نشــانی
اختصاصــی  صفحــه  در  منــدرج   shahrdari.karaj.ir/khabarnegar
پرتــال اداره کل ارتباطــات و امــور بین الملل شــهردرای کرج اقــدام به ثبت 

مشخصات خود کنند.
این مســئول بیان کرد: بر مبنای فرم طراحی شــده سرپرســت رسانه و یک 

خبرنگار حوزه شهری امکان ثبت نام خواهند داشت.
سرپرســت اداره کل ارتباطــات و امــور بیــن الملل شــهرداری کــرج در پایان 
کیــد کــرد: بدیهــی ســت از ایــن پــس مبنــای تعامــل مجموعــه مدیریت  تا
شــهری و این اداره کل با رســانه ها و خبرنگاران حوزه مدیریت شهری کرج 

محتوای مندرج در بانک اطاعاتی مذکور خواهد بود.

کرمانشاه

البرز

مدیرکل راهداری استان خبر داد:

24 مجتمع خدماتی در محورهای مواصلاتی کرمانشاه  ساخت 

ج راه اندازی بانک اطلاعاتی خبرنگاران حوزه مدیریت شهری کر

اصفهان خوزستان

کشف و جمع آوری ۷۰ ماینر غیرمجاز در اهواز
- محمــد مجــدم   مدیرعامل شــرکت توزیع  اهــواز
نیروی بــرق اهــواز گفــت: ۳ مزرعه اســتخراج رمــز ارز 
غیرمجــاز در کانشــهر اهــواز بــا 70 دســتگاه ماینــر 

کشف و جمع آوری شد.
عبدالحمید عباس شــیاری گفت: با تاش و دســتور 
مقــام قضایــی و فرماندهــی انتظامــی در راســتای 
کمــک به پایــداری شــبکه برق، ایــن تعداد دســتگاه 

ماینر غیرمجاز در کانشهر اهواز کشف و ضبط شد.
او افزود: این تعــداد ماینر با همــکاری کانتری های 
و   ۲ عیــن  آبــاد،  حصیــر  مناطــق  در   ۲۲ و   ۲۱  ،۱۱

بهارستان اهواز کشف و جمع آوری شده است.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اهــواز  ادامه 
در  همــکاری  بــا  می تواننــد  همشــهریان  داد: 
شناســایی و کشــف دســتگاه های ماینر غیرمجاز به 
حفظ پایداری شــبکه بــرق و ارائه خدمــات مطلوب 
کمک کرده و تا مبلــغ ۲00 میلیون ریــال جایزه نقدی 

دریافت کنند.
در  رســانی  اطــاع  بــرای  می تواننــد  شــهروندان 
خصوص ماینر هــای غیرمجاز از طریق " اپلیکیشــن 

www.tavanir.org.ir/ برق من "، " سامانه اینترنتی
samaat " و نیــز با شــماره گیــری ۱۲۱ و ۱5۲۱ برای ثبت 
کــن غیرمجــاز اســتخراج رمــز ارز  گــزارش معرفــی اما

اقدام کنند.
 پول مجازی )بیت کویــن( پیش از این با اســتفاده از 
رایانه هــای خانگی تولید می شــد، اما در ســال های 
اخیر با ســاخت دســتگاه های مخصوص اســتخراج 
(، واردات و اســتفاده از آن ها  این پول مجازی )ماینر

در ایران غیرمجاز است.

وژه های فولاد مبارکه برای تامین برق  جزییات پر
اصفهان - مریم مومنی   مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه در حاشیه نمایشگاه بین المللی فولاد کیش 
بــه جزییــات پروژه هــای فــولاد مبارکــه بــرای تامیــن 
بــرق از جمله فــاز اول پــروژه نیــروگاه ســیکل ترکیبی 
۹۱۴مگاواتی، پروژه نیروگاه خورشیدی 600مگاواتی 
احــداث  برنامــه  و  مبارکــه  فــولاد  تجدیدپذیــر 

۲00مگاوات نیروگاه بادی پرداخت.
 محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامــل شــرکت فــولاد 
مبارکه در حاشیه نمایشگاه بین المللی فولاد کیش 
گفــت: پروژه هــای کوچــک و بــزرگ فــولاد مبارکــه بــا 
حجم ســرمایه گذاری 5میلیارد دلاری از بالادست تا 

پایین دست در دست اجرا است.
وی افــزود: یکــی از رویکردهــای اصلی ما در شــرایط 
فعلــی، تمرکــز بــر توســعه پروژه هایــی اســت کــه در 
راســتای توازن زنجیره فولاد و پایداری تولید اســت. 
در کنــار زنجیره فولاد، بــه واســطه محدودیت هایی 
کــه در حــوزه انــرژی شــاهد هســتیم، فــاز اول پــروژه 
نیــروگاه ســیکل ترکیبــی ۹۱۴مگاواتی ماه گذشــته با 

حضور رئیس جمهوری به بهره برداری رسید.

خورشــیدی  نیــروگاه  پــروژه  کــرد:  بیــان  طیب نیــا 
600مگاواتــی تجدیدپذیر فولاد مبارکــه در حال طی 
فازهای عملیاتی است. در عین حال، پروژه دیگری 
را نیــز در زمینــه انرژی هــای تجدیدپذیــر در دســت 

اجرا داریم که در مراحل اولیه قرار دارد.
مدیرعامــل فولادمبارکــه خاطــر نشــان کــرد: برنامه 
احداث ۲00مــگاوات نیــروگاه بــادی را در دســتور کار 
داریم که ظرف یکــی دو ماه آینده انتخــاب پیمانکار 

آن آغاز خواهد شد.

لرستان

خــرم آبــاد - فرزانــه هداونــد    رئیــس ســازمان جهاد کشــاورزی لرســتان 
از حمایــت از کشــاورزان ایــن اســتان بــرای اجــرای طــرح جهــش تولیــد در 

دیمزارها خبر داد.
ســید عمــاد شــاهرخی اظهــار داشــت: طــرح جهــش تولیــد در دیمزارهــا از 
راهکارهای مهم برای تأمین امنیت غذایی و فرصتی مناسب برای افزایش 
بهــره وری و تولید در بخش کشــاورزی اســت کــه همه مــا باید با مشــارکت و 

تعامل آن را توسعه دهیم.
وی بــا بیــان اینکــه طــرح جهــش تولیــد یکــی از طرح هــای مهــم و مؤثــر 
مقــام معظــم رهبــری در بخــش کشــاورزی و اقتصــاد کشــور اســت، گفــت: 
از سیاســت های مهــم مقــام معظــم رهبــری در توســعه بخــش کشــاورزی 

اجرایی شــدن طرح جهش تولید در دیمزارها اســت که بی تردید با توســعه 
و تحقق آن شاهد توسعه بخش اقتصادی و اشتغال پایدار خواهیم شد.

رئیس ســازمان جهــاد کشــاورزی لرســتان در ادامه بــه هم افزایــی و تعامل 
بیشــتر ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( و ســازمان جهاد کشــاورزی لرســتان 
در راســتای توســعه طــرح جهــش تولیــد در دیمزارهــا اشــاره کــرد و گفــت: 
طــرح جهــش تولیــد یــک طــرح مشــترک بیــن ســتاد اجرایــی فرمــان امام 
)ره( و ســازمان جهاد کشــاورزی در لرســتان اســت که به صورت مشارکتی و 
هم افزایی دو دســتگاه این طرح در حال اجرا و توســعه اســت و این دیدگاه 
گانه ایــن طرح  بایــد مدنظــر همــه مــا باشــد بــا برنامه هــای مســتقل و جدا
کنــون هماهنگی ها و تعامــات خوبی بین دو  محقق نخواهد شــد، البته تا

دســتگاه وجــود داشــته و همین امر باعث شــد در ســال گذشــته مــا از رتبه 
چهاردهم به رتبه سوم کشــوری در حوزه طرح جهش تولید برسیم که این 

موفقیت محصول همین ارتباطات مؤثر بین دو دستگاه است.
شــاهرخی، افــزود: مــا از تمام کســانی کــه دلســوز بخــش کشــاورزی و نظام 
، کارشناســان و ســرمایه گذاران برای توســعه این  هســتند اعم از بهره بــردار

طرح استقبال و حمایت می کنیم.
وی تصریــح کــرد: همــه مــا بایــد عمل گــرا و واقع بیــن باشــیم و نبایــد متکی 
بــه آمارهایــی باشــیم کــه بعضــاً واقعــی نیســتند، همــه کارشناســان عرصه 
کشــاورزی باید آمارهــای دقیق و صحیــح ارائه دهنــد تا در روند کار مشــکل 

ایجاد نشود.

ح جهش تولید در دیمزارها حمایت از کشاورزان لرستانی برای اجرای طر

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان:

وستاها جهت کاشت درخت را شناسایی کنند دهیاران  عرصه های مناسب ر
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 پرداخت ۱۲۸ همت وام ازدواج و فرزندآوری 
به ۹۴۰ هزار متقاضی از ابتدای سال

بانک مرکــزی از پرداخــت ۱۲۸ هزار میلیــارد تومــان وام ازدواج و 
فرزندآوری به ۹۴۰ هزار متقاضی از ابتدای سال جاری تا کنون خبر داد.

با پیگیری بانک مرکزی و همکاری شبکه بانکی از ابتدای سال تا ۷ آبان 
۱۴۰۲ حدود ۱۰۱ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

به ۵۰۰ هزار متقاضی پرداخت شد.
در این مدت میزان پرداخت تســهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز 
به بیش از ۲۷ هزار میلیارد تومان رســید که ۴۴۰ هــزار متقاضی آنرا 

دریافت کرده اند.

سامانه چک از ۱۶ مهر ماه راه اندازی شده است
 بانک مرکزی اعلام کرد: در راســتای اجرای احکام قانون اصلاح قانون 
صدور چک به منظور ارتقا کارایی ابزار پرداخت چک و شــفاف سازی 
ســازوکارهای موجود برای فعالان این عرصه، ســامانه چک از ۱۶ مهر 
ماه راه اندازی شده اســت.بانک مرکزی درباره سامانه چک اعلام کرد: 
در راستای اجرای احکام قانون اصلاح قانون صدور چک به منظور ارتقا 
کارایی ابزار پرداخت چک و شفاف سازی ســازوکارهای موجود برای 
فعالان این عرصه، خدمت اعلام وضعیت اعتباری صادرکننده چک به 
ذی نفعان، مشــتمل بر مبالغ چک های برگشتی و چک های در راه وی 
از طریق سرشــماره ۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱ از تاریخ ۱۶ مهر ســال جاری در 

دسترس عموم قرار دارد.
اخیرا حجت الاسلام نصراله پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
گفته بود که سامانه چک براســاس قانون جدید چک راه اندازی نشده 

است.

وام جدید مسکن را چند بخریم؟
در حال حاضر زوجین ساکن شــهر تهران که دارای چهار فرزند زیر ۲۰ 
سال هستند برای دریافت وام جدید یک میلیارد و ۹۲۰ میلیون تومانی 
باید تعداد ۳۹۲۰ برگه تســه با قیمت ۹۷ تا ۹۹ هزار تومانی خریداری 
کنند که جمع مبلغ برای دریافت وام مذکور حدود ۳۸۰ میلیون تومان 
می شود.بانک مسکن روز ششــم آبان ۱۴۰۲ اعلام کرد که سقف وام از 
محل خرید اوراق تسهیلات مسکن برای زوجین دارای فرزند تا دو برابر 
افزایش یافته است. به این ترتیب تســهیلات مذکور که تا پیش از این 
۹۶۰ میلیون تومان بود تا یک میلیــارد و ۹۲۰ میلیون تومان افزایش 

پیدا کرد.
اما برای دریافت امتیاز هر ۵۰۰ هزار تومان از این تســهیلات باید یک 
برگ اوراق تسه خریداری کرد. قیمت این اوراق در حال حاضر بین ۹۷ 
تا ۹۹ هزار تومان اســت.بدین ترتیب برای دریافــت وام یک میلیارد و 
۹۶۰ میلیون تومانی باید ۳۹۲۰ برگــه اوراق خریداری کرد که زوجین 

تهرانی باید حدود ۳۸۰ میلیون تومان هزینه کنند.
با توجه به این که وام مذکور در راســتای جوانی جمعیت طراحی شده 
متاهل های ســاکن تهران که فاقد فرزند هســتند بایــد همانند قبل 
برای دریافت وام ۸۰۰ میلیون تومانی خریــد تعداد ۱۶۰۰ برگه اوراق 
تســهیلات به اضافه ۱۶۰ میلیون تومان وام جعاله تعــداد ۳۲۰ برگه 
جمعا ۱۹۲۰ برگه اوراق خریداری کنند که بــا قیمت ۹۷ هزار تومانی 

باید ۱۸۶ میلیون و ۲۴۰ هزار تومان هزینه کنند.

مجردهای تهرانــی نیز می تواننــد ۴۰۰ میلیون تومــان وام خرید به 
اضافه ۱۶۰ میلیون تومان تســهیلات جعاله دریافــت کنند که با این 
حســاب باید ۸۰۰ برگه برای وام خرید و ۳۲۰ برگه برای جعاله جمعا 
به تعداد ۱۱۲۰ فقره خریداری کنند. بنابراین باید ۱۰۸ میلیون و ۶۴۰ 
هزار تومان پرداخت کنند.ســقف این تســهیلات برای مراکز استان و 
شــهرهای با جمعیت بیــش از ۲۰۰ هزار نفر بــرای مجردها به ۳۲۰ و 
برای زوجیــن به ۶۴۰  میلیون تومان رســیده اســت.با توجه به اینکه 
مجردها باید ۶۴۰ و متاهل های ساکن این شهرها نیز باید ۱۲۸۰ برگه 
تسهیلات مســکن خریداری کنند، مجردها باید ۶۲ میلیون و ۸۰ هزار 

تومان و متاهل ها نیز ۱۲۴ میلیون و ۱۶۰ هزار تومان پرداخت کنند.
اما درخصــوص وام یــک میلیــارد و۹۲۰ میلیون تومانــی چنانچه 
خانواده ای دارای چهار فرزند زیر ۲۰ ســال ســن بوده و پدر به همراه 
فرزندان متولد شهر تهران باشند؛ براساس قانون »حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت« این خانواده درحالت انفرادی می تواند علاوه بر ۴۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مســکن به ازای هر فرزند ۱۰۰ میلیون 
دیگر و درمجموع تا ســقف ۸۰۰ میلیون تومان برای خرید مســکن و 
همچنین برای تعمیر مســکن علاوه بر ۱۶۰ میلیون تومان، به ازای هر 
فرزند ۴۰ میلیون تومــان و به عبارتی تا ۳۲۰ میلیــون تومان درقالب 

تسهیلات جعاله از محل اوراق ممتاز بانک مسکن استفاده کند.
به طور مثال اگر زوجین دارای یک فرزند کمتر از ۲۰ ســال باشــند به 
ازای هر ۸۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن زوجین می توانند 
۲۰۰ میلیون تومان و به ازای ۱۶۰ میلیــون تومان جعاله می توانند ۴۰ 
میلیون تومان دریافت کنند. لذا به ایــن زوج علاوه ۹۶۰ میلیون تومان 
قبلی ۲۴۰ میلیون تومان بابت فرزندشــان تعلق می گیرد که مجموعا 

می توانند یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان دریافت کنند.
زوجین دارای دو فرزنــد نیز به این ترتیب می تواننــد به ازای هر فرزند 
۲۰۰ میلیون تومان بابــت وام ۸۰۰ میلیون تومانی زوجین )مجموعا ۴ 
فقره وام ۱۰۰ میلیون تومانی خرید( و ۴۰ میلیــون تومان بابت جعاله 
)مجموعا ۲ فقره وام ۴۰ میلیون تومانی( بگیرند که ۴۸۰ میلیون تومان 
می شــود. با این حســاب به خانواده های دارای دو فرزند یک میلیارد و 
۴۴۰ میلیون تومان تعلــق می گیرد.به خانواده های دارای ســه فرزند 
۷۲۰ میلیون تومان افزوده می شــود که مجموعا یــک میلیارد و ۶۸۰ 
میلیون تومان اســت. خانواده های دارای چهار فرزند زیر ۲۰ سال نیز 
می توانند ۹۶۰ میلیون تومان بابت طرح جوانی جمعیت وام بگیرند که 

مجموعا یک میلیارد و ۹۲۰ میلیون تومان می شود.
سقف تسهیلات قابل اســتفاده زوجین در شــهر تهران از محل اوراق 
ممتاز برای خرید مســکن یک میلیارد و ۶۰۰ میلیــون تومان و جعاله 

مسکن ۳۲۰ میلیون تومان است.
البته طبیعتا متاهل های دارای فرزند در شهرســتان ها نیز می توانند از 

طرح مذکور مبنی بر دو برابر شدن مبلغ وام استفاده کنند.
دوره بازپرداخت تســهیلات موضوع این دســتورالعمل در تقسیط به 
روش ســاده، به ازای هر فرزند زیر ۲۰ سال ســن، به میزان دو سال )در 
مجموع برای پنج فرزند و حداکثر تا سقف ۱۰ سال( قابل افزایش است. 
در حال حاضر زمان بازپرداخت وام اوراق ۱۲ ســال است که طبق طرح 

جوانی جمعیت می تواند تا ۲۲ سال افزایش پیدا کند.
اعطای این تسهیلات مشروط به آن اســت که نرخ باروری شهرستان 
محل تولد پدر و فرزند بالاتر از ۲.۵ نباشد.با توجه به مهلت زمان اجرای 
قانون، اعطای تسهیلات موضوع این دســتورالعمل حداکثر تا آبان ماه 

۱۴۰۷ امکان پذیر خواهد بود.

سخنگوی صنعت برق خبر داد
پرداخت ۲.۲ هزار میلیارد تومان پاداش 

صرفه جویی برق در سال جاری
 ســخنگوی صنعت برق با اعلام اینکه یک ســوم قبوض برق مشترکان 
خانگی با اجرای طرح پرداخت پاداش صرفه جویی رایگان شــد و حتی 
برخی مشترکان بســتانکار شــدند، گفت: صنعت برق امسال ۲ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان پــاداش صرفه جویی به ۴۰ درصد از مشــترکان 

پرداخت کرده است.
»مصطفی رجبی مشهدی« با اشاره به اجرای طرح پاداش صرفه جویی 
مشترکان برق خانگی در سراسر کشور، اظهار داشت: مبلغ بستانکاری 
پاداش صرفه جویی برق مشــترکان خانگی در قبض بــرق بعدی آنها 

تسویه می شود.
وی تأثیر اجرای طــرح پاداش مدیریت مصرف بــرق در بخش خانگی 
را مثبت ارزیابی کرد و گفت: نتایج بســیار خوبی با اجرای طرح پاداش 
صرفه جویی در تأمین برق پایدار همه مشــترکان به ویژه مشــترکان 

صنعتی حاصل شد.
سخنگوی صنعت برق با اشــاره به آمار به دست آمده ۴ ماه گرم تابستان 
امســال، ادامه داد: ســال ۱۴۰۰، ۴۸ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی 
مصرفی برق در بخش خانگی بوده که در ســال ۱۴۰۲ با رشــد منفی 

نسبت به سال ۱۴۰۰ به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رسیده است.
رجبی مشــهدی بیان کرد: به عبارت دیگر حتی اگر رشــد متوســط 
۵ درصدی سالانه در حوزه خانگی را داشــته باشیم توانستیم حدود ۷ 
میلیارد کیلووات ســاعت انرژی کمتری در بخش خانگی صرفه جویی 

کنیم.

یک سوم قبوض برق مشترکان خانگی رایگان شد
وی درباره قبض های صادر شــده برای مشــترکان خاطرنشــان کرد: 
حدود یک ســوم از ایــن قبوض به صورت بســتانکار یا قبــض رایگان 
صادر شده و هنوز مبالغ بســتانکاری پاداش در قبض بعدی آنها تسویه 
می شود و اگر میزان پاداش از میزان قبض برق مصرف آنها بیشتر باشد 

قبض ها به صورت رایگان صادر خواهد شد.
سخنگوی صنعت برق گفت: مشترکانی که در قبض خود بستانکار بوده 
در نوبت های بعدی قبض به صورت رایگان یا به صورت پاداشی که برای 
آنها درج شــده و از مبلغ صورت حســاب دوره بعد صادر شود، کاسته 

خواهد شد.

رجبی مشهدی خاطرنشــان کرد: میزان مصرف بخش صنعتی کشور 
در ســال ۱۴۰۰ و در ۴ماهه گرم ۳۶.۷ میلیارد کیلووات ســاعت بود و 
در سال ۱۴۰۲ به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رســید. به عبارتی ما در 
این بخش حدود بیش از ۹ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی بیشتری به 
صنایع تحویل دادیم که نشان می دهد در ســال ۱۴۰۲ به نسبت سال 
۱۴۰۰ رشــد مصرف برق حدود ۲۴ درصد شــده که رقم قابل توجهی 

است.
وی از همکاری همه مشترکان بخصوص مشــترکان خانگی که ضمن 
برخورداری از پاداش صرفه جویی ســال جاری به تأمیــن برق پایدار 

کمک کردند، تشکر کرد.

وگاه ری تا دو سال آینده نوسازی نیر
مدیرعامل نیروگاه ری با اشــاره به آغاز طرح توسعه نیروگاه ری گفت: 
طی دو ســال آینده واحدهای جدید نصب می شــوند و دو واحد جدید 
نیز به زودی به ظرفیت ۱۰۰ مگاوات از شــهر دیگــری به اینجا منتقل 

خواهد شد.
حمید بادرستانی در نشســتی خبری در پاسخ به ســوال ایسنا درباره 
وضعیــت فعلی راندمــان نیــروگاه و آخرین وضعیت طرح توســعه و 
نوســازی نیروگاه ری گفت: در حال حاضر راندمان نیروگاه ۲۲ درصد 
اســت که با تدابیر در نظر گرفته شــده و با اجرای طرح نوســازی این 
راندمان را افزایــش خواهیم داد. البتــه باید توجه کرد کــه میانگین 
راندمان نیروگاه های کشــور حدود یک تا دو درصد از میانگین راندمان 

نیروگاه های برخی از کشورهای اروپایی بالاتر است.
وی با اشاره به سیاســت تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل ترکیبی به 
منظور افزایش راندمان تصریح کرد: بی شــک این اقدام موجب افزایش 
راندمان نیروگاه های کشــور می شــود اما در حال حاضر نیز وضعیت 

راندمان نیروگاه های ایران مطلوب است.
مدیرعامل نیــروگاه ری با بیان این که در ســال ۱۳۵۶ نیروگاه  ری ۲۰ 
درصد کل برق کشــور را تولید می کــرد، اظهار کرد: ســهم تولید این 
نیروگاه  به نسبت کل ظرفیت کشــور اکنون کاهش یافته اما علی رغم 
قدیمی بودن نیروگاه  بــا اقداماتی که در حوزه تعمیرات و نگهداشــت 

انجام داده ایم توانسته ایم تولید خوبی از این نیروگاه  داشته باشیم.

بادرســتانی با بیان این که نیروگاه  ری متنوع ترین نیروگاه گازی دنیا 
اســت، اظهار کرد: در این نیروگاه از پنج فناوری از کشــورهای ایتالیا، 
بلژیک، ژاپن و کشورهای دیگر استفاده می شود که بعد از ۴۷ سال هنوز 
در مدار بهره برداری قــرار دارند که علت آن نیــز تعمیرات و نگهداری 

خوبی است که در این نیروگاه انجام شده است.
وی اضافه کرد: عمر اســتاندارد یک نیروگاه  ۳۰ ســال است اما در این 
نیروگاه علی رغم گذر زمان توانســته ایم از ۲۱ واحــد با ظرفیت نصب 
شــده ۸۰۰ مگاوات بهره برداری کنیم تا جایی که در تابســتان حدود 
دو ساعت برق شــبانه روز تهران به تنهایی توســط این نیروگاه تامین 

می شود.
مدیرعامل نیروگاه ری با اشــاره به مصرف ســوخت و مســائل محیط 
زیستی نیروگاه ری تصریح کرد: در نیروگاه ری به هیچ عنوان از مازوت 
استفاده نمی شود و به طور کلی از نظر فنی نیز امکان استفاده از سوخت 

مازوت در این نیروگاه وجود ندارد.
بادرســتانی با بیان این که بیــش از ۴۵ هزار قطعــه و ۱۲۵ تجهیز را با 
اســتفاده از دانش متخصصان داخلی تولید کرده ایم، گفت: در گزارش 
شــش ماهه ۱.۵ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی در این نیروگاه تولید 
شده که این به معنای این است که ۷۵ درصد تعهد سالانه را ظرف شش 

ماه محقق کرده ایم.
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 رئیس صندوق تثبیت بازار سرمایه:

ود منابع صندوق توسعه در بازار سرمایه از بین نمی ر

سمیرا ربیع   رئیس صندوق تثبیت بازار سرمایه 
گفت: با تغییر شــیوه واریز منابع صندوق توسعه 
ملی به صندوق تثبیت بازار از ســپرده گذاری به 
ســرمایه گذاری هم در ورود پول روانسازی و هم 
اطمینان حاصل شد که اینجا پول آیندگان حیف 

و میل نمی شود.
 »حبیب رضــا حدادی ســیاهکلی« در خصوص 
تغییر مسیر استفاده از منابع صندوق توسعه ملی 
و واریز به صندوق تثبیت بازار در راســتای از بین 
نرفتن منابع و شریک شــدن در بازار توضیح داد: 
از ســنوات گذشته صندوق توســعه ملی با توجه 
به اساسنامه خودش محدودیت هایی برای واریز 
هرگونه مبلغ به شــکل ریالی تحت عنوان سپرده 

داشت.
حــدادی گفــت: در دوره جدید، هیــات عامل 
صندوق توســعه ملی قائــل به این بــود که وارد 
جریاناتی از بازار پول و سرمایه شوند تا این منابع 
صندوق توســعه که به نحوی مربوط به آیندگان 
است، بتواند دوباره به مردم بازگردد و از بین نرفته 

و سوخت نشود.
وی ادامــه داد: بر این اســاس از ســوی صندوق 
توســعه به ما تأکید شــد که این منابع را به شکل 
سپرده و نه به شکل ســرمایه گذاری واریز کنیم 
که البته درخواســت این موضوع از سمت خود ما 
بود؛ چراکه می خواســتیم ثابت کنیم که اگر شما 
پول را به صندوق تثبیــت بیاورید، با بازارگردانی 
که در بازار انجام می شــود و تورمی که در کشور 
داریم، معمولاً در آن زیان نیســت و حداقل اگر به 

نرخ تورم سود ندهد، سودی به اندازه نرخ بازدهی 
بانک ها یا بین بانکی را خواهد داشت.

رئیس صندوق تثبیــت بازار ســرمایه افزود: تا 
قبل از مصوبه جدید، صندوق توســعه ملی فقط 
مجاز بــه ســپرده گذاری با نرخ ســود ثابت ۱۱ 
درصد در صندوق تثبیت بازار سرمایه بود و حق 
ســرمایه گذاری نداشــت که با کمک دو طرف، 
مقدمات لازم برای تغییر قرارداد سپرده گذاری 
به ســرمایه گذاری تهیه و در نهایــت ۱۶ مرداد 
امســال این شــکل جدید به تصویــب مجلس 

رسید.
وی افزود: بر اساس قرارداد جدید، صندوق توسعه 
ملی در سود صندوق تثبیت بازار سرمایه شریک 
می شود به طوری که با بالا رفتن سود در صندوق 
تثبیت، ســود صندوق توســعه ملی نیز افزایش 

می یابد.
حدادی تشــریح کرد: در قرارداد جدید هرکدام 
از این ذی نفعان ازجمله دولت، ســازمان بورس 
و صندوق توســعه ملی به میزانی که مشــارکت 
 )NAV( می کنند، روزانه ارزش خالــص دارایی
 )NAV( حساب می شــود و ارزش خالص دارایی

پایان هر روز سرمایه اصل سود روز قبل می شود.
وی توضیح داد: به دلیل اینکــه ۶۰ درصد منابع 
مربوط به صندوق توســعه ملی اســت، بر اساس 
این قرارداد مشارکت بیش از نصف سود صندوق 
تثبیت به صندوق توســعه ملی تعلــق گرفت و 
صندوق توســعه ملی این مبلغ را خوشــبختانه 
قبل از ســال جدید از ما نگرفت و از ابتدای ســال 

به عنوان یکی از آورده های خودش حســاب کرد 
و مبلغ سود را ما از ابتدای سال دوباره در سیستم 
بردیم و ارزش خالص دارایــی )NAV( از هفتم 

فروردین حساب شد.
وی خاطرنشان کرد: در ۳۱ شهریور هم کل مبلغ 
حسابرســی نشده ســود ۶ ماهه اول سال ۱۴۰۲ 
مربوط به صندوق تثبیت بازار سرمایه حدود هزار 
و ۳۰۰ میلیــارد تومان بود که به همان تناســب 
تقریباً ۶۰ درصد بین ذی نفع اصلی یعنی صندوق 
توسعه ملی تقسیم می شود، یعنی عملًا با قرارداد 
مشــارکتی جدید، هم در ورود پــول از صندوق 
توسعه ملی روانســازی و هم اطمینان حاصل شد 
که اینجا پــول آیندگان ملت ایــران حیف و میل 
نمی شــود و حداقل امتیاز ارزش افزوده ای را که 

می خواهد، دارد.
حدادی متذکر شد: در گذشــته که بازار آنچنان 
رشدی از لحاظ ارزشی نکرده بود، با ۳۰۰ میلیارد 
تومان می شد به گونه ای کسری ها را جبران کرد 
که مردم متوجه شوند یک حامی قوی پشت بازار 
اســت؛ اما الان که بیش از ۲۰ همــت در پرتفوی 
خود داریم، آنگونه که قانونگذار دیده و امسال هم 
در صحن علنی مجلس برای ۱۴۰۳ مطرح شد که 
باید یک درصد معادل ریالی را صندوق توســعه 
ملی به صندوق تثبیت بیاورد، برای اینکه بتوانیم 
حمایت جانانه و قوی رگولاتوری از بازار داشــته 
باشیم و نقش خود را به خوبی ایفا کنیم، قطعاً باید 
این پرتفوی ما به تناسب بازار رشد کند و نیازمند 

جدی تزریق منابع صندوق هستیم.

خریدار  برداشت های بی رویه آب از سفره های 
زیرزمینی علاوه بر ضایع شــدن حــق دیگران، 
روند فرونشست را تشــدید کرده است به طوری 
که از ۴۳۰ هزار حلقه چاه مجاز در کشــور، حدود 
۲۲ هزار چاه برداشــت اضافه تر از ســقف تعیین 
شــده دارند.چاه های مجاز با برداشت غیرمجاز و 
چاه های غیرمجاز دو عامل اصلی در تشدید روند 
کاهش سفره های زیرزمینی آب به شمار می آیند. 
این چاه ها علاوه بر ضایع کردن حق ســایرین، از 
مهم ترین عوامل تشــدید پدیده فرونشســت در 

کشور به شمار می روند.
بر اســاس برخی آمارها اکنــون ۴۳۰ هزار حلقه 
چاه مجاز در کشور فعال است که حدود ۲۲ هزار 
چاه برداشت اضافه تر از سقف تعیین شده دارند و 
صاحبان اکثر این چاه ها دارای ثروت و نفوذ بوده 
و همین امر روی روند برخورد با آنها اثرگذار بوده 

است.
در همین رابطه شــرکت مدیریت منابع آب ایران 
جلسه ای در زمینه برنامه های سازگاری با کم آبی 
برگزار کرد که عمده آن به وضعیت برداشت های 

مجــاز و غیرمجــاز از ســفره های زیرزمینــی 
اختصاص یافت.

علیرضــا الماســوندی، معــاون تلفیــق و امور 
تنظیم گری شــرکت مدیریت منابــع آب ایران 
در این جلســه گفت: اکنون ۴۳۰ هزار حلقه چاه 
مجاز وجود دارد که از این تعــداد حدود ۲۲ هزار 
حلقه چاه اضافه برداشــت دارنــد و مالکان آنها 
افراد ضعیفی نیســتند و حق دیگران را برداشت 

می کنند.
وی معتقد اســت: اینها صاحبان ثروت هستند و 
معمولاً به ما هم مراجعه دارند و معترض هستند. 
اینها آب فروشی می کنند و جریمه هم شده اند که 

جریمه ها را پرداخت کرده اند.
معاون شرکت مدیریت منابع آب ایران ادامه داد: 
اگر حد و حصری برای این تخلفات در نظر گرفته 
نشــود و در آخر هم جریمه ها مشــمول تخفیف 
شــود، این اقدام ها همچنان ادامه می یابد ما باید 

به آیندگان پاسخگو باشیم.
الماسوندی گام نخســت برای جلوگیری از تداوم 
این امر را برخورد جدی با مالکان این چاه ها عنوان 

و خاطرنشــان کرد: حجم قابل توجهی آب در این 
مسیر برداشــت می شــود، بنابراین وزارت نیرو 
از ابتدای مهر امســال برخورد جدی و بر اســاس 
ضوابط و قوانین را در دســتور کار قرار داده و برق 

این چاه ها را قطع می کند.
»عبادی« مدیرکل دفتر توســعه نظام های فنی، 
بهره بــرداری و دیســپاچینگ برقابی شــرکت 
مدیریــت منابع آبــی ایــران در بــاره وضعیت 
برداشــت چاه های مجاز و غیرمجاز از سفره های 
زیرزمینی می گوید: از حــدود ۸۰۰ هزار چاه که 
در کشور وجود دارد، حدود ۵۰۰ هزار چاه، مجاز 

و قابل رصد هستند.
وی افزود: از بین ۳۰۰ هــزار حلقه چاه غیرمجاز، 
۱۰۰ هزار چاه در اســتان ها مازنــدران و گیلان 
و بیش از ۱۱۰ هــزار چاه نیز، چاه هــای تعیین 
تکلیفی هســتند؛ یعنی قانون اجازه نمی دهد به 
آنها غیرمجاز گفته شود. در نهایت ۱۰۰ هزار چاه 
باقی مانده اســت که در برنامه حوضه های آبریز 
و در سه سال مســدود شــده و طبق قانون با آنها 

برخورد شود.

سهام عدالت

معاون سمات با اشــاره به انتقال 
سهام عدالت متوفیان به وراث با 
سامانه میراث، گفت: پیش بینی 
می کنیم تــا قبل از پایان ســال 
جاری انتقال ســهام عدالت همه 
متوفیان بــه وراث تعیین تکلیف 

شود.
 محمود حســنلو معاون فناوری 
و توســعه نوآوری شرکت سپرده 
گذاری مرکــزی اوراق بهادار در 
همایش تشــریح فرایند انتقال 
ســهام عدالت متوفیان به وراث 
اظهار کــرد: رونمایی از ســامانه 
تســهیم هوشــمند و انتقــال 
مکانیزه دارایی متوفیان ســهام 
عدالت به وراث ایشــان )سامانه 
میراث( دغدغه حدود ۱۵ میلیون 

نفر را حل و فصل می کند.
وی بــا بیــان اینکه بیــش از ۳ 
میلیون و ۷۰۰ هزار نفر سهامدار 

ســهام عدالت از سال 
۱۳۸۴ درگذشــته اند، 
افزود: در حــال حاضر 
بیــش از ۴۴ میلیــون 
نفر در ســامانه سجام 
ثبت نــام کرده اند که 
ایــن موضــوع بــرای 

شــرکت های کارگــزاری یــک 
فرصت ویژه را شکل داده است.

حســنلو گفــت: در موضــوع 
تقسیم قهری ســهام عدالت به 
وراث نیــز مجدداً یــک فرصت 
نهفته برای کارگــزاران به وجود 
می آید و با توجه به این که بیش 
از ۳ میلیــون و ۷۰۰ هزار متوفی 
ســهام عدالت در ایــران وجود 
دارد، پیش بینــی می کنیم که 
یک جامعه حــدود ۱۵ میلیون 
نفری برای ورود به بازار ســهام 
در انتظــار صنعــت کارگزاری 

باشند که می تواند یک 
فرصت بزرگ و مغتنم 
بــرای کارگــزاران در 
جهت جذب مشتریان 

جدید باشد.
وی بــا اعــلام اینکه 
انتقال  اجرای طــرح 
ســهام متوفیان ســهام عدالت 
بــه وراث بر اســاس زمانبندی 
و ســال فوت آن ها خواهد بود، 
افزود: شرکت ســپرده گذاری 
مرکزی در ادامه مســیر تحول 
دیجیتال خــود بــا رونمایی از 
ســامانه )میــراث( در روزهای 
آتی تقسیم هوشــمند و انتقال 
مکانیزه دارایی متوفیان ســهام 
عدالت بــه وراث را بــه صورت 
الکترونیــک انجــام می دهد و 
پیش بینی می کنیــم تا قبل از 
پایان ســال جاری انتقال سهام 

عدالت همه متوفیــان به وراث 
تعیین تکلیف شود.

حســنلو تصریح کرد: شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی در فرایند 
تســهیم و انتقــال هیــچ گونه 
پیامکی از ســرخط های شماره 
دار و بدون ماسک ارسال نمی کند 
و از نظــر مــا ایــن پیامک ها بی 
اعتبار اســت و مردم نباید به این 

پیامک ها توجه کنند.
معاون سمات گفت: وراث سهام 
عدالت برای دریافت جدول زمان 
بندی و تشــکیل پرونده به درگاه 
ذی نفعان بازار سرمایه به آدرس 
ddn.csdiran.ir و بــرای اطلاع 
از آخریــن اخبــار و رویدادهای 
این طرح ملی به سایت اینترنتی 
شرکت ســپرده گذاری مرکزی 
 www.csdiran.ir نشــانی  به 

مراجعه کنند.

انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث با سامانه میراث
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